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روزنامه صبح ایران
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره اظهارات آیت الله محمد 
یزدی و پاسخ آیت الله آملی لاریجانی به وی گفت: من از این گونه 
مجادلات متاسف هستم؛ می خواهم اعلام کنم که ما قصدی برای 
ورود به مسائل مطرح شده نداریم. علی ربیعی روز دوشنبه در نشست 
خبری هفتگی خود اظهارداشت : این مجادلات نه مساله ای را حل می 
کند و نه به نفع جامعه است و نه دردی از درد مردم را در شرایط فعلی 
درمان می کند، بنابراین موضوعی که در ارتباط با رئیس جمهور بیان 

شده نه از اختیارات است و می تواند به عنوان

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از احداث دو پایانه و پارک سوار در جنوب 
و شمال شهر قم خبر داد و گفت: با توجه به نیازسنجی های انجام  شده احداث دو پایانه اصلی در 
افق آینده شهر پیش بینی  شده است. رضا پوریافر با بیان چشم انداز و افق آینده شهر قم در حوزه 
حمل  و نقل و پایانه های مسافربری، اظهار داشت: با توجه به نیازسنجی های انجام  شده احداث 
دو پایانه اصلی در جنوب و شمال شهر قم در افق آینده شهر پیش بینی شده است. مدیرعامل 
سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه مطالعات جامع حمل  و نقل شهر در این 
رابطه در حال انجام است، افزود: مشاور قبلی، احداث پایانه شمالی در حدفاصل کمربندی امام 
علی)ع(- اتوبان کاشان، جنب عمار یاسر و پایانه جنوبی روبروی سیلو جنب کلانتری را پیش بینی 
کرده بود که به دلیل مشکلات تملک، ایجاد پایانه جنوبی در این محل منتفی شد. پوریافر با بیان 
اینکه مصوبه سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم احداث پایانه جنوبی در کنار بیمارستان 

معاون اول رئیس جمهوری لازمه رونق بخش تولید و بهبود فضای 
کسب و کار را حذف مقررات و موانع دست و پاگیر دانست و تاکید 
کرد: در شرایط خطیر فعلی کشور باید مقررات دست و پاگیر که مانع 
فعالیت بخش خصوصی و رونق تولید داخلی است، حذف شوند.  
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی با اشاره به تدوین راهبردهای اصلی اقتصاد کشور و ابلاغ آن 
از سوی مقام معظم رهبری، افزود: در این راهبردها که برای مقابله با 

راهبرد فشار حداکثری آمریکا تدوین و ابلاغ شده، بر لزوم اجرای 

استاندار قم بابیان لزوم احصاء مشکلات موجود در بخش های استان، بر ضرورت اولویت بندی 
مشکلات بخش ها و برنامه ریزی برای رفع آنها تاکید کرد.  بهرام سرمست در نشست با اعضای 
شورای شهر و شهردار جعفریه با تاکید بر اهمیت توسعه مناطق روستایی و بخش های استان قم، 
گفت: اعضای شورای شهر و شهرداران بخش ها باید برنامه توسعه محور خود در راستای توسعه 
متوازن را ارائه دهند. وی با اشاره به خدمات انجام شده توسط شهرداری های بخش های قم، 
اضافه کرد: انتظار مدیریت استان این است که راهکارهای اجرایی و تسریع در اجرای طرح ها در 
دستور کار مسئولان بخش ها قرار گیرد. وی بابیان لزوم احصاء مشکلات در هریک از بخش ها و 
شهرهای قم، گفت: این موضوع با محوریت فرماندار قم در دستور کار بوده و با اولویت سنجی اهم 
مشکلات در سفر به بخش ها موردبررسی قرار بگیرد. سرمست به لزوم اجرایی ساختن طرح های 

عمرانی در شهر جعفریه تاکید کرد افزود: معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در این

سخنگوی دولت :

لطمه به جایگاه روحانیت
 لطمه به سرمایه اجتماعی است

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

دو پایانه در جنوب و شمال شهر قم احداث می شود

معاون اول رئیس جمهوری: 

حذف موانع دست و پاگیر
 لازمه رونق تولید است

استاندار قم تاکید کرد؛

اولویت بندی مشکلات و برنامه ریزی برای رفع آنها

آیت الله سید هاشم بطحایی:

 کسی نمی تواند تابلو مرجعیت را پایین بکشد

احتمال ظهور جریان سوم واقعی چقدر است؟

جریان سوم؛ بی هویت و رادیکال 
یا بدیل سیاسی کارآمد؟

سرلشکر باقری:

فریب دعوت به مذاکره را نمی خوریم

معاون رئیس جمهور: فرار مغز ها نداریم!

شامگاه ۲۰ اسفند ۱۳۹۷ تنها ساعاتی بعد از معارفه رسمی سید ابراهیم رئیسی به ریاست قوه قضاییه، رئیس جدید دستگاه 
قضا اولین جلسه کاری خود را با فراخواندن رؤسای کل دادگستری ها و دادستان های کل کشور برگزار کرد و در این جلسه که 
به مدت دو ساعت و نیم ادامه یافت، رئیسی با تشریح اولویت های این قوه، از آغاز یک دوره جدید کار و تلاش شبانه روزی برای 
حل مسائل مردم در بخش قضایی خبر داد.  به گزارش ایسنا، حمایت از قضات شجاع و نفوذآفرین، بخش هایی از سخنان 
رئیسی در آن جلسه بود و وی در این زمینه گفت: حتماً باید از قاضیِ عزت آفرین و مقتدر که در برابر نفوذ می ایستد و هیچ گونه 
جناح سیاسی، خط و خط بازی و روابط ناسالم بر او تأثیر ندارد، و تحت هیچ شرایطی حق و عدل را زیر پا نمی گذارد، حمایت 

کرد، چرا که حمایت از این گونه قضات که تعداد آنها نیز کم نیست، حمایت از کل دستگاه قضایی است.

بررسی عملکرد دستگاه قضا در مبارزه با مفاسد؛

پشت به فساد، رو به مردم

عضو مجلس خبرگان رهبری در واکنش به اظهارات 
آیت الله یزدی درباره مرجعیت و منع دیگران از ورود به 
این عرصه گفت: کسی حق ندارد تابلوی کسی را پایین 
بکشد، این می شود استبداد. یک وقتی کسی می خواهد 
مکتب جدیدی را به وجود آورد، یا انحرافی ایجاد کند، 
بله! باید با او مقابله کرد، ولی اگر کسی می خواهد در 
چارچوب کتاب و سنت حرکت کند، حق نداریم مانع 
شویم. آیت الله سید هاشم بطحایی درباره شرایط اعلام 

باید  تقلید دو شرط مهم کلی  مرجعیت گفت: مرجع 
داشته باشد: یکی اینکه باید علمیت در حد استنباط و 
اجتهاد داشته باشد و دیگری اینکه مردی بدون هوی 
و هوس باشد. عالم شدن و تحصیل تا مرجعیت، امروز 
زمان بر است و حداقل ۴۰ یا ۵۰ سال نیاز به تحصیل 
جدی دارد و شرط مهم دوم، صیانت نفسانی و مخالفت 
با هوی است که مهم است؛ اینکه فردی بی هوی باشد 

یعنی مانند شخصیت حضرت امام)ره(. 
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رییس کل بانک مرکزی: 

معرفی ۷ دانه درشت به مراجع قضایی

قیمت مسکن پایین می آید

شرایط اقتصادی
 تا پایان سال
 بهبود می یابد
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معاون اول رئیس جمهوری توانمندی شرکت های داخلی برای ساخت لوکوموتیو و واگن 
مورد نیاز قطار شهری کلانشهرها را مطلوب توصیف کرد و گفت: باید به بهترین نحو از توان 

و ظرفیت شرکت های داخلی در توسعه قطار شهری استفاده شود. 
اسحاق جهانگیری عصر روز  - دوشنبه - در مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران با اشاره 
به مصوبه دولت برای تامین ۲ هزار دستگاه واگن قطار شهری برای کلانشهرها،   اظهار 
داشت: بر اساس گزارش های ارایه شده میزان جابه جایی شهروندان در صورت افزایش 
واگن با زیرساخت های موجود به دو برابر افزایش می  ابد که با توجه به آثار آن در کاهش 
آلودگی هوا،   صرفه جویی در زمان و سوخت و تامین رفاه شهروندان باید موانع اجرایی 
شدن این مصوبات دولت هر چه سریعتر برطرف شود. وی با اشاره به اهمیت موضوع 
توسعه حمل و نقل عمومی و شهری، بر برنامه ریزی برای استفاده حداکثری از توان و 
ظرفیت داخلی، در توسعه خطوط قطار شهری و نوسازی ناوگان اتوبوسرانی و تاکسیرانی 

شهری به منظور خدمت رسانی بیشتر به مردم شهرهای بزرگ کشور تاکید کرد.
معاون اول رئیس جمهوری  نوسازی و گسترش ناوگان حمل و نقل شهری را ضروری 
اصلی ترین  از  شهری  درون  تاکسی های  و  اتوبوس ها  نوسازی  گفت:  و  کرد  ارزیابی 
اولویت های گسترش حمل و نقل عمومی و زیباسازی شهری است و لازم است که با توجه 
به شرایط کشور در این زمینه راهکارهای جدیدی دنبال شود. جهانگیری ادامه داد: یکی 
از دلایل افزایش استفاده از وسایل نقلیه شخصی وضعیت نامناسب حمل و نقل عمومی 
است که در این زمینه باید اجرای برنامه جامع نوسازی ناوگان حمل و نقل که از سوی 
رئیس محترم جمهور ارائه شد، تسریع شود. وی حادثه تصادف اتوبوس دانشگاه آزادو 
کشته شدن تعدادی از شهروندان و دانشجویان را هشداری در خصوص فرسودگی ناوگان 
حمل و نقل عمومی دانست و از وزیر راه و شهرسازی که ریاست کمیسیون صنعت و زیر 

بنایی دولت را در اختیار دارد خواست تا با هماهنگی همه دستگاه های مربوط بسته کاملی 
در خصوص نحوه تامین مالی نوسازی حمل و نقل عمومی و رفع موانع ساخت خودروهای 
عمومی و ارایه تسهیلات به شرکت های ارایه دهنده خدمات تهیه و تا شهریور ماه به 
شورای اقتصاد ارائه کند. در این جلسه که وزرای اقتصاد و دارایی و راه و شهرسازی حضور 
داشتند، گزارشی از نحوه اجرای ۱۱ بند ابلاغیه یکصدمین جلسه شهرداران کلانشهرها در 
خصوص نحوه جذب فاینانس قطار شهری، واگذاری اوراق مشارکت به شهرداری ها، جذب 
کارکنان قراردادی و فوق العاده جذب کارکنان شهرداری ها و حضور شهرداران در جلسات 
عالی استان ها گزارشی ارائه شد. وزیر راه و شهرسازی در این جلسه در خصوص توان 
داخلی برای ساخت و تامین اتوبوس درون شهری گزارشی ارائه و بر همکاری بیشتر همه 
دستگاه های مرتبط در شرایط کنونی برای اختصاص اتوبوس و تاکسی به کلانشهرها تاکید 
کرد. علاوه بر گزارش شهردار تهران در خصوص نحوه تامین درآمد شهرداری ها و مدیریت 
یکپارچه شهری برای ارائه خدمات به شهروندان،   شهرداران برخی از کلانشهرها نیز نظرات 
و دیدگاه های خود را درباره حمل و نقل شهری، نحوه استفاده از اوراق تسهیلات، بدهی 
شهرداری ها به بخش خصوصی در زمینه یارانه بلیت و نوسازی بافت های فرسوده شهری 
ارائه کردند. در این جلسه مقرر شد با محوریت سازمان برنامه و بودجه و معاون هماهنگی 
و نظارت اقتصادی و امور زیربنایی معاون اول و دستگاه های مرتبط تا پایان شهریور در 
خصوص رفع موانع اجرای مصوبه ساخت و تامین ۲ هزار دستگاه واگن مترو تصمیم گیری 
شود. همچنین مقرر شد مشکلات مربوط به ۳۹۵ دستگاه واگن مترو شهرهای اصفهان، 
شیراز، تبریز و قم در شورای اقتصادی مرتفع شود. سازمان برنامه و بودجه هم قرار شد 
نسبت به اعمال مدیریت برای تمرکز بر ردیف های بودجه شهرداری ها در حوزه حمل و نقل 

عمومی اقدام لازم را انجام دهد.

جهانگیری در مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران:

باید از توانمندی شرکت های داخلی در توسعه قطار شهری استفاده شود

رئیس قوه قضاییه با اشاره به آزادی نفتکش »گریس-
۱« با حکم دیوان عالی جبل الطارق، بر ضرورت پیگیری 
های حقوقی برای دریافت خسارت از توقیف کنندگان 

این نفتکش تاکید کرد.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی  روز دوشنبه در جلسه 
شورای عالی قضایی با تبریک فرا رسیدن عید سعید 
ولایت  اعطای  با  خداوند  کرد:  تصریح  خم،  غدیر 
امیرالمومنین )ع( و فرزندان بزرگوار ایشان بر بشریت 
منت نهاد و ولایت عطیه ای  الهی برای همه بندگان و 
اینکه  با بیان  عوالم هستی است. رئیس قوه قضاییه 
امروز خدا را شاکریم که جلوه ولایت را در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی داریم، ولایت فقیه و حاکمیت فقه 
و آموزه های دین را از برکات غدیر دانست و ادامه داد: 
در این جلوه، آنچه از خوبیها و برکات می بینیم ناشی از 
برکات ولایت است؛ لذا با همه عربده کشی ها و ظلم و 
تعدی دشمنان، تمام ترفندها، مکرها و حیله هایشان 
نقش بر آب است چون این نظام، جلوه ولایت علوی 
نظام  راس  در  عادل  فقیه  ولی  نهیب  امروز  اگر  است. 

اسلامی و اقتدار جمهوری اسلامی، دشمن را مستاصل 
کرده است، همگی از برکات ولایت علوی در نظام است 
که باید شکرگزار آن باشیم و شکرگزاری نیز تنها در گرو 
ولایت پذیری است. آیت الله رئیسی، رفع توقیف نفتکش 
»گریس-۱« با حکم دیوان عالی جبل الطارق را نمونه 
ای از شکست دشمن در روزهای اخیر دانست و تاکید 
کرد: این میزان از توقیف، صرفا با آزادسازی جبران نمی 
شود بلکه باید با پیگیری های حقوقی، خسارت دریافت 
شود تا درس عبرتی باشد برای همه آنها که بر خلاف 
موازین بین المللی اقدام می کنند. رئیس قوه قضاییه با 
بیان اینکه اولین رکن ولایت علوی برای ما اجرای عدالت 
است، وضع قانون عادلانه، اجرای بدون تبعیض قانون 
و صدور حکم عادلانه را از مصادیق اجرای عدالت در 
سه قوه دانست و اظهار کرد: امروز مهم ترین پیام غدیر، 
اجرای عدالت در پرتو آموزه های دین و شریعت است و 
ما تردید نداریم که مردان و زنان صالح در جای جای این 
کشور با تمسک به قوانین اسلامی و اراده های پولادین، 
همواره مصمم به اجرای عدالت هستند. آیت الله رئیسی 

خاطرنشان کرد: اجرای عدالت باید به گونه ای باشد که 
مردم آنرا احساس عدالت کنند. اینکه برخی می گویند 
به هر حال یک طرف از اجرای عدالت قضایی، ناراضی 
خواهد بود، حرف کامل و دقیقی نیست زیرا عدالت، 
امری فطری است و کسانی هم که به ظاهر از یک حکم 
ناراضی باشند، در خلوت خود از اجرای عدالت احساس 
رضایت می کنند. رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه امروز 
برای ما مهمترین آموزه غدیر، اجرای عدالت است، به 
عزم دستگاه قضایی برای برخورد با همه مظاهر فساد و 
تبعیض اشاره و تصریح کرد: مصمم هستیم که با همه 
یقه سفیدها که فکر می کنند خط قرمز  افراد حتی 
هستند و می توانند قانون را با استفاده از روابط و نفوذ 
خود دور بزنند، برخورد کنیم. ما در برخورد با مفاسد، 
هیچ خط قرمزی جز اجرای قانون نمی شناسیم. آیت 
الله رئیسی گفت: همکاران بنده در دستگاه قضایی و 
همه مجریان قانون بدانند که اجرای عدالت، رضای خدا 
و مردم را در پی خواهد داشت و ناراضی بودن عده ای 

قلیل، به هیچ عنوان تعیین کننده و اثربخش نیست.

رئیس قوه قضاییه:

آزادی نفتکش ایرانی کافی نیست و باید خسارت پرداخت شود
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اخبار

اتحادیه اروپا؛ 
از بحران نفتکشها تا برجام

تیرماه  به »گریس ۱« که ۱۳  ایرانی موسوم    نفتکش 
امسال به بهانه حمل نفت خام به کشور تحت تحریم سوریه 

به دست نیروی دریایی بریتانیا در آب های جبل الطارق توقیف شده بود، روز پنج شنبه 
۲۴ مرداد، بر اساس حکم دیوان عالی محلی جبل الطارق آزاد شد. این کشتی پس از 
رفع توقیف به »آدریان دریا« تغییر نام داد و در حالی که در زمان توقیف با پرچم پاناما 

حرکت می کرد، حال پرچم ایران بر آن نصب شده است. 
با وجود رای دادگاه جبل الطارق به آزادی نفتکش ایرانی، ایالات متحده که از ساعاتی 
قبل از صدرو رای دادگاه، تلاشها برای ادامه توقیف این نفتکش را آغاز کرده بود، همچنان 
می کوشد با بهانه های واهی مانع آزادی آدریان دریا شود. تهدید خدمه و ناخدای این 
کشتی به عدم صدور ویزای آمریکا برای آنها در صورت همکاری با سپاه پاسداران ایران، از 

جمله جدیدترین سنگ اندازی ایالات متحده بر سر راه ایران است. 
حال هر چند با تهدیدات آمریکا، کاپیتان و شش نفر از خدمه کشتی خواهان پایان 
مأموریت خود در نفتکش ایرانی شده اند و در نتیجه ادامه مسیر این ابر نفتکش 
مستلزم جایگزینی افراد جدید است، اما به نظر می رسد با نزدیک شدن به پایان بحران 
نفتکشها، توجه به چند نکته در باب دلایل آغاز و چگونگی سرانجام این بحران لازم و 

ضروری است. 
در درجه نخست به نظر می رسد آغاز بحران نفتکشها به نوعی حاصل بی ثباتی 
سیاسی جدیدی است که اخیرا بن بست برگزیت برای بریتانیا ایجاد کرده است. در 
واقع  عناصری در دستگاه سیاست خارجی دولت ترزا می که روزهای واپسین بودن 
در قدرت را تجربه می کردند، کوشید از این مسیر به نوعی حمایت شریک استراتژیک 
دیرینه یعنی ایالات متحده را جلب کنند و طبیعتا چون قرار نبود دیر زمانی در عرصه 
قدرت باقی بمانند، طبیعتا نگرانی زیادی هم از بابت تبعات و عواقب این بحران 
نداشتند. در نتیجه بوریس جانسون، نخست وزیر تازه کار انگلیس در بحرانی گرفتار 
شد که هم حزبی هایش در دولت قبلی شعله آن را روشن کرده بودند. هر چند مقامات 
دستگاه سیاست خارجی وی کوشیدند با نمایش وحدت نظر و هماهنگی با تصمیم 
دولت قبلی، در مقابل ایران شاخ و شانه بکشند و حتی از شرکت در ائتلاف آمریکایی 
برای حفظ امنیت کشتیرانی در خلیج فارس سخن گفتند، اما در عمل هیچ اقدام 
جدی انجام ندادند و تنها کوشیدند با دیپلماسی پنهان راه را برای پایان این بحران بی 

مورد و خودساخته باز کنند. 
در واقع، در مقطع کنونی بریتانیا دچار نوعی بحران هویت سیاسی شده که  مقامات 
این کشور را بین توافق با اروپا برای ادامه نسبی همکاریها بعد از خروج از اتحادیه و 
بازگشت محض به آغوش آمریکا و ایفای نقش قدیمی شریک استراتژیک اروپایی برای 
این کشور، معطل و مبهوت گذاشته و متأسفانه در این میان ایران و برجام بیشترین آسیب 

را از این بحران هویت سیاسی خورده اند. 
هر چند نفتکش انگلیسی استینا ایمپرو)stena impero( همچنان در توقیف ایران 
قرار دارد و بنابراین هنوز نمی توان از پایان کامل بحران نفتکش ها سخن گفت، اما 
با این وجود می توان پرسید دستاورد این بحران انگلیسی برای طرفهای بحران چه 
بود؟ اگر جمهوری اسلامی ایران، انگلیس، اتحادیه اروپا و آمریکا را چهار طرف 
اصلی بحران اخیر نفتکشها بدانیم، باید گفت برای ایران، این بحران قدرت عملیاتی 
کشورمان در عرصه خلیج فارس را به نمایش گذاشت و مشخص کرد که جمهوری 
اسلامی ایران هر چند عمیقا به ترتیبات حقوق بین الملل، آزادی دریانوردی و اصل 
دیپلماسی و مذاکره پایبند است، اما در صورت رفتار غیرحقوقی و زورگویانه طرف 
مقابل، توان ایستادگی و حمایت از حقوق و منافع خود را دارد و تن به هیچ گونه فشار 

و باج خواهی نمی دهد. 
برای بریتانیا، این بحران نوعی اشتباه استراتژیک ناشی از بی ثباتی های داخلی را به 
نمایش گذاشت که ابهت و کیاست این قدرت اروپایی را خدشه دار کرد. برای اروپا بحران 
اخیر نفتکشها تأکید دوباره ای بر تشتت موجود در این اتحادیه بود، اختلاف نظر عمیق 
تروئیکای اروپایی سبب شد تا این کشورها نه بتوانند ائتلافی اروپایی شکل دهند و نه 
بخواهند به ائتلاف آمریکایی بپیوندند؛ اختلاف و چند دستگی که هر چند در خلیج 
فارس به نفع جمهوری اسلامی ایران است، اما در قضیه حفظ برجام و شروع به کار 

اینستکس تا حدودی ناامید کننده و مایه نگرانی است. 
در شرایطی که انتظار می رفت سه قدرت کلیدی اروپا یعنی بریتانیا، فرانسه و آلمان 
با جدیت برای راه اندازی اینستکس و حفظ برجام در مقابل تحریمهای خودسرانه و 
غیرحقوقی آمریکا تلاش کنند، شاهدیم که با وضعیت جدید بریتانیا، اتحادیه اروپا خود 
به نوعی دچار تزلزل و شکاف شده و توان آن برای قدرت نمایی در برابر آمریکا روز به روز 

کمتر می شود. 
اما برای آمریکا، بحران نفتکشها نوعی افتضاح سیاسی و نمایش بی آبرویی و بی 
اعتباری بود. ایالات متحده آمریکا نه توانست از طریق این بحران دست ساز انگلیس 
به رهبری ائتلافی نظامی در خلیج فارس برسد و نه موفق شد جلوی رفع توقیف کشتی 
ایرانی را بگیرد. حال هر چند تلاشهای این کشور برای متوقف کردن ابرنفتکش ایرانی 
ادامه دارد، اما به نظر می رسد بحران نفتکشها آنچه را که باید به جامعه جهانی نشان 

می داد، نشان داد. 
 

 
برگزاری رفراندوم برای چه؟

برخی  توسط  رفراندوم  برگزاری  بحث  است  مدتی 
مدعیان  برخی  صدالبته  و  گرفته  شدت  سیاسیون 
سیاست ورزی هم به اظهارنظر در این خصوص پیوسته اند 
و افکار عمومی را کم و بیش با این اصل مشغول نموده اند. 

اما به راستی رفراندوم برای چی؟ در این که در قانون اساسی )اصل ششم( مراجعه به 
آرا مستقیم مردم در برخی امور مهم و حساس تاکید شده و این که طی چند نوبت هم 
در اوایل انقلاب چنین اصلی اجرایی شده و اگر خوب نبود، اصل قانون اساسی کشور 

نمی شد، هیچ شک و شبهه ای نیست.
اما متقاضیان اجرای مجدد موردی خاص از این اصل به دنبال چه هستند؟

کدام نیاز کشور را می خواهند به رفراندوم بگذارند؟
چه ستونی از نظام را هدف گرفته اند و چرا؟

سوال؟؟
آیا دولت اصول سوم، دهم، بیست و نهم، سی ام، سی  و یکم، چهل و سوم، چهل و 
چهارم، چهل و نهم و پنجاهم قانون اساسی را به طور کامل اجرا کرده و طعم شیرین آن 
را به مردم چشانده که اکنون تصور می کنند اصلی ترین نیاز مردم و کشور و همه چیز با 

رفراندوم و اجرای اصل ششم حل می شود و مدینه فاضله می سازند؟
قالب متقاضیان و داعیان این روزها در بحث رفراندوم که خودشان همواره در مراکز 
تصمیم گیری کشور بوده یا هستند اگر احساس می کنند ضعفی وجود دارد، آیا به نوعی 

در حال فرار رو به جلو از عملکرد و رفتار خود نیستند؟
واقعا در این شرایط که دشمن پشت دروازه ها موضع جنگی گرفته، طرح و بیان چنین 

موضوعی، چه معنا می دهد؟
آیا با رفراندم مشکل دارو، ارز، مسکن، خودرو و یا نان شب مردم رفع می شود؟
به راستی کمی انصاف داشته باشند. مگر هر سال در کشور رفراندوم نداریم؟

انتخابات مجلس شورای اسلامی، شورای شهر و روستا، ریاست جمهوری و خبرگان 
رهبری مراجعه به آرای  مستقیم مردم تلقی نمی شود؟

راهپیمایی بیست و دوم بهمن ماه اگر نوعی رفراندوم نیست چیست؟
آیا نه گفتن به جهان استکبار و آری گفتن به سپاه پاسداران در جریان تروریستی 
خواندن این نهاد برآمده از دل مردم انقلابی، توسط آمریکا، رفراندوم نبود؟ این که ۲۹۰ 
نماینده پارلمان یک دست لباس سبز به تن کردند نمایشی از قدرت، وحدت، اعتماد و 

نوعی رفراندوم نیست؟
سئوال اینجاست چرا هنگامی که دشمن تمام مسلح در مقابل ما ایستاده، هنگامی 
که به واسطه عملکرد نامطلوب برخی دست اندر کاران، مردم در فشار اقتصادی هستند، 
هنگامی که بنا به دعوت رهبر معظم انقلاب و یا خودجوش عموم مردم برای حفظ و 
حراست از ارزش ها و کیان خود با هر گرایش سیاسی و غیره، خالصانه در عرصه حضور 
پیدا می کنند، طرح برگزاری رفراندوم و ایجاد چالش برای کشور و مردم مطرح می شود؟

به جای این حرف ها، به جای این اصل چرا از اصولی که به رفاه، آسایش، زندگی و امرار 
معاش مردم مرتبط می شود حرف نمی زنند و به آن نمی پردازند؟

با رفراندوم چه چیزی را می خواهید اثبات کنید؟
از خودتان قهرمان عرصه سیاسی بسازید که مثلا در دوره فلان رئیس جمهور یا دولت 

رفراندوم صورت پذیرفت و...؟
یا قصد دارید از ناکارآمدی ها و ضعف های خودتان فرار کنید؟

شب می خوابیم صبح بلند می شویم می بینیم قیمت ها سر به فلک کشیده، بیایید نظر 
مردم را در این رابطه جویا شوید.

شرکت ملی صنایع مس کشور که می توانست جایگزینی نزدیک برای نفت باشد را به 
کدام سمت و سو برده اید؟

و خیلی چیزهای دیگر که از حوصله بحث خارج است. 
چرا این قدر اصرار دارید که الان وقت پرداختن به این اصل قانون اساسی است؟

مطالبات و حقوق مردم با رفراندوم حل نمی شود، بلکه با تبعیت از رهبر عزیزمان در امور 
مختلف که مکرر توصیه و تاکید می فرمایند قابل حل است.

خداترس بودن مسئولان، کنار گذاشتن باندبازی، فامیل بازی، سپردن یقه سفیدان 
واقعی به دست قانون، فراموش نکردن شهدا و ایثارگران و خانواده های آن نیاز امروز ایران 

اسلامی است.
دعواهای سیاسی و پست و مقام را کنار بگذارید به اصول پیش گفته بپردازید، به خدا 
مشکلات حل می شود و هیچ گاه نیاز به صحبت از رفراندوم در هیچ موضوعی نخواهد 

بود.
مراجعه به آرای مردم در انتخابات   متعدد اگر رفراندوم نیست پس چیست؟

*نماینده سابق مجلس

آیت الله سید هاشم بطحایی:

 کسی نمی تواند تابلو مرجعیت را پایین بکشد
عضو مجلس خبرگان رهبری در واکنش به اظهارات آیت الله یزدی درباره مرجعیت و 
منع دیگران از ورود به این عرصه گفت: کسی حق ندارد تابلوی کسی را پایین بکشد، 
این می شود استبداد. یک وقتی کسی می خواهد مکتب جدیدی را به وجود آورد، یا 
انحرافی ایجاد کند، بله! باید با او مقابله کرد، ولی اگر کسی می خواهد در چارچوب کتاب 
و سنت حرکت کند، حق نداریم مانع شویم. آیت الله سید هاشم بطحایی درباره شرایط 
اعلام مرجعیت گفت: مرجع تقلید دو شرط مهم کلی باید داشته باشد: یکی اینکه باید 
علمیت در حد استنباط و اجتهاد داشته باشد و دیگری اینکه مردی بدون هوی و هوس 
باشد. عالم شدن و تحصیل تا مرجعیت، امروز زمان بر است و حداقل ۴۰ یا ۵۰ سال نیاز 
به تحصیل جدی دارد و شرط مهم دوم، صیانت نفسانی و مخالفت با هوی است که مهم 
است؛ اینکه فردی بی هوی باشد یعنی مانند شخصیت حضرت امام)ره(. من زمان مرحوم 
آقای بروجردی قم بودم و بعد از فوت ایشان مسئله مرجعیت پیش آمد و امام نپذیرفت و 
با اصرار دیگران ناچار شد بپذیرد. حتی رساله اش را غیابی چاپ کردند که ایشان اعتراض 
هم کرد. البته این طور نیست که هرکس مُلا شد، بی هوی باشد، یا هر کس که بی هوی بود 
مُلا هم باشد. بطحایی در پاسخ به این سؤال که آیا مراجع تعداد محدود و مشخص دارند 
یا خیر، گفت: مرجعیت یا همان نیابت عام، منحصر در یک نفر نیست و ائمه هم کسانی 
را که دسترسی به ایشان نداشتند، به دیگران به عنوان نیابت ارجاع می دادند و کسی 
حق ندارد علمیت کسی را بگیرد. این استاد حوزه قم درباره جایگاه نظر جامعه مدرسین 
درباره مرجعیت گفت: جامعه مدرسین هم به عنوان کارشناس، نظرشان قابل توجه است 
و به عنوان خبره می توانند نظر بدهند و تشخیص خودشان را بیان کنند، ولی نفی دیگران 
نمی توانند بکنند. مرجعیت دکان و کاسبی نیست و غیر از انتخابات است که چه کسی 
رأی بیاورد و چه کسی رأی نیاورد؛ معیار علمیت است و بی هوایی. وی درباره چاپ توضیح 
المسائل و سابقه تحصیل خود گفت: رساله بنده سال ۹۳ به اصرار دیگران چاپ شد. 
من ۶۲ سال است که در حوزه هستم و ۲۰ سال است که درس خارج می دهم. من در 
رساله ام نوشته ام که بروید سراغ دیگران، ولی عده ای اصرار کردند. برخی نظرات متفاوتی 
هم دارم که مثلًا معتقدم اهل کتاب نجس هستند و برخی می گویند نجس نیستند و 
مستند هم حرف زده ام، ولی نمی خواهم تابلو بالا ببرم و اهل تابلو نیستم. این حاصل ۶۰ 
سال است و وقتی اصرار کرده اند، چه کنم. من شاگرد حضرت امام)ره(، مرحوم آیت الله 
گلپایگانی و آقای شریعتمداری هستم. این عضو مجلس خبرگان رهبری در واکنش به 
اظهارات آیت الله یزدی درباره مرجعیت و منع دیگران از ورود به این عرصه گفت: کسی 
حق ندارد تابلوی کسی را پایین بکشد، این می شود استبداد. یک وقتی کسی می خواهد 
مکتب جدیدی را به وجود آورد، یا انحرافی ایجاد کند، بله! باید با او مقابله کرد، ولی اگر 
کسی می خواهد در چارچوب کتاب و سنت حرکت کند، حق نداریم مانع شویم. مثل 
این است که در حوزه پزشکی، ما فقط چند نفر پزشک را معرفی کنیم و بقیه حق نداشته 
باشند اظهار علم پزشکی کنند. این قابل قبول نیست. نمی شود جلوی لیاقت های علمی 
کسی را گرفت. بحث مرجعیت بحث تعارض و تقابل نیست و با کسی که از لیاقت علمی و 
اخلاقی برخوردار است، نمی شود مبارزه کرد. باید خوشحال باشیم که حوزه در حال تولید 

فرهیختگان علمی است. شأن مرجعیت این حرف ها نیست و نباید تندروی کرد.

آذرمنصوری: 

شورای عالی سیاستگذاری ظرفیت
 نقد و اصلاح دارد

 دبیر شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان گفت: با توجه به اصلاحات و تغییرات 
در ساختار و آیین نامه، شورای عالی ظرفیت پذیرش نقد و اصلاح افزایش پیدا کرده است 

بنابراین قهر کردن یا جدا شدن نمی تواند توجیهی داشته باشد. 
»آذر منصوری« در خصوص انتقاد دبیرکل حزب کارگزاران از عملکرد شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان گفت: نمایندگان تام  الاختیار همه احزاب اصلاح طلب 
شورای هماهنگی، عضو شورای عالی هستند و معمولا در همه جلسات به شکل فعال 
حضور دارند. نماینده حزب کارگزاران نیز در شورای عالی شرکت می کند.   وی ادامه داد: 
البته نقدهایی که به شورای عالی و یا افراد می شود، در فضای پیشاانتخابات به خصوص 
با توجه به فعالیت دو دوره گذشته شورای عالی قابل پیش بینی بود و طبیعت کار جبهه ای 
نیز همین است. دبیر شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان یادآور شد: آنچه که 
مجموعه احزاب و شخصیت های اصلاح طلب روی آن توافق دارند، حضور منسجم و مؤثر 
اصلاح طلبان در انتخابات دوم اسفندماه امسال است. البته هنوز به هیچ جمع بندی در 
خصوص نوع مشارکت در انتخابات نرسیده ایم و بحث ها در این زمینه ادامه دارد. منصوری 
اظهار داشت: شورای عالی سیاستگذاری در حال حاضر تنها ساختار جبهه ای اصلاح 
طلبان است که توافق حداکثری روی آن وجود دارد. اگر قرار بر تغییر این ساختار جبهه ای 
باشد این تغییرات طبعا باید برآیند نظر جمعی اصلاح طلبان باشد.منصوری در پاسخ به 
اینکه آیا مواضع  کرباسچی به معنای خروج تدریجی کارگزاران از جبهه اصلاحات است، 
گفت: باید در نظر داشت انتقاد چارچوب و قواعد مشخص دارد و در شورای عالی نیز با 
توجه به اصلاحات و تغییراتی که در ساختار و آیین نامه صورت گرفته، ظرفیت پذیرش 
نقد و اصلاح افزایش پیدا کرده است. بنابراین قهر کردن یا جدا شدن نمی تواند توجیهی 
داشته باشد. قائم مقام حزب اتحاد ملت ایران اسلامی افزود: اصلاح طلبان باید توجه 
داشته باشند که با توجه به فضایی که در کشور وجود دارد و  موانعی که پیش روی ما وجود 
دارد؛  انسجام حداقلی،  مقدمه برداشتن گام های بعدی است.   وی اضافه کرد: همه 
باید کمک کنند تا تصمیمات شورای عالی شفاف و دمکراتیک گرفته شود و سعی شود 
تصمیمات با خطاهای کمتری همراه باشد و در نهایت این شورا پاسخگوی عملکرد خود 
باشد. در این فرآیند با توجه به حرکت جبهه ای، نگاه حذفی به هر فرد یا گروهی که در این 

جبهه حضور دارد، این انسجام را به هم خواهد زد.

یک عضو فراکسیون امید مجلس:

 باید بدون خط قرمز با همه مفسدان برخورد کرد
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: افشاگری های قوه قضاییه در 
زمینه فساد جرأت را از افرادی که بی محابا به اموال عمومی و مردم دست اندازی می کنند، 
خواهد گرفت. علی ابراهیمی با اشاره به ضرورت مبارزه با فساد در تمام سطوح جامعه 
با بیان اینکه اقدامات قوه قضاییه تاکنون در زمینه مبارزه با فساد، جای قدردانی دارد،  
اظهار داشت: باید بدون خط قرمز با همه متخلفان و مفسدان برخورد شود. باید مبارزه با 
فساد در همه سطوح جامعه گسترش یابد و صرفا محدود به عده یا گروهی خاص نباشد. 
نماینده مردم شازند در مجلس تصریح کرد: آنچه که مسئله فساد را از ریشه در جامعه حل 
می کند برخورد قضایی نیست بله فساد با شفاف سازی حل خواهد شد. از سوی دیگر 
ما باید زمینه های ایجاد فساد را از بین ببریم. وی در ادامه تاکید کرد: زمانی که پرونده 
های قوه قضاییه در زمینه فساد کاهش یابد آنگاه این قوه با تسلط بیشتری با مفسدان 
برخورد می کند. امروز تعداد زیاد پرونده های قضایی در این حوزه باعث شده عده ای از 
مجازات فرار کنند. اگر ما یک اقتصاد شفاف و آزاد داشته باشیم از فساد فاصله خواهیم 
گرفت. ابراهیمی در گفت وگو با ایسنا در ادامه با تاکید بر اینکه ورود قوه قضاییه در مبارزه با 
مفسدان قابل قبول بوده است، گفت: تاکنون افرادی که در این زمینه دستگیر و محاکمه 
شده اند افراد مهمی بوده اند و اگر قوه قضاییه از دانه درشت ها شروع کند بقیه بخش ها 
نیز حساب کار دستشان می آید. تعلل در برخورد با متخلفان و مفسدان همواره امیدواری 
به متخلفین می دهد تا شاید بتوانند از زیر چتر قانون فرار کنند. اما افشاگری های قوه 
قضاییه در زمینه فساد جرأت را از افرادی که بی محابا به اموال عمومی و مردم دست 

اندازی می کنند، خواهد گرفت.

وزارت اطلاعات:

 بزرگترین باند مواد مخدر در جنوب کشور 
منهدم شد

 وزارت اطلاعات اعلام کرد: با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان)عج( 
در استان هرمزگان، بزرگترین باند خانوادگی قاچاق مواد مخدر جنوب کشور منهدم شد.  
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان 
گمنام امام زمان)عج( در استان هرمزگان، بزرگترین باند خانوادگی قاچاق مواد مخدر جنوب 
کشور متشکل از ۴ برادر که به صورت مسلحانه محموله های کلان مواد مخدر را از یکی از 
کشورهای همسایه به وسیله لنج های صیادی و شناورهای تندرو به سواحل هرمزگان منتقل 
می کردند، شناسایی و منهدم شد. این باند قسمت اعظم مواد مخدر را در داخل  کشور 
توزیع  و بخشی را  به خارج از کشور ترانزیت می کرد به طوری که گردش مالی این باند بیش 
از ۱۰ هزار میلیارد ریال بوده و ارزش تقریبی دارای هایی فعلی آنها بیش از ۳ هزار میلیارد 
ریال است.   در این عملیات مقادیر معتنابهی وجوه نقدی،  خودرو  و جواهرات از متهمان 
کشف و ضبط و عوامل اصلی این باند دستگیر و تحویل مراجع قضایی شدند. ضربه به این 

باند مسلحانه از ورود سالانه ده ها تن مواد مخدر به کشور جلوگیری کرد.

کدخدایی:

 اعضای شورا با وجود اختلاف نظر باهم برادرند
 سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به اظهارات اخیر دو عضو فقهای این شورا در توییتر 

نوشت: »دشمنان طمع نکنند! اعضای شورا با وجود اختلاف نظر، باهم برادرند.« 
»عباسعلی کدخدایی« در واکنش به اظهارات هفته گذشته آیت الله یزدی و پاسخ 
روزیکشنبه آیت الله آملی لاریجانی دو عضو فقهای شورای نگهبان در حساب کاربری 
توییتر خود نوشت: »در هر جمعی ازجمله شورای نگهبان دعوای طلبگی طبیعی است؛ 
گاهی صداها بلندشده و مباحث داغ، لیکن بعداز آن دوستی ها پابرجاست.« وی در ادامه 
نوشت: »دشمنان طمع نکنند! اعضای شورا با وجود اختلاف نظر، باهم برادرند؛ تذکار 
رهبر بزرگوار شایسته عنایت است:دشمن اصلی را با دوستانی که با آنها اختلاف نظرداریم، 

اشتباه نگیریم.«

 علی شمخانی« نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای 
عالی امنیت ملی در مصاحبه ای با شبکه »ان. بی. سی 
در  زانو  به  را  ایران  آمریکا،  کرد سیاست های  تاکید  نیوز« 

نخواهد آورد. 
شمخانی در این گفت وگو آمریکا را متجاوز و عامل اصلی 
تنش در منطقه خواند و هشدار داد که" آمریکا باید »عاقلانه 

عمل کند. "
وی همچنین اظهار داشت که کارزار »فشار حداکثری« 
دولت دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا، ایران را به زانو 

درنخواهد آورد و به میز مذاکره هسته ای بر نمی گرداند.
افزود: هدف تحریم ها،  امنیت ملی  دبیر شورای عالی 
مذاکره نیست بلکه وادار کردن ما به تسلیم است. تا زمانی 
که آمریکا این رویکرد را در پیش بگیرد ایران هرگز به دنبال 

مذاکره نخواهد بود.
شمخانی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره 
به خروج آمریکا از برجام گفت: ما در مساله برجام مذاکرات 

موفقی داشتیم. چرا آمریکا از آن خارج شد؟
گفت  شمخانی  نیوز،  سی  بی.  ان.  تارنمای  نوشته  به 
کسانی بودند که فکر می کردند امضای توافق هسته ای 

سال ۲۰۱۵ اقدام اشتباهی است.
او در پاسخ به »لستر هولت« خبرنگار ان. بی. سی نیوز 
درباره اینکه آیا خود وی نیز یکی از این افراد بود، گفت: 
بله... من فقط از دیدگاه های ملتم یعنی مردم ایران تبعیت 
می کنم. شمخانی همچنین اظهار داشت که مردم ایران 
مدت های زیادی است که با تحریم های بین المللی مواجه 
هستند و حال و هوای کوچه و بازار سند آشکاری بر شکست 

سیاست های دولت ترامپ است.
وی افزود: در خیابان های تهران قدم بزنید. خواهید دید 
که مردم ما چقدر بانشاط هستند و متوجه خواهید شد 

]آمریکا[ به آنچه که می خواسته، نرسیده است.
شمخانی گفت ایران منبع ترور در منطقه نیست بلکه 
و  فدا کرده  را  آن جان خود  و شهدای  است  ثبات  عامل 

شکست  را  داعش  و  القاعده  مانند  تروریستی  گروه های 
دادند. وی همچنین بر نقش ایران به عنوان ضامن ثبات در 

منطقه تاکید کرد.
شمخانی تاکید کرد که ایران به دنبال سلاح های هسته ای 
نیست زیرا این سلاح ها در اسلام حرام است و برای کسانی 
مانند اسرائیل که آن را در اختیار دارند، امنیت ایجاد نکرده 

است.
نابودی  برای  وی همچنین گفت که »تمایلی نظامی« 
اسرائیل ندارد و مردم فلسطین درباره سرنوشت اسرائیل 

تصمیم گیری خواهند کرد.
شمخانی با انتقاد از سیاست های دولت ترامپ در قبال 
نابودی  دنبال  به  که  کسی  معتقدم  من  گفت:  اسرائیل 
اسرائیل است همان کشوری است که واقعیت های میدانی 
به  اسرائیل  پایتخت  عنوان  به  را  قدس  آنها  نمی بیند.  را 
به دنبال پروژه »معامله قرن«  آنها  رسمیت می شناسند. 

هستند.
را  چیزی  همان  ترامپ  ایرانی ها،  نظر  از  افزود،  وی 
آمریکا  پیشین  جمهوری  روسای  همه  که  می خواهد 

می خواستند یعنی کاهش نفوذ ایران.
شمخانی تاکید کرد که ایران تصمیم های خود را بر اساس 
سیاست آمریکا و اینکه چه کسی رئیس جمهوری آن کشور 
است و یا اینکه ترامپ برای دور دوم رئیس جمهوری نخواهد 

بود، اتخاذ نمی کند.
وی گفت که فکر می کند که کارزار »فشار حداکثری« 
ترامپ شکست خورده زیرا مردم آمریکا و متحدان غربی آن 

رهبری وی را »زیر سوال برده اند.«
به گفته شمخانی، تصمیم اخیر ترامپ برای حمله نکردن 

به ایران ناشی از »ارزیابی هزینه و فایده« بوده است.
شمخانی به ان. بی. سی نیوز گفت که اگر آمریکا و ایران 
در  متعددی  »ابزارهای  ایران  شوند  نظامی  درگیری  وارد 

اختیار دارد، از جمله جنگ نیابتی«.
وی تاکید کرد، در صورت وقوع جنگ، آمریکا و متحدان 

منطقه ای آن در »وضعیت بدی« قرار خواهند گرفت.
شمخانی گفت: تردیدی نیست که وجهه مخدوش آمریکا 
بیش از پیش در منطقه و دنیا از بین خواهد رفت. اساسا چرا 

آنها تهدید به آغاز جنگ علیه ما می کنند؟

علی شمخانی: 

فشار حداکثری ایران را به زانو در نمی آورد

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: جمهوری اسلامی ایران تحت رهبری مقام 
عظمای ولایت با وحدت، اراده  پولادین و مقاومت فعال، مسیر تمدن سازی اسلامی را 
با درک عمیق و بصیرت کافی ادامه می دهد و فریب دعوت به مذاکره و پلیس خوب و 

بد را نمی خورد. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی سپاه، سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« 
در مراسم تجلیل از خانواده های معظم شهدا و اعطای نشان فرمانده معظم کل قوا 
به جمعی از مدافعان حرم و مجاهدان جبهه مقاومت اظهار داشت: با وجود تمامی 
توطئه ها، دسیسه ها، جنگ تحمیلی و ایجاد ناامنی ها بحمدالله امروز انقلاب اسلامی 
در اوج قدرت و صلابت است و ثمرات آن در اوج اقتدار به ویژه در ماه های اخیر نمایان 
شده و هرچه از قدمت انقلاب اسلامی می گذرد، جمهوری اسلامی در عرصه های 
مختلف منطقه ای و جهانی بالنده تر و مقتدرتر از گذشته به سوی اهداف و آرمان های 

خود گام برمی دارد.
وی با اشاره به نقش بی بدیل جمهوری اسلامی در مقابله با توطئه های دشمنان و 
حرکت به سوی قله های رفیع پیشرفت و شکوفایی گفت: جمهوری اسلامی امروز 
به یاری خداوند و به برکت خون شهدا و رهبری بی نظیر امام راحل )ره( و رهبر معظم 
انقلاب و فرمانده کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی( روز به روز بر قدرت و 
توان خود افزوده و جبهه ها و سنگرهای کفر و الحاد را بیش از گذشته تسخیر کرده و 
تحت تسلط و اراده خود درآورده است؛ به گونه ای که انقلاب ما امروز مسیر الهی خود 
را با قدرت بیشتری طی می کند و امیدواریم که این تلاش ها زمینه ساز ظهور حضرت 

مهدی )عج( باشد.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه دفاع مقدس نماد مقاومت و دفاع ملت 
ایران برابر تجاوز خارجی است، خاطرنشان کرد: استکبار جهانیدر دفاع مقدس، با تمام 
قوا علیه ملت ایران حمله ور شد تا انقلاب اسلامی را به زانو درآورد، اما همان طور که دفاع 
مقدس زمینه ساز بازگشایی راه کربلا شد؛ ان شاالله تلاش های امروز جبهه مقاومت نیز 

بسترساز بازگشایی مسیر قدس برای مسلمین جهان خواهد شد.
سرلشکر باقری تصمیم و صبر راهبردی جمهوری اسلامی ایران در ماجرای برجام و 
روند فعلی را برخاسته از حکمت، هوشمندی و صلابت دانست و با اشاره به حوادث اخیر 
در منطقه و جلوه گری های جدید اقتدار نیروهای مسلح کشور در مواجهه با تهدیدات 

منطقه ای و جهانی گفت: این رخدادها ازجمله انهدام هواپیمای بدون سرنشین متجاوز 
جاسوس آمریکایی و توقیف نفتکش متخلف انگلیسی و در نهایت آزادسازی نفتکش 
کشورمان در جبل الطارق، نشان دهنده این واقعیت است که انقلاب اسلامی با اقتدار به 

مسیر خود برای دست یابی به آرمان های والایش ادامه می دهد.
وی در ادامه تصریح کرد: امروز جمهوری اسلامی ایران تحت رهبری مقام عظمای 
ولایت و فرماندهی کل قوا با وحدت، یکپارچگی، همدلی، هماهنگی، اراده پولادین و 
مقاومت فعال و پویا، مسیر تمدن سازی اسلامی را با درک عمیق و بصیرت کافی ادامه 

می دهد و هیچ گاه فریب دعوت به مذاکره و پلیس خوب و بد را نمی خورد.
حوزه  در  آمریکا  تلاش  امروز  اینکه  بر  تأکید  با  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
ائتلاف سازی و توطئه افکنی های جدید در خلیج فارس شکست خورده است، گفت: 
دشمنان، گروه های تکفیری و تروریست هایی که به هیچ اصول اخلاقی و اعتقادی و 
انسانی پای بند نیستند را ایجاد و به جان جهان اسلام انداختند و امید بسته بودند تا 
به این واسطه، ایران اسلامی را محاصره کرده و اقتدار انقلاب اسلامی در منطقه را از 

بین ببرند.
سرلشکر باقری تصریح کرد: بخشی از توطئه آمریکایی ها علیه حریم اهل بیت )ع( بود 
و همان طوری که بارها شاهد بودیم آمریکایی ها نیروها و فرماندهان محاصره شده داعش 
و جبهه النصره را با بالگردهایشان از مهلکه نجات دادند و یا اینکه با ارسال بسته های غذا، 
مهمات و امکانات از آنان حمایت کردند. استکبار جهانی نه تنها این گروه ها را ایجاد کرد، 
بلکه از آنان به لحاظ سیاسی، تسلیحاتی و اطلاعاتی حمایت کرد تا بتوانند به زعم خود 

به نظام اسلامی و جبهه مقاومت آسیب برسانند.
وی در خصوص نقش بی بدیل گفتمان انقلاب اسلامی و تاثیر آن در بیداری ملت های 
منطقه نیز گفت: امروز کشور سوریه با بیش از هشت سال دفاع توانست بخش اعظم 
سرزمین های خود را به برکت خون شهدا آزاد کند و برای آزادی کامل نیز گام های پایانی 

را برمی دارد.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح حمایت الهی، هدایت رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
مرجعیت شیعه، برکت خون شهدا، ایثار و تفکر مقاومت رزمندگان، فرماندهی بی بدیل 
سرلشکر سلیمانی و سایر فرماندهان جبهه مقاومت را موجب پیروزی های امت اسلامی 

در عرصه منطقه ای قلمداد کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اجرای گام سوم کاهش تعهدات هسته ای گفت: 
تا این لحظه رایزنی ها درخصوص اجرای تعهدات اروپایی ها به نتیجه نرسیده است. البته 
تلاش ها در حال انجام است. مکرون در حال تلاش هایی است. ما منتظر آن هستیم در 
مدت باقیمانده تلاش های دیپلماتیک به چه نتیجه ای می رسد و پس از آن، شورای عالی 
نظارت بر برجام تصمیم گیری خواهد کرد چه اقدامی انجام دهیم. گام سوم نیز متناسب 

با اقدامات طرف مقابل در حال طراحی است. 
»سیدعباس موسوی« پیش از ظهر روز دوشنبه در نشست خبری درباره وضعیت 
بحرین ابراز داشت: ایران از همه ابزارهای دیپلماتیک و در چارچوب وظایف خود، از همه 
کشورهای آزادیخواه و مظلوم دفاع می کند. موضوع بحرین بدون دخالت در امور داخلی 
آن ، از دغدغه های دولت و ملت ایران بوده است. امیدواریم این اقداماتی که هم ما شروع 
کردیم و همه کشورهای دیگر حساسیت دارند، این رایزنی ها با استقبال بحرین روبه رو 

شود تا حقوق ملت این کشور رعایت شود. 
توقیف مجدد نفتکش آدریان تهدید کشتیرانی آزاد است

وی درباره رفع توقیف کشتی حامل نفت ایران هم گفت: اقدام دولت انگلیس و دولت 
جبل الطارق درباره توقیف گریس۱ غیرقانونی بود و اعلام کردیم که این اقدام راهزنی 
دریایی است و هیچ قانون بین المللی چنین اجازه ای را نمی دهد. ایران از طریق مجاری 
حقوقی و دیپلماتیک اقداماتی انجام داد که به ثمر نشست و کشتی در حال طی مسیر 

خود است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: درخواست آمریکا برای تداوم توقیف غیرقانونی 
است. با وجود آن اقدام نادرست از سوی جبل الطارق، رد درخواست آمریکا هم از سوی 
جبل الطارق و هم بزریل نشان می دهد حنای آمریکا دیگر رنگی ندارد و قلدری در دنیای 

امروز دیگر جایی ندارد. امیدواریم کشورها قانونمدارانه به تحریم های یکجانبه آمریکا 
پاسخ داده و آنها را نپذیرند چرا که تحریم ها هیچ مبنایی ندارد. موسوی درباره احتمال 
توقیف مجدد نفتکش حامل نفت ایران اظهار داشت: اگر این اقدام انجام شود یا حتی 
بیان شود، این مسئله یک نوع تهدید کشتیرانی آزاد است. ایران از طریق مجاری رسمی 
که داشته و به ویژه سفارت سوئیس، هشدارهای لازم را به مقامات آمریکایی داده تا این 

اقدام اشتباه را انجام ندهند چراکه با عواقب بدی روبه رو می شوند.
ایران بنایی ندارد درباره افغانستان باآمریکا گفت و گو کند

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره خبر رویترز مبنی بر 
رد و بدل شدن پیام میان ایران و آمریکا در موضوع افغانستان بیان کرد: خبر را داده ایم 
ولی اینکه پیامی رد و بدل شده باشد، بی اطلاعم و به نظرم بعید است. در موضوع 
افغانستان،  دولت این کشور محور کار است و ایران بنایی برای گفت وگو با آمریکایی ها 

در این رابطه ندارد. 
موسوی درباره وضعیت کشتی توقیف شده انگلیسی هم گفت:  از اول گفتیم ارتباطی 
میان کشتی توقیف شده انگلیسی با کشتی گریس۱ وجود ندارد. برای آزادی کشتی 
متخلف انگلیسی باید صبر کرد حکم دادگاه درباره تخلفات آنها که سه تخلف داشتند، 

صادر شود. امیدواریم رسیدگی ها هرچه زودتر انجام شود و حکم صادر شود.
تحریم ظریف بی مبنا و بدعت است

 وی ضمن قدردانی از حمایت های مردمی پس از تحریم ظریف اظهار داشت: این 
تحریم، یک تحریم بی مبنا و بدعت در عرصه بین المللی است. از همه مقامات عالی 
کشور، رسانه ها، مردم و دیگرانی که در این مقطع نشان دادند ایران یک کل واحد است و 
فرقی میان اجزایش نیست و همه از فرمانده دیپلماسی حمایت می کنند تشکر می کنم.  

سرلشکر باقری:

 فریب دعوت به مذاکره را نمی خوریم

سخنگوی وزارت امور خارجه:  

گام سوم کاهش تعهدات برجامی در حال طراحی است 

رضاحسینی قطب آبادی*

 وزیر امور خارجه با تاکید بر این که فروش نفت ایران 
توسط هیچ نهاد بین المللی تحریم نشده است، گفت: 
ایران متعهد به تصمیمات اتحادیه اروپا نیست و اروپا هم 
به دنبال تحمیل تصمیمات خود به هیچ عضو خارج از 

اتحادیه اروپا نیست.   
با  دیدار  از  پس  روزدوشنبه  ظریف«   محمدجواد   «
همتای فنلاندی خود در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
سوالی در خصوص  توقیف نفتکش گریس ١ گفت: ما 
همیشه گفته ایم توقف آدریان غیرقانونی بوده و مبنای 

حقوقی نداشته است.  
وی با تاکید بر این که فروش نفت ایران توسط هیچ و 
نهاد بین المللی تحریم نشده است، افزود:  ایران متعهد 
به تصمیمات اتحادیه اروپا نیست و اروپا هم به دنبال 
تحمیل تصمیمات خود به هیچ عضو خارج از اتحادیه 

اروپا نیست.  
وزیر امور خارجه ادامه داد: بر این مبنا توقیف نفتکش 
ایران هیچ پایه و اساسی توسط جبل الطارق و انگلیس 
نداشته است. الان خوشحالیم این توقیف پایان یافته و 
امیدواریم منجر به کاهش تنش شود هرچند می بینیم 
آمریکا به دنبال افزایش سطح تنش است و الان هم 
یک حکم کاملا سیاسی از دادگاه درباره کشتی گرفته 

است.  
ظریف افزود: به دلیل تحریم های آمریکا نمی توانیم در 
خصوص مقاصد نفتکش های خود شفاف باشیم چرا 
که آمریکا بصورت غیرقانونی سعی در آزار کشورهای 

امکان  خصوص  در  همچنین  وی  دارد.  خریدار 
میانجی گری فنلاند میان ایران و آمریکا گفت: اول از 
همه فکر می کنم باید برای این موضوع بستر وجود 

داشته باشد تا میانجی گری موثر باشد.  
به  علاقه ای  ایران  کرد:   تصریح  خارجه  امور  وزیر 
با آمریکا برای حصول یک توافق هسته ای  گفت وگو 

جدید ندارد
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان این که ایران علاقه 
ای به تقابل ندارد، اظهار داشت:  ما مذاکرات مفصلی 
را ترک  نبودیم که میز مذاکره  ما  و  آمریکا داشتیم  با 
کردیم. توافقی که همه از آن راضی باشند وجود ندارد. 
همین که هیچ کس با توافق مخالف نباشد خوب است. 
موضوع میانجی گری باید این باشد که آمریکا چگونه به 

اجرای تعهدات خود برگردد.
ظریف خاطرنشان کرد: چگونه می توانند به تعهد 
به یک قطعنامه شورای امنیت برگردند که خودشان 
رخ  انتخابات  یک  تنها  آمریکا  در  بودند.  طراحش 

داد.
وزیر امور خارجه با یادآوری تحریم های آمریکا علیه 
ملت ایران اظهارداشت:  در جنگ اقتصادی هدف مردم 
عادی هستند. کاری که آمریکا علیه ما انجام می دهد 
این نوع جنگ است. در جنگ نظامی هدف سربازان 
هستند هر چند ممکن است در حاشیه آن به مردم 

عادی آسیب ببینند.
رئیس دستگاه دیپلماسی گفت: آمریکا نه تنها تحریم 

علیه ما اعمال می کند بلکه دیگران را هم وادار می کند 
که ما را تحریم کنند.

همتای  با  خود  گوهای  و  گفت  به  اشاره  با  ظریف 
فنلاندی اش گفت:  ما به حاکمیت هم احترام می 
گذاریم البته بحث های جدی در موضوع حقوق بشر 
دارد وضعیت  وظیفه  معتقدیم هر کشوری  داشتیم. 
تصریح  خارجه  امور  وزیر  دهد.  ارتقا  را  بشر  حقوق 
کرد: ایران همیشه برای گفت و گو و تعامل آماده بوده 
است ولی در عین حال مخالف استفاده ابزاری از حقوق 

بشر برای مقاصد سیاسی هستیم.
خروج  علیرغم  باید  اروپا  گفت:   همچنین  ظریف 
یکجانبه آمریکا از برجام به تعهدات خود در این توافق 

پایبند باشد.
وی یادآورشد:  ایران همواره خواستار افزایش سطح 
و  امروز گفت  دیدار  در  و   فنلاند است  با  روابط خود 
گوهای خوبی برای حفظ برجام داشتیم. علاوه بر این 

درباره امنیت منطقه هم گفت و گو کردیم.
وزیر امور خارجه اضافه کرد:  ایران دارای بیشترین 
ساحل در خلیج فارس است و در یک طرف تنگه هرمز 
قرار دارد. معتقدیم تنگه هرمز باید برای همه امن باشد 
اما آمریکا جنگی اقتصادی را علیه ملت ایران آغاز کرده 
با  عالیرتبه کشورمان همچنین  دیپلمات  این  است. 
اشاره به بحران یمن گفت: حقوق بشر در یمن با کشته 
شدن تعداد زیادی از غیرنظامیان در این کشور نقض 

شده است.

ظریف در نشست خبری مشترک با همتای فنلاندی؛

فروش نفت ایران توسط هیچ نهاد بین المللی تحریم نشده است

محمد مهدی مظاهری*
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علمی و سلامت 

خطری از جنس رژیم کاهش وزن! 

به واسطه تغذیه نامناسب و سبک زندگی کم تحرک، اضافه وزن و چاقی به یکی از 
نگرانی های اصلی در دنیای امروز تبدیل شده است.

رژیم های غذایی سخت و محدود کننده یکی از گزینه هایی هستند که افراد بسیاری 
برای مقابله با این شرایط و کاهش وزن خود مد نظر می دهند. امروزه، رژیم های غذایی 
خطرناکی که کاهش وزن سریع را وعده می دهند، بدون این که از پشتیبانی علمی 
برخوردار باشند، در هر جایی در دسترس هستند. دنبال کردن این قبیل رژیم های 

غذایی می تواند به بروز مشکلات سلامت جدی منجر شود.
چه چیزی رژیم های کاهش وزن سریع را خطرناک می سازد 

زمانی که درباره رژیم های غذایی خطرناک صحبت می کنیم، در واقع، به رژیم هایی 
که متعادل نیستند و از این رو، نمی توانند تمام مواد مغذی مورد نیاز بدن را تامین کنند، 
اشاره داریم. این رژیم های غذایی ممکن است شامل اجزا تشکیل دهنده مفیدی 
باشند، اما بر مصرف میزان بیش از حد از آنها تاکید دارند و این شرایط نیز ممکن است 
آثاری منفی بر سلامت انسان در پی داشته باشد. به خاطر داشته باشید که حتی مصرف 

بیش از حد آب نیز می تواند خطرناک و مرگبار باشد.
متاسفانه، افراد کلاهبردار و غیر مسئول بسیاری وجود دارند که از اینترنت برای ارائه 
ادعاهای مختلف استفاده می کنند. شما باید به این نکته توجه باشید که هرچه سریع تر 
وزن خود را کاهش دهید، در مقابل، هرچه زودتر نیز می توانید دوباره روند افزایش وزن 

خود را تجربه کنید. این شرایط به نام »رژیم یویویی« شناخته می شود.
در بلند مدت، افرادی که این الگو را دنبال می کنند می توانند به دیس لیپیدمی یا 
چربی پریشی مبتلا شوند. در این شرایط سطوح چربی خون می تواند بیش از اندازه بالا 

یا بیش از اندازه پایین باشد.
بسیاری از رژیم های غذایی برای کاهش وزن سریع اغلب فاقد پشتیبانی علمی 
هستند. در عوض، این رژیم ها بیشتر بر اساس نظرات و ادعاهای افراد شکل گرفته اند و 

بسیاری از آنها نه تنها نامعقول، بلکه خطرناک هستند.
نشانه های هشداردهنده رژیم های غذایی خطرناک 

زمانی که یک رژیم غذایی خطرناک را دنبال می کنید، تقریبا در مدت زمانی کوتاه 
متوجه این مساله می شوید زیرا با بروز نشانه های هشداردهنده ای از سوی بدن خود 

مواجه خواهید شد که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
گرسنگی شدید: رژیم های غذایی خطرناک اغلب بسیار محدود کننده هستند و 
فرد حتی احساس سیری را نیز تجربه نخواهد کرد. ریزش مو: اگر با این شرایط مواجه 
هستید، به احتمال زیاد با کمبود ویتامین B7 یا بیوتین مواجه هستید. افزون بر این، 
سفید شدن مو، پوسته پوسته شدن و قرمز شدن پوست سر، شکنندگی ناخن ها و درد 

عضلانی از دیگر علائم این شرایط هستند.
کمبود انرژی: زمانی که با کمبود ویتامین های B و C مواجه هستید، شرایط سوخت 
و ساز دشوارتر شده و این تلاش اضافه برای بهبود سوخت و ساز به خستگی همراه با بی 

حسی و خواب آلودگی منجر می شود.
پوسته پوسته شدن پوست سر: این شرایط می تواند به کمبود احتمالی اسیدهای 
چرب ضروری، مانند امگا-۳ اشاره داشته باشد زیرا آنها به روانسازی در سراسر بدن 

کمک می کنند.
زخم های دهان: عود مکرر زخم های دهان می تواند زنگ هشدار را برای کمبود 
ویتامین B۱۲ به صدا درآورد. برای مقابله با این شرایط می توانید مصرف گوشت مرغ، 

گوشت قرمز و تخم مرغ را مد نظر قرار دهید.
احساس سوزن سوزن شدن و بی حسی در دست ها و پاها: این شرایط به کمبود 
ویتامین های گروه B، مانند فولات یا ویتامین B۹ اشاره دارد. افزون بر این، ویتامین های 
B۶ و B۱۲ با بروز مشکلات در اعصاب محیطی در ارتباط هستند که می تواند موجب 

اضطراب، افسردگی و بی تعادلی های هورمونی شود.
پیامدهای رژیم های غذایی خطرناک 

همان گونه که مشخص است رژیم های غذایی کم کالری و محدود شده می توانند در 
مدتی کوتاه پیامدهایی فراتر از کاهش وزن را موجب شوند.

افزون بر این، آنها خطری غیرقابل قبول برای سلامت انسان هستند زیرا:
آنها خطر ابتلا به سندرم متابولیک را افزایش می دهند.

این رژیم های غذایی به سوء تغذیه و کمبود ویتامین ها و مواد معدنی منجر می شوند.
این شرایط می تواند موجب اختلالات غذا خوردن مانند آنورکسی )بی اشتهایی( و 
بولیمی )پرخوری( شود که می توانند پیامدهای بدتر از اضافه وزنی که داشته اید را برای 

شما به همراه داشته باشند.
آنها موجب آثار روانی منفی می شوند.

یک رژیم غذایی سالم 
هر رژیم غذایی باید دارای ویژگی های برای ارائه کارایی لازم و پرهیز از در معرض خطر 

قرار دادن سلامت انسان باشد.
ابتدا، شما باید روند کاهش وزن تدریجی و متوسط را بر اساس تیپ بدن، سن و 
جنسیت خود دنبال کنید. برای انجام این کار بدون مواجهه با کمبودهای تغذیه ای شما 

باید حداقل ۱۳ کالری به ازای هر پوند )۴۵۳ گرم( از وزن بدن خود مصرف کنید.
تامین متعادل مواد مغذی اهمیت بسیار زیادی برای کاهش وزن به روشی سالم دارد، از 

این رو، شما باید مواد مغذی لازم را از هر گروه غذایی دریافت کنید.
شما برای ارائه عملکرد درست سیستم عصبی )مغز، اعصاب(، قلب و سلول های 
خونی )گلبول های قرمز، گلبول های سفید، پلاکت ها( حداقل به ۴۰ تا ۵۰ درصد از 

کربوهیدرات های روزانه نیاز دارید.
همچنین، تلاش کنید حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد از کالری های روزانه خود را از منابع 

پروتئینی، مانند گوشت، ماهی، تخم مرغ، پنیر، ماست و مغزدانه ها تامین کنید.
در نهایت، درصد باقیمانده از وعده های غذایی روزانه باید شامل یک چربی حیوانی یا 
گیاهی باشد. چربی دشمن شما نیست، بلکه نوع و کیفیت آن اهمیت دارد. از این رو، از 

روغن های هیدروژنه، مانند مارگارین و هر گونه چربی ترانس پرهیز کنید.
سخن پایانی 

روند کاهش وزن سالم زمانبر است و موفقیت در این مسیر به تدریج حاصل می شود. 
کاهش وزن سریع تنها سلامت شما را در معرض خطر قرار می دهد.

به خاطر داشته باشید که برای کاهش وزن باید انواع مختلف تغییرات کوچک در سبک 
زندگی خود را انجام دهید. این تغییرات کوچک در عادات می توانند برای همیشه همراه 
شما باشند. پس از آن، نه تنها به آن میزان که دوست دارید وزن خود را کاهش می دهید، 
بلکه احساس بهتری از این شرایط نیز خواهید داشت و تلاش می کنید تا وزن سالم 

خود را حفظ کنید.

رقیق شدن خون با این ادویه
 دردسترس و کوچک

 میخک، ادویه معروفی است که از آن به عنوان مکمل گیاهی و خوشبو کننده مواد 
غذایی استفاده می شود. این ادویه باید به میزان معتدل به غذا افزوده شود.

افراط در مصرف این ادویه باعث رقیق شدن خون و افزایش خطر خونریزی می شود. 
این ادویه حاوی ماده شیمیایی به نام »اوژنول« است که عامل رقیق کننده خون است 
و میزان زیاد آن به خونریزی غیرعادی منجر می شود. در صورت داشتن مشکل خونی 
از جمله هموفیلی یا در صورت مصرف قرص های ضدانعقادخون، از مصرف این ادویه 

بپرهیزید. مصرف میخک چند هفته قبل از جراحی نیز باید متوقف شود.
افرادی که میزان قندخونشان کمتر از حد طبیعی است، باید مصرف میخک را متوقف 
کنند. زیرا این ادویه به طور چشمگیری میزان گلوکز در خون را کاهش می دهد و این 
امر، بسیار خطرناک است. مصرف میخکی که درست نگهداری نشده است یا مصرف 
میزان زیاد عصاره خام آن، علایم متعددی مانند حالت تهوع، استفراغ، کمبود نفس، 
گلودرد، برهم خوردن تعادل مایعات، اختلال کلیه و کبد را به دنبال دارد. مصرف زیاد 
میخک باعث ایجاد علایم حساسیت از جمله جوش، کهیر، ورم، احساس خفگی در گلو 
و ... می شود. در موارد خیلی شدید فرد دچار خفگی می شود. مصرف زیاد این ادویه، 
باعث تشدید حمله های صرع می شود. مصرف زیاد خوراکی یا موضعی آن باعث التهاب 
غشای مخاطی دیواره های داخلی دهان می شود. نتایج بررسی های متعدد نشان می 
دهد که این ادویه می تواند با ایجاد سوزش، آسیب گسترده ای به لثه، دندان و بافت های 
دندان وارد کند. استفاده موضعی مکرر از آن باعث از دست دادن حس لامسه می شود، 

بنابراین از استفاده مکرر روغن آن روی پوست بپرهیزید.

آنچه  چروک ها،  و  چین  انواع  به  مربوط  جزئیاتی  اینجا  در  ما 
می تواند باعث ایجاد آن ها شود و چگونگی کند نمودن روند بروز 
آن ها آورده و همچنین به دلیل اینکه چرا باید به این خطوط به 

عنوان یک زیبایی نگاه کنیم و نه یک نقص ظاهری، می پردازیم.
ما زمان زیادی از زندگی خود را صرف از بین بردن خطوط روی 
پوستمان می کنیم، اما این چین و چروک ها می توانند جزئی از 

دارایی ما باشند.
این  رفع  یا  و  جلوگیری  برای  را  پوستی  کرم های  و  سرم ها  ما 
چروک ها خریداری می کنیم، اما در نهایت پوستمان دارای تعدادی 
از این خطوط خواهد شد که می توان گفت برایمان مثل یک هدیه 
هستند. از طرفی این چروک ها، مانند خطوط خنده بر روی صورت 
و چروک های گوشه چشم )پنجه کلاغی(، می توانند زیبا به نظر 

برسند.
آنچه  چروک ها،  و  چین  انواع  به  مربوط  جزئیاتی  اینجا  در  ما 
می تواند باعث ایجاد آن ها شود و چگونگی کند نمودن روند بروز 
آن ها آورده و همچنین به دلیل اینکه چرا باید به این خطوط به 

عنوان یک زیبایی نگاه کنیم و نه یک نقص ظاهری، می پردازیم.
خطوط زندگی ما

برخی از ما در طول زندگی مان خطوطی به نام »خطوط یازده« را 
تجربه می کنیم. این خطوط عمودی طوری روی پیشانی ما جای 
می گیرند که همیشه به نظر می رسد در حال تفکر عمیق هستیم. 
در بعضی افراد دیگر ممکن است خطوط پنجه کلاغی برجسته تر 
به نظر برسند و نشان از یک زندگی سرشار از احساسات شدید به 

خصوص شادی داشته باشند.
خطوط دیگری که می توانند سر بربیاورند:

قرار   T منطقه  بالای  در  افقی  صورت  به  پیشانی:  خطوط 
می گیرند.

خطوط نگرانی: به صورت عدد یازده بین دو ابرو نمایان می شود.
خطوط بانی: خط افقی بین دو چشم بر روی پل بینی است.

پنجه کلاغی: در گوشه های بیرونی چشم ها مانند پرتو دیده 
می شوند.

خطوط خنده: خطوط پرانتزی که در اطراف لب فوقانی ایجاد 
می شوند.

دهان  محیط  اطراف  در  را  عمودی  دریچه های  لب:  خطوط 
تشکیل می شوند.    

خطوط ماریونت: گونه را به صورت عمودی قاب کنید و هرچه 
از آن بیرون می زند چین و چروک های غبغب را شامل می شود. 
شیارها و تاخوردگی هایی که صورت ما را می آرایند شامل دو دسته 

پویا و ایستا هستند:
چروک های پویا: بر اثر حرکات تکراری صورت شکل گسترش 
می یابند. به عنوان مثال، اگر لب خود را به طور مداوم غنچه کنید، 

ممکن است خطوط لب را تجربه نمایید.
چروک های ایستا: این ها ناشی از بین رفتن خاصیت ارتجاعی 
و نیروی جاذبه می باشند. چین و چروک هایی که با غبغب ایجاد 

می شوند، ایستا هستند.
چین و چروک های پویا با گذشت زمان می توانند به چین و چروک 
ایستا تبدیل شوند. به عنوان مثال، در میانسالی خطوط ظریف 
لبخند، زمانی که شکل اولیه گونه تغییر می کند و کمی افتاده تر 

می شود، عمیق تر خواهد شد.
آنچه چین و چروک ها درباره شما فاش می کنند

اگرچه می توانیم مشخص کنیم که چه چین و چروکی ممکن 
کمی  را  چروک  داستان  داریم  قصد  ما  همه  شود،  ظاهر  است 

متفاوت تغییر دهیم. مجموعه خطوط منحصر به فرد ما چیزی به 
بقیه جهان اطراف می گوید. بنابراین به جای اینکه آن ها را از بین 
ببریم باید ابتدا به آنچه می گویند فکر کنیم. محققان مشغول مطالعه 
چگونگی ایجاد چین و چروک صورت بر روی درک افراد از ما بودند. 
بسته به انواع خطوطی که بر صورتتان نقش می بندد، برداشت 
دیگران از احساسی که چهره تان القا می کند متفاوت خواهد بود. 
یا اگر فردی بودید که احساستان را مخفی می کردید، شاید خطوط 

ریز و ظریف صورتتان احساستان را به دیگران نشان دهد.
چین و چروک ها وضعیت کلی ما را نشان می دهند

یک مطالعه جدید نشان می دهد، حتی وقتی صورتمان در حال 
استراحت یا در وضعیت طبیعی است، هنوز هم عواطف ما را نشان 
می دهد و چین و چروک هایی که شکل می گیرند بخشی از چیزی 

هستند که احساس ما را فاش می کنند.
این امر به ویژه در مورد افراد دارای حالات مثبت صادق است. اگر 
شما برحسب عادت اغلب فردی بشّاش هستید، در نتیجه خطوط 
خنده بر صورتتان نقش می بندد و یا نتیجه خنده ها از لب ها به 

چشم هایتان رسیده و خطوط پنجه کلاغی را تشکیل می دهند.
آن ها می توانند حس تحقیر کردن دیگران را نشان دهند

درست همان طور که چهره های خنثی در برخی افراد ممکن 
دیگر  برخی  آرام  صورت  باشد،  بودن  مثبت  نشان دهنده  است 
ممکن است به ما عدم رضایت را نشان دهد. در سال های اخیر، 
عبارت RBF )چهره بد خنثی( روی کار آمد.  محققان در واقع 
کار  به  علمی  اصطلاح  یک  عنوان  به  اکنون  که  را   RBF پدیده 
می رود، از طریق فناوری که صدها نقطه در چهره را برای تعیین 
بیان عاطفی می خواند، مورد مطالعه قرار داده اند. این فناوری 
درصد بالایی از حالت تحقیر را در چهره این افراد نشان داد. برخی 
از چین و چروک ها، مانند خطوط ماریونت، می توانند RBF را با 

ظاهر دهان افتاده برجسته کنند. خطوط لب، پیشانی و خطوط 
نگرانی نیز می تواند نارضایتی را نشان دهد. برای تعیین اینکه آیا 

RBF دارید یا خیر، می توانید آزمایش محققان را انجام دهید.
این خطوط می توانند صمیمیت و صداقت شما را نشان 

دهند
خطوط پنجه کلاغی نشان دهنده واقعی بودن احساسات شما 
برای دیگران هستند. چروک های چشمی که گاهی هنگام ابراز 
احساسات مثبت یا منفی ایجاد می کنیم، نشانگر دوشن نامیده 
می شود و به نحوه درک دیگران از شدت احساسات ما مرتبط است.
و از آنجا که چین و چروک ها می توانند عباراتی را که شما در طول 
عمر خود بیان کرده اید، نشان دهد، یک جفت خط پنجه کلاغی 
می تواند شما را اصیل تر جلوه دهد. همین مسئله در مورد خط بانی 
نیز صادق است، زیرا اغلب در هنگام لبخند واقعی یا هنگام غم، 

بینی مان چروک می شود.
چگونه این خطوط را رفع کنیم؟

خطوطی که در نهایت صورت شما را می آرایند، به عوامل مختلفی 
از جمله ژن و سبک زندگی بستگی دارد. ما نمی توانیم ژن ها یا اثر 
گرانش را با گذشت زمان تغییر دهیم، اما می توانیم تمام تلاش خود 
را برای خنثی کردن آسیب های پوستی انجام دهیم که می تواند 

منجر به چین و چروک زودتر یا برجسته تر شود.
۱. محافظت و ترمیم

از  یکی  می کند  طلوع  آسمان  در  روز  هر  که  روشن  گوی  آن 
اصلی ترین ویرانگرهای پوستی است، اما ما نمی توانیم زندگی خود 
را در تاریکی بگذرانیم. پس باید خود را با کرم ضد آفتاب حداقل 
با SPF ۳۵ یا بالاتر مسلح کنیم و از لباس، کلاه و عینک آفتابی 
خورشید،  ماوراءبنفش  اشعه  آسیب  از  جلوگیری  برای  مناسب 

استفاده نماییم.

به یاد داشته باشید قرار گرفتن در معرض آفتاب، باعث ایجاد و یا 
افزایش چین و چروک می شود. پرتوهای UV و رادیکال های آزاد 
دیگر مانند آلودگی هوا باعث ایجاد استرس اکسیداتیو در بدن ما 
می شود که به نوبه خود می تواند چین و چروک ها را به همراه آورد. 
ما می توانیم با استفاده از سرم آنتی اکسیدانی مانند ویتامین C به 

مبارزه و حتی ترمیم آسیب های روزانه پوست کمک کنیم.
۲. تا جایی که ممکن است، سبک زندگی مناسبی را انتخاب 

کنید
لازم نیست قسم بخورید که برای همیشه نوشیدنی های گازدار را 
کنار خواهید گذاشت و یا ۱۲ ساعت خواب شبانه خواهید داشت 
در حالی که تکه های خیار روی پلکتان قرار دارد. اما با انتخاب های 
درست برای زندگی تان متوجه تغییرات پوستی خواهید شد. البته 
برای  جایی  و  بوده  منعطف  باید  می کنید  انتخاب  که  برنامه ای 

سرگرمی ها و علاقه مندی های شما داشته باشد.
راه های کاهش چین و چروک در زندگی روزانه:

 • اجتناب کنید  الکلی  از مشروبات   • بخورید  • غذای سالم 
مصرف شکر را کاهش دهید • بدنتان را هیدراته نگه دارید • سیگار 
نکشید • ورزش کنید • به میزان کافی استراحت نمایید • استرس 

را کم کنید
۳. محصولات را بر اساس وضعیت پوست خود انتخاب کنید
گاهی زندگی می تواند دشوار شود. گفتن اینکه باید خواب کافی 
داشت و استرس را کاهش داد، ساده تر از انجام آن است. داشتن 
یک بیماری مزمن و یا شرایط دیگر می تواند مانع ورزش کردن شود.
بعلاوه، یک رژیم غذایی پر از مواد مغذی، همیشه ساده ترین یا 
مقرون به صرفه ترین چیزی نیست که وجود دارد. به همین دلیل 
است که روی آوردن به چند محصول قدرتمند می تواند کمک کننده 
باشد. هنوز هیچ نشانه ای از چین و چروک نیست؟ روغن رزهیپ یا 
میوه گل رز، یک ماده چندمنظوره در محافظت روزانه پوست شما 
است و به عنوان یک مرطوب کننده، روشن کننده، آنتی اکسیدان، 
افزایش سن،  با  و سایر موارد مفید است.  تقویت کننده کلاژن 
کمی احساس خشکی پوست دارید؟ هیالورونیک اسید، خاصیت 
پوست  دوست  و  دارد  مرطوب کنندگی  و  انعطاف پذیری  تقویت 
شماست که آن را پرحجم می کند. احساس می کنید پوستتان در 
حال چروکیدگی است؟ رتینوئیدها و سرم های ویتامین C مبارزانی 
قوی علیه چین و چروک ها هستند. این دو قبل از بروز چین ها با 
آن ها مبارزه می کنند، و خطوط ریز و حلقه های دور چشم را کاهش 
می دهند. به دنبال محصولاتی باشید که این دو عنصر را با هم دارا 
باشد. مرطوب کننده را فراموش نکنید: محصولات حاوی کره شی، 
یک سلاح از بین برنده چین و چروک هستند. خاصیت تسکین 
دهندگی و هموارسازی پوست در این کره، آسیب های ناشی از 
استرس اکسیداتیو را ترمیم کرده و مانع ظهور چروک های جدید 

می شود.
۴. عاداتی که موجب بروز چروک پوستی می شوند را تعدیل 

کنید
ایجاد  و  و چروک  ایجادکننده چین  از حرکات  برخی  به  توجه 

تغییرات می تواند به شما در حفظ صافی پوست کمک کند.
تلاش هایی برای محافظت از پوست:

چشم هایتان  مالیدن  از   • نخوابید  بالش  روی  صورت  با   •
دچار  دیگر  دلیل  هر  به  یا  آلرژی  علت  به  اگر  کنید.  خودداری 
خارش چشم هستید، برای درمان به پزشک مراجعه کنید. • برای 
استراحت، دستتان را زیر چانه، گونه و یا روی پیشانی نگذارید. • از 

کج کردن و شیاردار کردن ابرو بپرهیزید.

هوش مصنوعی در ۱۰ ثانیه بیماری قلبی را 
شناسایی کرد

 محققان سیستم هوش مصنوعی ابداع کرده اند که در ۱۰ ثانیه بیماری فیبریلاسیون 
دهلیزی قلب را ردیابی می کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، طبق تحقیقی جدید هوش مصنوعی 
می تواند فقط در ۱۰ ثانیه نوع خطرناکی از آریتمی قلبی را شناسایی کند.

 )EKG(محققان »مایو کلینیک« معتقدند حتی اگر قلب طی آزمایش الکتروکاردیوگرام
نرمال بتپد، هوش مصنوعی می تواند نوع  فیبریلاسیون دهلیزی را ردیابی کند. 

 محققان معتقدند این فناوری سرعت و دقت تشخیص بیماری را افزایش می دهد 
بنابراین پزشکان می توانند بهترین درمان را برای بیمار انتخاب کنند.

 به گفته آنها حتی می توان در آینده این سیستم هوش مصنوعی را در موبایل و 
ساعت هوشمند نصب کرد به این ترتیب فناوری برای اقشار مردم قابل دسترس تر 
خواهد بود. به طور معمول قلب هنگام تپش منقبض و آزاد می شود و به این ترتیب خون 

به اندام های دیگر پمپاژ می شود.
  اما در بدن بیمار مبتلا به AFib یا فیبریلاسیون دهلیزی بطن های بالایی قلب بدون 
هماهنگی با بطن های پایینی این عضو می تپند و در نتیجه ماهیچه قلب ضعیف می 
شود.  در این وضعیت ممکن است لخته خون ایجاد شود و در برخی نمونه ها نیز فرد دچار 

خستگی و تنگی نفس می شود.
 در این تحقیق محققان با استفاده از ۶۵۰ هزار EKG به این سیستم هوش مصنوعی 

آموزش دادند تا فیبریلاسیون دهلیزی را شناسایی کند.
این اطلاعات متعلق به ۱۸۱ هزار بیمار مایوکلینیک از ۱۹۹۳ تا ۲۰۱7 بود.

سیستم با مقایس EKG  افراد سالم با بیماران مبتلا به فیبریلاسیون دهلیزی توانست 
تمایزهای نامحسوسی را رصد کند که حتی پزشکان ماهر نیز گاه قادر به مشاهده آنها 
نیستند. محققان سیستم هوش مصنوعی را روی بیش از ۳۶ هزار بیمار آزمایش کردند که 
۱۰ درصد از آنها مبتلا به این بیماری شناسایی شدند. دقت هوش مصنوعی برای رصد 

این بیماری در یک تست 7۹ درصد است.

از طریق امواج صوتی؛

با تایپ کردن هم هک می شوید
 

امواج صوتی ناشی از تایپ کردن با صفحه کلید نیز می تواند به هکرها امکان دهد تا 
گوشی های کاربران را هک کرده و اطلاعات آنها را سرقت کنند.

دور نگهداشتن هکرها از اطلاعات شخصی روز به روز به کاری دشوارتر مبدل می شود، 
زیرا آنها مرتبا در حال یافتن روش هایی جدید برای سرقت داده های کاربران هستند.

یک بررسی جدید نشان می دهد دسترسی به اطلاعات شخصی ذخیره شده بر روی 
گوشی های هوشمند در صورت حضور هکر در نزدیکی گوشی هوشمند کاربر از طریق 

استراق سمع صدای تایپ ممکن است.
علائم  گویند  می  آمریکا  در  دیسون  داروین  سایبری  امنیت  موسسه  پژوهشگران 
آکوستیک یا موج های صوتی متصاعد شده در زمان تایپ با صفحه کلید گوشی یا رایانه 
قابل دریافت برای اقدامات هکری هستند. زیرا هکرهای ماهر با پردازش این اطلاعات 

می توانند از کلمات عبور و دیگر داده های مهم رمزگشایی کنند.
استفاده از این روش حتی در محیط های شلوغ و پرسروصدا هم ممکن است و در 
بررسی های انجام شده استخراج کلمات تایپ شده توسط کاربران از این طریق با دقت 
۴۱ درصد ممکن شده است. نکته مهم این است که برای سرقت اطلاعات بدین روش به 

تنها چند ثانیه زمان نیاز است.

چین پس از معرفی هوش مصنوعی اخبارگو این بار از هوش مصنوعی در یک دادگاه 
در پکن به عنوان قاضی رونمایی می کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از رادی چاینا، قضات مصون از خطا نیستند. به عنوان مثال، 
در کتاب روانشناسی دانیل کانمن برنده جایزه نوبل به نام "تفکر سریع و آهسته" نشان 
داده شده است که بین ملایمت و ارفاق یک قاضی در دادگاه و اینکه ناهار چه غذایی 

خورده است، ارتباط مستقیمی وجود دارد.
اما آیا راهی برای حل این مشکل وجود دارد؟ محققان چینی می گویند هوش مصنوعی 

به معنای واقعی کلمه می تواند یک قاضی باشد.
چین سابقه رونمایی از انواع شگفت انگیزی از هوش مصنوعی را در کارهای حساس و 
حرفه ای دارد و حالا هم در یکی از دادگاه های اینترنتی پکن از هوش مصنوعی به عنوان 

قاضی استفاده می کند.

درست سال گذشته بود که چین از اولین اخبارگوی هوش مصنوعی کاملا شبیه به 
انسان جهان در شبکه خبری شینهوا رونمایی کرد.

اکنون نیز اعلام شده است که در یک دادگاه اینترنتی در پکن از یک قاضی هوش 
مصنوعی در مراحل دادگاه استفاده می شود. این هوش مصنوعی قاضی، اولین در نوع 

خود در جهان نامیده می شود.
مطابق بیانیه ای که متخصصان هوش مصنوعی چینی صادر کرده اند، این قاضی 
هوش مصنوعی به یکی از قضات دادگاه پکن شباهت خواهد داشت. این قاضی یک 

تصویر و صدای زنانه، حالت چهره و اقداماتی مشابه با قاضی های واقعی خواهد داشت.
این قاضی دیجیتالی مبتنی بر فناوری تلفیقی هوشمند گفتار و تصویر عمل خواهد 
کرد. نکته مهم این است که از این هوش مصنوعی فقط برای کمک به قضات دادگاه برای 
تکمیل کارهای پایه و روتین از جمله پذیرش دادخواست استفاده می شود. بنابراین به 

وکلا این امکان را می دهد تا بهتر روی کار خود تمرکز کنند.
به نظر می رسد از این هوش مصنوعی برای تصمیم گیری نهایی درباره هرگونه اختلاف 
قانونی استفاده نمی شود. درعوض به قضاتی که ریاست دادگاه را برعهده دارند، کمک 
خواهد کرد. شاید این هوش مصنوعی را می توان با دستیار رانندگی در خودروهای 
هوشمند مقایسه کرد، جایی که از هوش مصنوعی برای در مسیر نگه داشتن خودرو 
استفاده می شود، در حالی که در صورت بروز هرگونه خطایی راننده  انسان آن را مدیریت 

می کند.
در هر صورت به نظر نمی رسد که هوش مصنوعی به این زودی ها جایگزین قضات 

دادگاه ها شود.
ضمن این که در ماه مارس نیز اعلام شده بود که استونی در حال توسعه یک قاضی 

هوش مصنوعی است که فراخوان نهایی را برای رسیدگی دادگاه قرائت می کند.

هوش مصنوعی در چین "قاضی" شد

برای  را  ربات ها  از  مجموعه ای  ناسا،  پژوهشگران 
شرکت در رقابت های مربوط به جستجو در محیط های 

زیر زمینی ابداع کرده اند.
در پی فراخوان "آژانس پروژه های پژوهشی پیشرفته 
دفاعی آمریکا" یا "دارپا" )DARPA( برای نقشه برداری 
محیط های  در  پویا  جستجوی  و  مسیریابی  سریع، 
زیرزمینی، شرکت های بسیاری برای ابداع ربات های 

خودکار اقدام کرده اند.
کرد  دعوت  را  علاقمندان  فراخوان،  این  در  دارپا 
تا در رقابتی که بین روزهای ۱۵ تا ۲۲ ماه جاری در 
شهر پیتسبرگ آمریکا برگزار می شود شرکت کنند و 
یک فناوری جدید ارائه دهند که به نیروهای نظامی و 
گروه های جستجو در نقشه برداری و بررسی مناطق 

زیرزمینی کمک کند.
پیش رانش  "آزمایشگاه  پژوهشگران  از  گروهی 

رقابت  این  شرکت کنندگان  از  نیز  ناسا   )JPL("جت
هستند که میان ربات ها و پهپادهای گوناگون در جریان 
این  در  شده  ارائه  فناوری های  است  ممکن  است. 
رقابت، برای ماموریت های فضایی نیز مناسب باشند 
و ناسا بتواند از آنها در ماموریت های بررسی غارها و 

دهانه های آتشفشان سیارات دیگر استفاده کند.
اداره  مدیر   ،)Leon Alkalai("آلکالای "لئون 
جت،  پیش رانش  آزمایشگاه  راهبردی  برنامه ریزی 
گفت: ما قصد داریم با سرمایه گذاری در این رقابت، 
که  نیست  شکی  کنیم.  سرمایه گذاری  آینده  برای 
چالش بزرگ بعدی آزمایشگاه پیش رانش جت و ناسا، 

در مورد اکتشافات زیرزمینی خواهد بود.
در  جت،  پیش رانش  آزمایشگاه  پژوهشگران 
فناوری  "موسسه  از  پژوهشگرانی  با  گروه  این 
 )MIT("ام.آی.تی" دانشگاه   ،)Caltech("کالیفرنیا

 )KAIST("کره پیشرفته  فناوری  و  علم  "موسسه  و 
همکاری دارند. این گروه ۶۰ نفره، مجموعه ای از شش 
ربات را ابداع کرده اند که می توان آنها را با کمک هوش 
مصنوعی در میان مسیرهای زیرزمینی راهنمایی کرد. 
این ربات ها می توانند در مسیرهای زیرزمینی حرکت 
کنند و اشیای مخفی شده در مسیر از جمله تلفن 

همراه را پیدا کنند.

پژوهشگران کانادایی در مطالعه اخیر خود ادعا کرده اند که میان فلوراید موجود در 
آب لوله کشی و ضریب هوشی )IQ( پایین در کودکان ارتباطی وجود دارد.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، مدتهاست که دانشمندان در حال بررسی 
ارتباط میان فلوراید موجود در آب لوله کشی و تاثیر آن بر ضریب هوشی کودکان 
آب  از  از حد  بیش  استفاده  اظهار کرده اند  کانادایی  پژوهشگران  اخیرا  هستند. 
لوله کشی حاوی فلوراید در دوران بارداری می تواند منجر به ضریب هوشی پایین 
در کودکان شود ، با این حال بسیاری از کارشناسان این پژوهش را نپذیرفته اند و 

یافته های آن را ضعیف دانسته اند.
و  قرار گرفتند  بررسی  مورد  و کودک  مادر  ، حدود ۵۰۰  تحقیق جدید  این  در 
پژوهشگران میزان فلوراید موجود در ادرار مادران در دوران بارداری و میزان مصرف 
آنها از آب لوله کشی حاوی فلوراید را اندازه گیری کردند. ضریب هوشی کودکان نیز 

زمانیکه آنها سه و چهار ساله بودند، اندازه گیری شد.
بررسی ها نشان داد که افزایش ۱ میلی گرم بر لیتر فلوراید ادرار در دوران بارداری 
می تواند با کاهش ۴.۵ درجه در نمره ضریب هوشی کودکی مرتبط باشد. البته این 
ارتباط فقط در پسران دیده شده و نه دختران. ردیابی میزان مصرف فلوراید از آب 
لوله کشی نیز نشان داد یک ۱ میلی گرم بر لیتر فلوراید می تواند سبب کاهش۳.7 در 

نمرات ضریب هوشی در پسران و دختران شود.
البته مانند دیگر پژوهش ها، این مطالعه نیز انتقاداتی به همراه داشت و برخی 
پژوهشگران از جمله "استارت ریتچی") Stuart Ritchie( از کالج سلطنتی لندن این 

مطالعه را ضعیف خواند.
چرا  که  است  این  گرفته اند  مطالعه  این  از  پژوهشگران  که  اشکالاتی  از  یکی 
پژوهشگران چند سال پس از تولد کودک میزان ضریب هوشی او را مورد بررسی 
قرار داده اند و چرا در آزمایشی که پژوهشگران بر روی ادرار مادران انجام داده اند، 
کاهش نمره ضریب هوشی تنها در پسران مشاهده شد. تاکنون پژوهشگران کانادایی 

پاسخی به این سوالات نداده اند اما باید دید در آینده چه خواهند کرد.
با این حال پژوهشگران سراسر جهان همچنان به مطالعه و بررسی های خود ادامه 

می دهند تا بتوانند به یک نتیجه قطعی و صحیح برسند.

ربات های ناسا در زیر زمین!

ارتباط میان فلوراید و ضریب هوشی پایین در کودکان

رمزگشایی انواع چین وچروک پوست

خطوط چهره تان چه می گویند؟
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تقریبا گذشت آن زمان که برای برگزاری مراسم عقد تنها حضور یک عاقد و یک سفره 
ساده همراه با قرآن و آیینه شمعدان و نان و پنیر، کافی بود و امروز این مراسم تبدیل به 

تشریفاتی پیچیده و مفصل و پرهزینه شده است. 
به گزارش گروه تحلیل،  تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، در حال حاضر مراسم عقد 
و عروسی به دلیل تشریفاتی شدن می تواند میلیون ها تومان هزینه در بر داشته باشد؛ 

هزینه هایی که گاه حتی کمر شکن می شود.
این در حالی است که کاهش نرخ ازدواج به دلایل مختلف از جمله مشکلات اقتصادی 
هم اکنون یکی از مسایل  مورد بحث است و پرهزینه شدن برگزاری مراسم عقد و نیز 

عروسی ، هزینه های سرسام آوری را بر زوج های جوان تحمیل می کند. 
خطبه ساده و تعرفه ای معقول

امروزه محضرها به دو دسته تقسیم می شوند. یک دسته محضرهایی هستند که در 
آن ها تنها ثبت عقد براساس قانون و به صورتی بسیار مختصر و مفید انجام می شود. در 
این گونه محضرها تنها تعرفه قانونی اجرای صیغه و ثبت عقد دریافت می گردد؛ تعرفه ای 
که مطابق قانون و درآخرین بخشنامه که در تارنمای »کانون سردفتران ازدواج و طلاق« 
قابل دسترسی است، ۳۰۰ هزارتومان تعیین شده است که همراه با هزینه جاری کردن 
صیغه عقد توسط عاقد و برخی موارد جزئی دیگر، در مجموع به حدود ۴۰۰ هزارتومان 

می رسد.
طبق قانون و در همین تارنما، تاکید شده است که » سردفتران ازدواج و طلاق تحت 
هیچ عنوان حق دریافت وجوهی بیش از تعرفه تعیین شده فوق را نداشته و مکلفند این 
تعرفه را در محل مناسب در دفترخانه به نحوی که در معرض دید مراجعین باشد نصب 
نمایند«. وظیفه سردفتر نیز مشخص است: سردفتر بایستی بر حسن انجام عقد نظارت 
کند، موارد قانونی را به طرفین یادآوری کند، خطبه عقد توسط عاقد قانونی و بر طبق 

شرع مبین اسلام جاری شود و تمامی این موارد در دفتر رسمی ثبت گردد.
اما گروه دومی از محضرها هستند که نه به عنوان محضر که به عنوان »سالن عقد« یا 
»محضر لوکس« از آن ها یاد می شود. در این محضرها که البته در بسیاری موارد رسمی 
نیز نیستند و مجوز قانونی ندارند؛ خدماتی ورای موارد مصرح در قانون ارایه می گردد، 

مواردی که حتی ممکن است هزینه های یک عقد ساده را به میلیون ها تومان برسانند.
از سفره نقره تا عقد آریایی، حواشی هزار رنگ یک مراسم

»ما برای برگزاری مراسم عقد شما، ۳ میلیون تومان برای تنها برای سفره عقد دریافت 
می کنیم؛ زیرا سفره عقد ما تماماً از نقره است!«. این پاسخی بود که یکی از مدیران 
سالن های عقد درباره هزینه برگزاری این مراسم به پژوهشگر ایرنا داد. قیمتی اعجاب 

برانگیز که تنها بخش کوچکی از یک مراسم عقد »لاکچری« است.
اما درخواست این قیمت نجومی برای برگزاری یک مراسم عقد، بر طبق قانون ممکن 
است و از همین رو این مراکز برای افزایش هزینه برگزاری مراسم عقد، در حال افزودن 
مناسک جدید به این مراسم هستند. »سفره عقد« یکی از اجزای برگزاری مراسم عقد 
است که دیگر یک سفره ساده با چند وسیله تزئینی نیست، بلکه سفره ای پر از جزئیات 
است که محضرها در ازای آن نرخ هایی گاه نجومی را طلب می کنند. نرخ استفاده از 
سفره عقد یک محضر یا سالن از ۲۰۰ هزارتومان آغاز شده و می تواند تا میلیون ها تومان، 
محاسبه شود. هرچه سفره عقد یک سالن بزرگتر، زیباتر و با جزئیات بیشتری باشد، 

هزینه دریافتی برای آن بیشتر می شود.
اجرای مراسم »عقد آریایی« نیز یکی از جمله موارد  اضافه شدن در برخی محضرها 
است. متنی که این روزها در محضرها به عنوان »عقد آریایی« در فضای مجازی دست 
به دست می شود، متنی طولانی است که در آن تاکید بر استفاده از واژگان زبان فارسی 
بوده است و پای »میترا« و »آناهیتا«، الهه های ایران باستان نیز به میدان آن کشیده شده 
است. هرچند متن عقد آریایی که محضرها خوانده می شود، متنی ثابت نیست و هر 
روز، سالنی جدید، جمله، عبارت و قاعده ای جدید به آن اضافه می کند و در نهایت متن 
مرسوم عقد آرایی، به ظاهر فارسی؛ اما پر از اغلاط نگارشی و واژگان غیرفارسی است. 
در عین حال در برخی شبکه های اجتماعی نگارش متن اولیه آن به مرحوم »فریدون 
مشیری« منسوب می گردد؛ به ظاهر از شعری سروده فریدون مشیری برگرفته شده 
است؛ اما متن اولیه آن، با متن رایج امروزی در برخی سالن های عقد، ارتباط چندانی 
ندارد. با آن که برگزاری مراسم عقد آریایی در هیچ محضری، جایگزینی برای عقد شرعی 
محسوب نمی شود؛ اما سالن های عقد هزینه ای از ۱۰۰ هزارتومان به بالا، برای اجرای 
آن از زوج جوان طلب می کنند و قیمت آن گاه حتی به چند میلیون تومان نیز می رسد. 
در برخی از سالن ها نیز مجری حرفه ای برای اجرای این مراسم به کار گماشته و از آن با 

عنوان »مراسم عقد VIP« یاد می شود.
در حالی که در گذشته خانواده عروس و داماد، پس از برگزاری مراسم عقد، از »نان و 
پنیر و سبزی« که در سفره عقد گذاشته می شد، لقمه ای به نشانه برکت صرف می کردند؛ 
سالن های عقد امروزی، نان و پنیر و سبزی  را به صورت های تزیین شده و با قیمت های 
بالا، به عنوان یک »گزینه« به مراسم عقد اضافه کرده و برای آن نیز قیمتی تعیین 
می کنند. پذیرایی با چای، میوه، شیرینی، آب میوه، ناهار یا شام نیز از دیگر »گزینه های 

اضافی« در منوهای بلند و بالای سالن های عقد است و هرکدام قیمتی متفاوت دارد.
گروه  اجرای  یا  »پخش  »نورپردازی«،  بازی«،  »آتش  آرایی«،  »گل  آرایی«،  »شمع 
موسیقی«، »تصویربرداری از مراسم و ساخت کلیپ«، »میز یادبود«، »حریر آرایی«، 
»آبشار شکلات«، »اسکورت«، »بار عطر«، »مه سرد«، »فینگر فود« و ده ها مورد دیگر، 
از جمله مواردی هستند که در سال های اخیر به منوهای مفصل سالن ها عقد اضافه 

شده اند و بالطبع هزینه های انجام یک مراسم عقد را به چندین برابر افزایش می دهند.
تشریفاتی شدن یک مراسم و افزایش هزینه ها

بسیاری از جوانان در حال ازدواج، در حالی از این هزینه های عجیب و غریب و نامعقول 
برگزاری مراسم عقد، در عذاب هستند که گروهی دیگر با افزایش گزینه های مختلف در 
منوی خود، مراسم عقد خود را به صورتی کاملا »لاکچری« برگزار می کنند و با اشتراک 
گذاشتن تصاویر آن، تلاش می کنند در رقابت بر سر برگزاری یک مراسم »عقد باشکوه « 

میان زوج های جوان، پیروز میدان شوند.
با این حال به نظر می رسد طرح های »آسان سازی ازدواج« با فربه شدن و افزایش پی در 
پی مراسم عقد و عروسی، به نتیجه خاصی نمی رسد؛ زیرا صدها فرصت شغلی با هرچه 
پیچیده تر شدن چنین مراسمی گره خورده است و رشد قارچ گونه مراکز برگزاری مراسم 
عروسی که به صورتی قانونی یا غیرقانونی در حال فعالیت هستند، هر روز بیش از پیش 

بر حجم این مناسک می افزایند.
با این حال شعار »فرهنگ سازی« برای ازدواج آسان نیز به نتیجه خاصی نرسیده و 
رسانه ملی تنها به ساخت برنامه های معمول خود مشغول است و مسوولان مربوط نیز 
اقدام خاصی صورت نداده اند و تنها به ساخت کلیپ و برگزاری جشن های مرسوم، اکتفا 
کرده اند. این در حالی است که بسیاری از زوج های جوان برای آنکه از غافله برگزاری 
مراسم های »لاکچری« عقب نمانند، ناچار شده اند تا برگزاری مراسم عقد خود را با تاخیر 
بیاندازند تا بلکه بتوانند با پس انداز بیشتر، از پس هزینه های برگزاری چنین مراسمی 
برآیند. اتفاقی که به نظر می رسد در حال تبدیل شدن به عرف و قاعده حاکم بر ازدواج ها 
شده و برگزاری ساده مراسم عقد، تنها در حد شعار یا آرزوی از سوی سیاستگذاران، باقی 

مانده است.

 مدیرکل امور مالیاتی استان قم:

مهلت مشاغل پزشکی برای نصب کارت خوان 
تا 3۱ مردادماه است

پزشکان،  ازجمله  پزشکی  قم گفت: صاحبان مشاغل  استان  مالیاتی  امور  مدیرکل 
پیراپزشکان، داروسازان و دامپزشکان استان تا ۳۱ مردادماه فرصت دارند برای استفاده از 

کارت خوان، در سامانه مربوطه ثبت نام نمایند. 
سهراب امدادی فرد افزود: به موجب بند »ی« تبصره ۶ قانون بودجه کل کشور سال ۹۸ 
و تبصره ۲ قانون مالیات های مستقیم، همه صاحبان مشاغل پزشکی که مجوز فعالیت 
آن ها از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان نظام پزشکی و یا سازمان نظام 
دامپزشکی صادر می شود، مکلف هستند نسبت به نصب، راه اندازی و استفاده از پایانه 

فروشگاهی از ابتدای سال ۹۸ اقدام نمایند.
وی اضافه کرد: مهلت نصب دستگاه کارت خوان تا ۲۳ مردادماه بود، ولی با توجه به 
استقبالی که توسط صاحبان مشاغل پزشکی صورت گرفت، تا ۳۱ مردادماه تمدیدشده 

است.
وی تاکید کرد: این دسته از صاحبان مشاغل تا پایان مردادماه فرصت دارند برای ثبت 
 tax.gov.ir درخواست و تخصیص شماره شناسه پایانه فروشگاهی به درگاه الکترونیکی

مراجعه و مشخصات کارت خوان را ثبت نمایند.
امدادی فرد بابیان این که پیش بینی می شود همه مشاغل پزشکی و دامپزشکی در این 
طرح مشارکت نمایند، گفت: کارشناسان امور مالیاتی آمادگی دارند نسبت به آموزش 

متقاضیان اقدام نمایند که در این راستا اطلاع رسانی لازم صورت گرفته است.
وی با اشاره به این که سامانه ۱۵۲۶ آماده پاسخگویی به سوالات است، تصریح کرد: 
در صورت عدم نصب و استفاده از دستگاه کارت خوان ۲ درصد درآمد حاصل از خدمات 

مشمول جریمه خواهد شد.
مدیرکل امور مالیاتی قم گفت: افرادی که در این فرآیند شرکت ننموده و نخواهند در 
چرخه نظام مالیاتی هوشمند قرار گیرند، برابر ماده ۲7۴ قانون مالیات های مستقیم، جرم 

مالیاتی مرتکب شده اند که قابل رسیدگی در مراجع قضایی خواهد بود.
وی ابراز امیدواری کرد: همه با رعایت قانون و پرداخت مالیات، در هزینه های کشور 

مشارکت داشته و نظام مالیاتی را همراهی نمایند.
وی گفت: درگذشته مالیات حرفه های پزشکی بر اساس نوع کار، تخصص افراد و میزان 
درآمدی که در طول سال کسب و در خود اظهاری بیان می کردند، اخذ می شد، ولی امروز 

این مساله بر اساس حساب افراد و اسناد می باشد.
امدادی فرد تاکید کرد: افرادی که از دستگاه های کارت خوان و یا حساب های دیگران 

استفاده می کنند، به زودی شناسایی و به مراجع قضایی معرفی خواهند شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح بخشودگی جرائم مالیاتی، گفت: بر 
اساس این طرح مودیان مالیاتی که تا پایان مهرماه نسبت به پرداخت اصل مالیات و جرائم 
غیرقابل بخشش خود اقدام نمایند، صد درصد جرائم قابل بخشش آن ها بخشوده می شود.
وی بابیان این که مودی مالیاتی باید اصل مالیات و بدهی غیرقابل بخشش سال های 
گذشته را پرداخت نماید تا کل جرائم وی بخشیده شود، افزود: اگر مودیان بخش تولیدی از 
یکم تا سی ام آبان اقدام به پرداخت اصل مالیات و جرائم غیرقابل بخشش نمایند، ۹۸ درصد 

و سایر مودیان ۹۶ درصد مشمول بخشودگی می شوند.
به گفته امدادی فرد، درصد بخشودگی جرائم غیرقابل بخشش در ماه های آذر، دی، 
بهمن و اسفند نیز به ترتیب برای مودیان واحدهای تولیدی ۹۶، ۹۴، ۹۲ و ۹۰ درصد و برای 

سایر مودیان به ترتیب ۹۲، ۸۸، ۸۴ و ۸۰ درصد می باشد.
وی بابیان این که ۲۰ اسفندماه آخرین مهلت پرداخت جرائم غیرقابل بخشش مودیان 
آماده  بعدازظهر  و  صبح  ساعت های  در  مالیاتی  امور  کل  اداره  گفت:  است،  مالیاتی 

پاسخگویی و راهنمایی مودیان مالیاتی استان می باشد.
در حال حاضر بیش از ۴۰ هزار مودی مالیاتی در بخش مشاغل، کسبه و بازار در قم 

فعالیت دارد.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم :

جشنواره فیلم  های کودک و نوجوان به قم می آید
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از برگزاری جشنواره فیلم های 
کودک و نوجوان به مدت ۵ روز در قم خبر داد و گفت: تیم داوری ۱۵ نفره متشکل از دانش 

آموزان ۹ تا ۱۵ سال استان، ۱۰ فیلم این جشنواره را داوری خواهند کرد.
و  کودکان  فیلم های  جشنواره  هماهنگی  شورای  نشست  در  رضوانی  کاظم  محمد 
نوجوانان استان قم که در مرکز پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم برگزار شد، اظهار کرد: 
سی ودومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان همزمان با استان اصفهان 

در ۳۰ استان کشور برگزار خواهد شد.
وی از اکران ۱۰ فیلم جشنواره کودکان و نوجوانان در قم خبر داد و گفت: این جشنواره 
به مدت ۵ روز از پنجشنبه ۳۱ مرداد تا دوشنبه ۴ شهریور در سینما کانون قم واقع در شهرک 

پردیسان اکران می شود.
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: سینما کانون واقع در 
مرکز پرورش فکری کودکان و نوجوانان که جزو سینماهای اصلی استان محسوب می شود، 

به عنوان میزبان این جشنواره در قم معرفی شد.
رضوانی تصریح کرد: برگزاری این جشنواره در مرکز پرورش فکری کودکان و نوجوان قم 
می تواند زمینه ساز معرفی بیشتر خدمات فرهنگی این نهاد در حوزه کودک و نوجوان شود.
دبیر اجرایی جشنواره فیلم های کودک و نوجوان در استان قم افزود: در صورت برگزاری 
مطلوب جشنواره کودک و نوجوان در سینمای کانون، این سینما می تواند کاندیدای 

برگزاری جشنواره های فیلم کوتاه، سینما حقیقت و فیلم فجر باشد.
رضوانی همچنین از اکران فیلم های جشنواره کودک و نوجوان توسط سینما سیار در 
۱۴۴ نقطه کشور خبر داد و گفت: این رخداد نیز در بخش های استان قم از جمله کهک، 

قنوات، فردو و وشنوه برگزار خواهد شد.
وی، یکی از سیاست های مهم وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را توسعه جشنواره های 
سینمایی در استان ها عنوان کرد و افزود: این سیاست با هدف تحقق رویکرد »ایران فقط 
تهران نیست« دنبال می شود و بر همین اساس، جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان 
بیشتر در توابع استان ها برگزار می شود. رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم یادآور شد: برگزاری جشنواره فیلم های کودک و نوجوان در شهرک پردیسان 
قم، به نوعی مانور فرهنگی و هنری در منطقه ای است که از سرانه برنامه های فرهنگی 
کمتری در طول سال برخوردار است. رضوانی، یکی از اتفاقات مثبت جشنواره فیلم های 
کودک و نوجوان را صدور مجوز داوری در استان ها عنوان کرد و گفت: تیم داوری ۱۵ نفره 
متشکل از دانش آموزان ۹ تا ۱۵ سال در استان انتخاب شده و در طی ۵ روز جشنواره، 
جایگاهی برای این عزیزان در سالن  نمایش فیلم تدارک دیده می شود و نتیجه داوری آنان 
به جشنواره در اصفهان ارسال خواهد شد که در نهایت با جمع بندی داوری های سراسر 

استان های کشورها، به فیلم های برگزیده جایزه اهدا می شود.
 

مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم:

حوزه هنری قم در حال تربیت نسل جدیدی 
از هنرمندان تئاتر است

مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم گفت: با برگزاری دوره های مختلف آموزش تئاتر در 
قالب کارگاه های اولین تجربه، در حال تربیت نسلی از هنرمندان در زمینه هنرهای نمایشی 

هستیم. 
احمد سلیمانی با اشاره به تمرکز واحد نمایشی حوزه هنری قم بر آموزش، استعدادیابی، 
کادرسازی و تربیت نیروهای مستعد در حوزه تئاتر گفت: برنامه های گسترده آموزشی قم در 
زمینه تئاتر موجب شده تا واحد نمایش حوزه هنری  این استان به عنوان یکی از واحدهای 

برتر در کشور انتخاب شود.
وی استعدادیابی و آموزش را یکی از خلاء های جدی استان در زمینه هنرهای نمایشی 
و  آموزش  زمینه  در  بلندمدتی  برنامه ریزی  که  است  سال  چهار  داد:  ادامه  و  دانست 
استعدادیابی علاقه مندان به تئاتر در حوزه هنری قم صورت گرفته و دوره های آموزشی 

مستمری در قالب دوره های عمومی و تخصصی در استان شکل گرفته است.
مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم، اظهار داشت: کارگردانی، بازیگری، طراحی صحنه 
و نمایشنامه نویسی از جمله موضوعاتی است که دوره های آموزشی حوزه هنر قم بر آن ها 
متمرکز شده است و به طور قطع استمرار این دوره های آموزشی، آینده تئاتر قم را تضمین 
می کند. سلیمانی، با اشاره به ایجاد باشگاه نویسندگان و کارگاه های اولین تجربه برای 
ارتقای سطح کیفی هنرجویان استان گفت: این دوره ها به صورت مستمر بوده و به صورت 
کارگاهی برگزار می شود که برگزاری چنین دوره هایی در کشف استعدادها و ارتقای سطح 

علمی، مهارتی و فنی هنرجویان بسیار موثر بوده است.
وی افزود: برگزاری پنج دوره آموزشی، پنج کارگاه پایان دوره، سه کارگاه آموزشی پیشرفته 
تربیت ۸۰ هنرجوی  این دوره ها  تئاتر موجب شده که خروجی  در گونه های مختلف 
آموزش دیده در رشته های مختلف هنرهای نمایشی شامل بازیگری، کارگردانی، گریم، 

طراحی صحنه و نمایشنامه نویسی باشد.
مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم گفت: این دوره های آموزشی در حال ثمر دادن 
است به گونه ای که در سال جاری خروجی کارگاه های اولین تجربه، تولید ۶ اثر نمایشی 

بوده که تمام عوامل این آثار از جمله هنرآموزان این کارگاه ها بوده است.
سلیمانی با تاکید بر اینکه روند حمایت از هنرجویان تا تولید اثر نهایی ادامه دار است، 
ویژه هنرجویانی که در رشته کارگردانی  به  اولین تجربه  افزود: هنرجویان کارگاه های 
تئاتر مشغول آموزش هستند، در قالب تولید آثار نمایشی در حال کسب تجربه و ارتقای 
مهارت های خود هستند که حمایت از آن ها تا رسیدن به حد اعلای مهارت های هنری، 
فنی و تجربی ادامه خواهد داشت. وجود ۵۰۰ هنرمند تئاتر، ۲۰ استاد هنر تئاتر و 7۰ 
لیسانس تئاتر در حوزه های مختلف کارگردانی، نمایشنامه نویسی، طراحی لباس، طراحی 
صحنه و گریم از جمله ظرفیت های تئاتر استان قم است. تئاتر قم در زمینه های مذهبی- 
آئینی، کودک و نوجوان و دفاع مقدس ید طولایی داشته و اساتید و پیشکسوتان زیادی در 

این شهر تلاش فراوان برای تئاتر استان و کشور را متحمل شده اند.

خانه های بازی در حالی به فعالیت غیرقانونی خود 
ادامه می دهند که هنوز نهاد مشخصی متولی اعطای 
مجوز به آنها نیست و این مراکز، بدون هیچ نظارتی به 

درآمدزایی مشغول اند. 
سال ها از زمانی که بهزیستی فعالیت خانه های بازی 
را غیرقانونی اعلام کرده، می گذرد. آخرین بار خردادماه 
امسال بود که سید منتظر شبر، مدیرکل امور کودکان و 
نوجوانان سازمان بهزیستی کشور به خانواده ها درباره 
غیرقانونی بودن خانه های بازی که به نگهداری مستمر 
کودکان اقدام می کنند، هشدار داد. با این حال، این 
خانه های بازی با یک تأییدیه از سازمان استاندارد و یک 
مجوز از شهرداری می توانند فعالیت خود را شروع کنند. 
فرد گیرنده مجوز هم حداقل باید دارای مدرک لیسانس 
بوده و پنج سال سابقه کار فرهنگی و هنری داشته باشد.  
بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی، مراکزی که 
کودکان برای مدت طولانی در آنجا نگهداری شوند، با 
هر اسمی مانند خانه بازی، کلاس زبان و… بدون مجوز 
سازمان بهزیستی، مجاز به فعالیت نیستند. این در حالی 
است که اگر چه قرار بود خانه های بازی به صورت ساعتی 
از کودکان نگهداری کنند و برای سرگرمی و نگهداری 
موقت کودک راه اندازی شده اند، برخی از آنها با ثبت نام 
منظم و ماهانه، برای کودکان، کلاس آموزشی هم تدارک 
می بینند. در این میان، چون چنین مراکزی مجوزی 
از سازمان بهزیستی ندارند، هیچ نظارتی بر آنها وجود 
ندارد. به گفته شبر در صورتی که در مرکزی که صاحب 
مورد  در  تخلفی  نیست،  بهزیستی  سازمان  از  مجوز 
کودکان اتفاق بیفتد، از سوی سازمان بهزیستی قابل 
پیگیری نیست و والدین تنها می توانند علیه نهاد مذکور 
شکایت کنند. برای مثال، اگر شهرداری در فرهنگسراها 
یا سراهای محله، خانه  بازی )که از قضا تعداد آن هم کم 
نیست( راه اندازی کند و در آن کودکان را نگهداری کند، 

این کار غیرقانونی است.
در تماسی که خبرنگار ایرناپلاس با تعدادی از این مراکز 
داشت، عمده این مراکز مدعی هستند با مجوز سازمان 
می کنند  فعالیت  تهران  شهرداری  هنری  فرهنگی 
نکرده اند.  دریافت  بهزیستی  از  مجوزی  هیچ گونه  و 
مسئول یکی از این خانه های کودک با اشاره به اینکه 
این خانه کودک داخل یک آموزشگاه زبان قرار دارد و در 
واقع وابسته به آن است، مجوز خود را مربوط به وزارت 
آموزش و پرورش اعلام کرد. در تماس با یکی دیگر از 
این مراکز، صدای بسیار بلند موزیک که برای کودکان 
مناسب نیست، شنیده می شد. واقعیت امر این است که 
بیشتر این مراکز فاقد محتوای آموزشی هستند و بیشتر 
به عنوان یک تجارت پرسود به آن نگاه می شود. هزینه 
این مراکز ساعتی بین ۱۰ تا چهل هزار تومان بسته به 

موقعیت این مراکز متغیر است.
نسل جدید، خواسته های جدید

پرورش  کانون  فرهنگی  معاون  زمردیان،  محمدرضا 
فکری کودکان و نوجوان با اشاره به اینکه نسل امروز 
انتظارات  و  خواسته ها  ذائقه ها،  نوجوانان،  و  کودکان 
متفاوتی دارند در گفت وگو با ایرناپلاس می گوید: امروز 
از  پرورش خلاقیت کودکان  و  تربیت  برای  نیاز داریم  
امکانات مختلف و مناسب با شرایط روز بهره بگیریم. 
اسباب بازی  و  بازی  خانه های  باید  که  قضیه  اصل  در 
و مهدهای پرورش برای کودکان وجود داشته باشند، 
بحثی وجود ندارد، اما نکته اصلی این است که باید بر 
محتوا و نوع عملکرد این مجموعه ها هم نظارت کافی 

وجود داشته باشد.   
خانه های بازی با نگاه درآمدزایی

موضوعی که در چند سال اخیر مشخص شده این 
است که مجموعه هایی که تا به امروز با عنوان خانه بازی 
راه اندازی شده اند، عمدتاً با نگاه درآمدزایی ایجاد شدند. 

حتی در بسیاری سایت های کارآفرینی با عناوینی مثل 
صفر تا صد تأسیس خانه های بازی، آموزش های لازم 
و  با سرمایه گذاری متوسط  راه اندازی یک شغل  برای 
سوددهی بالا، وجود دارد. زمردیان در این باره می گوید: 
تأییدیه  با  می توانند  افراد  حاضر،  حال  در  متأسفانه 
بهداشت و داشتن ملک، یک خانه بازی تأسیس کنند 
اما در هیچ قانون یا آیین نامه ای مشخص نشده است که 
فرد مورد نظر باید چه تخصص و مدرک تحصیلی داشته 
باشد، یا اینکه آیا از مراکزی که متولی حوزه فرهنگ و 
هنر به خصوص در حوزه کودکان و نوجوانان هستند، 
باید مجوزی بگیرد یا نه؟ ما شاهد پدیده ای هستیم که 
شکل و فرم دارد، اما به لحاظ محتوایی خالی است و 
گاهی محتوایی خلاف جهت عرف و نیاز جامعه در آن 

اتفاق می افتد.
زمردیان ادامه می دهد: این مراکز بازی عمدتاً در حوزه 
سرگرمی کودکان فعالیت می کنند، با این حال، علاوه 
بر اینکه وسایل بازی فراهم شده، در آنجا باید امنیت 
فیزیکی کودکان را تأمین کند. باید به لحاظ محتوایی 
زمینه رشد استعدادها و پرورش فکر و خلاقیت کودکان 
را داشته باشد. به صرف وجود مجموعه ای پر از وسایل 
بدون  هم  آن  خارجی،  تماماً  و  لعاب  و  رنگ  پر  بازی 
توجه به محتوای آموزشی که برای جمع  کردن آنها هیچ 
فکری وجود نداشته است، نمی توان خانه بازی مناسب 
کودکان را ایجاد کرد. در کنار آن گاهی دیده می شود 
که موسیقی های مخصوص بزرگسال خارج از عرف و 
حتی خارج از قانون و ممنوعه پخش می شود. برخی 
از این موسیقی ها ترویج موضوعات جنسیتی است و 
موضوعاتی را مطرح می کند که می تواند کودکان را از 
مسیر رشد طبیعی خود خارج کند. جای تعجب است 

که کسی به این حوزه نظارت نمی کند.
زمردیان با اشاره به اینکه در حال حاضر با این نوع 
نگاه، کودکان نسل آینده تربیت می شوند، می افزاید: 
با این نوع تربیت توقع داریم نسل آینده ما چه نگاهی 
به فرهنگ ایرانی – اسلامی یا اساساً موضوع اخلاق و 
مباحث اجتماعی جامعه داشته باشد؟! این وضعیت 
نگران کننده است و اگر قرار است هرگونه فعالیتی 
در حوزه کودک و نوجوان وجود داشته باشد، مراکز 
باید نقش نهادهای تخصصی را در این  قانون گذار 
حوزه جدی بگیرند و به آن توجه کنند. طبیعتاً نگاه 
من این نیست که شرایط را سخت کرده و بسته عمل 
و درست عمل  باید تخصصی  معتقدم  بلکه  کنیم، 

کنیم.

آیا متولی مشخصی وجود دارد؟
زمردیان ادامه می دهد: متأسفانه در قانون، تصریح 
نشده است که کدام مجموعه متولی این حوزه است. اما 
به صورت مشخص کانون پرورش فکری در حوزه کودک 
و نوجوان تخصصی ترین مرجعی است که وجود دارد  و 

کاملًا رسمی و دولتی است.
به گفته زمردیان در حال حاضر کانون پرورش فکری 
برای مهارت های زندگی با مجامع دانشگاهی مختلف 
صحبت کرده و در انتها به این نتیجه رسیده است که 
دپارتمان تخصصی مهارت های زندگی ایجاد کند که هم 
متخصصان کانونی در آن عضو باشند و هم متخصصانی 
با  دانشگاهی. این دپارتمان ۱۲ مهارت را ویژه کانون 
استفاده از مرجع های دینی و علمی تعریف کرده است و 
ماه ها وقت گذاشته شده که چگونه عمل و اجرا شود. به 
همین دلیل، به اعتقاد او تنها متولی که می تواند در این 
حوزه وجود داشته باشد، کانون پرورش فکری کودک و 
نوجوانان یا وزارت آموزش و پرورش است. دستگاهی که 
مخاطب و حوزه فعالیتش به صورت مشخص و تخصصی 
کودک و نوجوان است و می تواند در این حوزه ایفای 

نقش کند.
 زمردیان با بیان اینکه کانون پرورش فکری داوطلب 
این کار نیست که این وظیفه به آن تعلق بگیرد، می گوید: 
که  دارد  امروز معضلی وجود  که  است  این  حرف من 
موجی از مشکلات فرهنگی را در آینده به وجود خواهد 
آورد. در چنین شرایطی باید دستگاهی متولی بحث 
آموزش، نظارت و سیاست گذاری در این حوزه باشد؛ نه 
اینکه با نگاه سلیقه ای و صرفاً درآمدزایی به حوزه کودکان 
و نوجوانان نگاه شود که هیچ جای دنیا این گونه نیست. 
نوجوان  و  کودک  به  مربوط  مباحث  دنیا  جای  هر  در 
سیاست گذار واحد دارد و اگرچه ممکن است بخش های 
خصوصی به شکل های مختلفی به این مباحث وارد 
شوند، اما حتماً از نگاه تربیتی واحدی تبعیت می کنند 
شاهد  به هیچ عنوان  بازی  خانه های  در  حداقل  ما  که 
ماجرا،  حل  برای  می افزاید:  زمردیان  نیستیم.  آن 
و  شوند  وارد  مسأله  به  باید  قانون گذار  دستگاه های 
سیاست گذاری و نظارت این حوزه تعیین تکلیف شده 
و به یک مجموعه تخصصی و حاکمیتی واگذار شود. 
اوقات فراغت کودکان موضوع  امر  سیاست گذاری در 
بسیار مهمی است. استانداردسازی وسایل و محتوای 
بازی ها و ویژگی های افرادی که در این مراکز با کودکان 
در تعامل هستند، باید مشخص شده و مهم تر از همه، 

خروجی خانه های بازی است که باید مشخص باشد.

 مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم اعلام کرد

33۰۰ خانواده محروم در قم زیر تیغ اجاره نشینی
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: در حال حاضر ۳ هزار و ۳۰۰ 

خانوار بی سرپناه در قم شناسایی شدند که در مسکن استیجاری سکونت دارند.
اکبر میرشکار با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۲۲ هزار خانواده از حمایت های دائم 
کمیته امداد قم بهره می برند، اظهار کرد: در این راستا خانواده هایی که از سالمند نگهداری 

می کنند، خدمات ویژه ای دریافت می کنند.
وی با اشاره به شمار خانواده هایی که زنان سرپرستی آنها را برعهده دارد، گفت: از مجموع 
۲۲ هزار خانواده که از خدمات کمیته امداد بهره می برند ۱۴ هزار و ۸۸۰ خانواده زن 

سرپرست خانوار هستند.
مدیرکل کمیته امداد استان قم عنوان کرد: آمار خانوارهایی که زنان سرپرستی آن را در قم 

برعهده دارند رقمی قابل توجه بوده و نسبت به آمار کشوری بالاتر است.
وی یکی از مشکلات اساسی خانواده هایی که زیر چتر حمایتی کمیته امداد قرار دارند، 
به ویژه خانوارهایی که زنان سرپرستی آن را برعهده دارند را مسکن عنوان کرد و گفت: 
در حال حاضر ۳ هزار و ۳۰۰ خانوار شناسایی شدند که بی سرپناه هستند و در مسکن 
استیجاری سکونت دارند. میرشکار با اشاره به مشکلاتی که براثر افزایش قیمت ناگهانی 
مسکن رخ داد، گفت: با تلاطمی که در سال ۹7 به وجود آمد قیمت مسکن روند افزایشی 
بی سابقه و غیر قابل کنترلی را طی کرد و به تبع آن که در سال ۹۸ نیز سرانه اجاره ها افزایش 

یافت و فشار مضاعفی به خانواده های مستضعف وارد شد.
وی با تأکید بر اینکه منابع کمیته امداد، بسیار محدود است، گفت: نمی توانیم بر اساس 

تورم منابع تأمین کنیم تا برای مددجویان نسبت به خرید خانه اقدام کنیم.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با اشاره به برنامه این نهاد برای تهیه 
مسکن مددجویان در سال های پیشین، گفت: در سال های گذشته برای خانواده ها نسبت 
به خرید مسکن اقدام می کردیم و در این راستا تا سقف ۴۵ میلیون تومان به صورت وام و یا 
بلاعوض به خانواده ها اعطا می شد و باقی مانده آن مبلغ را خانواده ها تأمین می کردند و به 

این صورت با مبلغی اندکی می توانستند صاحب خانه شوند.
میرشکار بیان کرد: اما در حال حاضر با توجه به تورم به وجود آمده خانواده ها دیگر 
نمی توانند زیر ۲۰۰ میلیون تومان نسبت به تهیه مسکن اقدام کنند و این مسئله موجب 

شده خانواده ها در فشار بسیار زیادی قرار بگیرند.
تأمین ۳۰۰ هزار تومان اجاره مسکن به مددجویان

وی افزود: برای رفع مشکل خانواده های تحت حمایت سه اقدام از سوی در این راستا 
کمیته امداد برای حمایت از مددجویان انجام می شود و در این راستا رویکردمان را از سمت 
خرید مسکن به سمت ودیعه مسکن هدایت کردیم. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( 
استان قم گفت: در نخستین گام سرانه پرداخت اجاره که بیش از هزار و ۳۰۰ خانوار اجاره 
نشین را از ۱۰۰ هزار تومان به ۳۰۰ هزار تومان افزایش داده شد. وی با عنوان اینکه در سه 
ماه نخست امسال به ۲۸۱ خانواده میانگین ۵ تا ۱۵ میلیون تومان ودیعه مسکن پرداخت 
شده است، گفت: این ودیعه بلاعوض نبوده و به صورت قرض الحسنه اما با ضمانت آسان 

و طولانی مدت به مددجویان پرداخت شد و مورد استقبال خانواده ها قرار گرفت.
میرشکار با تأکید بر کاهش خرید مسکن برای مددجویان در سال جاری خبر داد و 
بیان کرد: با توجه به اینکه خانواده ها مانند گذشته توانایی خرید مسکن را ندارند در طی 
برنامه ای وام مسکن تا سقف ۳۰ میلیون تومان و کمک بلاعوض را با کمک خیرین تا 
سقف ۲۵ میلیون تومان افزایش داده شده است. وی اضافه کرد: با و جود افزایش سرانه 
وام و کمک بلاعوض برای تهیه مسکن هنوز خانواده ها قدرت خرید و آورده خودشان را 
پیدا نکرده اند که در این راستا ما از مردم درخواست داریم کسانی که برایشان امکان پذیر 
است در صندوق امداد ولایت مبلغی را به صورت امانی قرار دهند تا ما به صورت ودیعه به 
خانواده هایی که دارای مشکل هستند بدهیم تا بتوانند نسبت به اجاره مسکن اقدام کنند. 
مدیرکل کمیته امداد استان قم با بیان اینکه ما به دنبال این هستیم که آورده مددجویان را 
برای تهیه مسکن خیرین قبول کنند، گفت: در ماه مبارک رمضان یک خیر برای دو باب 
منزل ۱۰۰ میلیون هدیه داد که چندی قبل این دو خانواده به منزل خودشان رفتند. 
همچنین با وجود وضعیت آشفته مسکن توانستیم در سه ماه نخست سال جاری تعداد ۹ 

واحد مسکن برای نیازمندان تهیه کنیم.
کمک ۵۰۰ میلیونی کمیته امداد برای تعمیر مسکن مددجویان

وی اضافه کرد: بحث تعمیر مسکن نیز از دیگر اقداماتی است که کمیته امداد انجام 
می دهد و در سه ماه نخست ۵۳۰ میلیون تومان به صورت بلاعوض به مددجویان پرداخت 
شد. میرشکار بیان کرد: در سه ماه نخست امسال ۶۵ هزار و ۸۴۵ درخواست نیاز به خدمت 
در کمیته امداد به ثبت رسیده است که از این شمار به ۶۱ هزار و ۵۲۶ مورد پاسخ مثبت 
دادیم. وی یادآور شد: در گذشته مسکن مهر مشکلات بسیاری از خانواده ها را برطرف 
کرد اما در حال حاضر زمین و منابع برای ساخت مسکن وجود ندارد و در این راستا مردم 
باید کمک کنند و صاحبخانه ها در پویش مردمی شرکت کنند. مدیرکل کمیته امداد امام 
خمینی)ره( استان قم خاطرنشان کرد: اگر خانواده هایی هستند که خانه ای خالی دارند 
به کمیته امداد اعلام کنند تا برای مدتی محدود در اختیار مددجویان قرار دهیم تا مردم 

نیازمند را از این بحران نجات دهیم.
 

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

روابط عمومی ها، اتاق فکر دستگاه های اجرایی 
قم شوند

 سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: روابط عمومی های 
استان باید به اتاق فکر و ارتقای عملکرد دستگاه های اجرایی تبدیل شوند. 

محمدرضا گروسی روز دوشنبه در جلسه شورای هماهنگی روابط عمومی های قم در 
سالن جلسات فرمانداری افزود: روابط عمومی ها نباید در حاشیه دستگاه های اجرایی 

باشند و با تغییر نگرش می توان روابط عمومی ها را جایگاه واقعی خود نزدیک کرد.
وی بیان کرد: افزایش حس هم افزایی و تعامل، نیاز دیگری بوده که امروز در رابطه با 

مساله روابط عمومی ها در سطح استان احساس می شود.
سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم ابراز کرد: کمبود مهارت های 
ارتباطی مهم ترین و بزرگ ترین حلقه مفقوده روابط عمومی ها، مدیران استانی و دستگاه های 
اجرایی است. وی ادامه داد: در عصر ارتباطات و اطلاعات، شکل و شیوه اطلاع رسانی 
و آگاهی بخشی ضرورتی اجتناب ناپذیری است که بر مبنای آن روابط عمومی ها باید در 
مسیر جامعه اطلاع محور، مهندسی افکار عمومی و برقراری افکار مشترک سازمانی گام 
بردارند. وی افزود: نظام ارزیابی و پیشنهادها که در برخی دستگاه های استانی تشکیل شده 
باید بتواند ارتباط موثر و دوسویه بین روابط عمومی و دستگاه های ارزیابی کننده را به وجود 
بیاورد. گروسی اظهار داشت: روابط عمومی ها باید در پیشبرد اهداف دستگاه های اجرایی 
پیشگام شده و مسیر اجرای سیاست گذاری های کلان را تسهیل کنند. وی ابراز کرد: روابط 
عمومی دستگاه های استانی باید از ظرفیت بالقوه خبرنگاران فعال در عرصه های مختلف 
نیز استفاده مفید و موثری برای پیشبرد اهداف خود داشته باشند. گروسی عنوان کرد: 
روابط عمومی های استان در راستای افزایش روحیه امید افزایی، عملکرد دستگاه های 
متبوع خود را در هفته دولت به مردم معرفی و از تمام قالب ها و فضاهای موجود برای معرفی 
دستاوردهای دستگاه های اجرایی استفاده کنند. سرپرست اداره کل روابط عمومی و 
بین الملل استانداری قم نیز بیان کرد: با دستور استاندار قم جشنواره روابط عمومی های 

برتر استان در دهه فجر امسال با برون سپاری مبحث ارزیابی برگزار خواهد شد.
رضا صالحی خاطرنشان کرد: روابط عمومی های دستگاه های استانی باید نسبت به 

تقویت روحیه امید افزایی بر مبنای بیانیه گام دوم انقلاب برنامه ریزی داشته باشند.
وی تاکید کرد: روابط عمومی دستگاه های استان باید دستاوردهای خود را به شیوه های 

نوین از طریق بسترهای موجود معرفی کنند.
 

 مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم:

تنوع قومیتی در قم عامل مهمی برای برگزاری 
انتخابات های پرشور است

 مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: این استان یکی از مناطق مهم مهاجر 
پذیر کشور به شمار می آید و تنوع قومیتی موجود در آن، عامل مهمی برای برگزاری 

انتخابات های پرشور و با حضور حداکثری مردم است. 
مرتضی بابایی بیان کرد: قم از جمله استان های موفق کشور در ایجاد همدلی و وحدت 
میان قومیت های مختلف ساکن در آن به شمار می آید و این مساله در سال ها منتهی 
به انتخابات موجب شکل گیری فضای پرشور سیاسی و مشارکت مطلوب مردم در پای 
صندوق های رای می شود. وی افزود: وجود تنوع قومیتی و فرهنگی در چارچوب اصول 
نظام جمهوری اسلامی، یکی از عناصر قدرت کشور است و این مساله در استان قم به 
عاملی برای نمایش وحدت اقشار مختلف مردم تبدیل شده است که در زمان برگزاری 
انتخابات جلوه ای خاص به این رویداد سیاسی می بخشد. وی با اشاره به اهمیت وجود 
تنوع قومیتی در شوربخشی بیشتر به فرآیند انتخابات، افزود: برگزاری انتخابات با حضور 
نمایندگان سلایق متنوع سیاسی و شرکت گسترده اقوام و اقشارمختلف مردم، عامل مهمی 
برای افزایش نشاط اجتماعی به شمار می آید که چنین بستری در استان قم به خوبی فراهم 
است. بابایی گفت: تلاش داریم در سالجار که مصادف است با برگزاری انتخابات مجلس 
شورای اسلامی، از ظرفیت همه گروه های تاثیرگذار اجتماعی از جمله اقوام ساکن استان 
به خوبی استفاده و فضای مطلوبی برای مشارکت گسترده مردم در این انتخابات فراهم 
کنیم. وی بیان کرد: برای برگزاری انتخاباتی سالم و پرشور که مورد انتظار همگان است، 
فرصت های برابر برای بیان و تبیین دیدگاه ها و مواضع به شخصیت های مختلف شرکت 
کننده در انتخابات که مورد حمایت اقوام و اقشار مختلف مردم هستند، داده می شود و 

مسئولان ارشد استان برای تحقق عدالت اجازه حمایت از یک جریان خاص را ندارند.
وی ادامه داد: به گونه ای عمل خواهیم کرد که انتخابات سال جاری موجب همبستگی 
بیشتر قومیت های ساکن قم شود و در این رابطه از طرح مباحثی که به هر دلیل امکان 
دارد موجب شکاف شود، جلوگیری می کنیم. انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و اولین میاندوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، اسفندماه امسال در 

سراسر کشور برگزار می شود.

حوزه کودک و نوجوان سیاست گذار واحد می خواهد

خانه های بازی؛ استفاده از نام کودک برای یک تجارت پرسود 

مراسم عقد تبدیل به تشریفاتی پیچیده و پرهزینه شده است 

سفره های سفید و مسابقه لاکچری ها

اجتماعی
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معاون وزیر کار:
 ریزش شغل در سال گذشته کمتر از پیش بینی ها بود

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سال گذشته 
با توجه به نرخ تورم بالا و رشد منفی اقتصادی پیش بینی ما این بود که یک میلیون نفر 
ریزش شغل داشته باشیم اما رقم واقعی کمتر از این بود و در مجموع ۴۰۰ هزار ریزش 

رسمی و غیررسمی اشتغال رخ داد. 
رفاه  و  تعاون، کار  وزارت  در  که  خبری  نشستی  در  دوشنبه  روز  منصوری«  »عیسی 
اجتماعی برگزار شد، درباره برنامه های اشتغال کشور، گفت: با توجه به منابع محدود برای 
ایجاد اشتغال سعی کردیم سیاست هایی را دنبال کنیم که وحدت رویه  در بین دستگاه ها 
باشد و در امر تولید نیز بهره وری بالایی داشته باشد؛ یکی از این سیاست ها راه اندازی 
مرکز کنترل و فرماندهی سیاست های اشتغال کشور است که نظارت در برنامه های 

اشتغال را مدیریت می کند.
وی افزود: تا چند سال گذشته ردیفی به عنو ان بودجه اشتغال در قوانین بودجه کشور 
دیده نمی شد اما در دو سه سال گذشته ردیفی با عنوان »توسعه و اشتغال« در قوانین 
بودجه پیش بینی شد تا چشم اندازی از برنامه ریزی  و سیاست ها در حوزه تولید و اشتغال 

در کشور باشد.
معاون توسعه کارآفرینی وزیر کار گفت: بر اساس اعلام مرکز آمار سال گذشته ۴۶۴ هزار 

فرصت شغلی و بنابر آمار وزارت کار ۴7۱ هزار فرصت شغلی ایجاد شده است.
وی افزود: البته ۱۸۰ هزار شغل ایجاد شده غیررسمی است و از پوشش بیمه ای محروم 
هستند، البته بخشی از این فقدان بیمه ای بنابر خواسته خود افراد و به صورت داوطلبانه 

است.
منصوری تصریح کرد: در شرایط موجود، صنعت کارخانه ای دیگر اشتغال زا نیست و 
سال گذشته خالص اشتغال بخش صنعت منفی ۳۰ هزار شغل بود و براین ساسا باید در 

سایر بخش های اقتصادی تمرکز کنیم.
وی افزود: سال گذشته ۱۴۳ هزار شغل در مناطق روستایی و عشایری ایجاد شده است 
که حاصل استفاده از منابع صندوق توسعه ملی و منابع داخلی چهار بانک عامل اجرای 
برنامه اشتغال روستایی و عشایر است و براساس توافق با صندوق بیمه روستاییان و عشایر  
۱۰۰ هزار نفر از شاغلان مناطق روستایی و عشایر در قالب این صندوق تحت پوشش 

بیمه قرار می گیرند.
معاون وزیر کار گفت: همواره در سیاست گذاری ها اشتغال و رونق تولید در کنار هم 
آمده است و با شرایط موجود که نرخ سرمایه در کشور مطلوب نیست و نمی تواند منجر به 
رونق تولید شود و باید بر بهره وری و اشتغال تمرکز کنیم و در این زمینه نیز اشتغال خرد و 

غیررسمی و صنایع خاص نتیجه بهتری دارد.
وی تاکید کرد: به کمک سیاست های مداخله ای توسعه ای و بهبود فضای کسب و کار 

می توانیم تولید در بخش هایی همچون پوشاک را رونق دهیم و اشتغال ایجاد کنیم.
منصوری تاکید کرد: سیاست های بازار کار و تثبیت اشتغال اولویت های وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی است و امسال تلاش کردیم برای کارآفرینان و صاحبان مشاغل تثبیت 
شغل داشته باشیم و مشوق بیمه ای در نظر گرفته شده است که این موضوع باعث می 
شود سهم پرداخت حق بیمه ای کارفرما از قیمت تمام شده تولید برای صاحبان مشاغل 

حذف شود.
معاون وزیر افزود: یکی دیگر از پیشنهادهای ما برای وضع موجود اجرای سیستم 
آزادسازی بنگاه های اقتصادی است که به دلیل عدم بازپرداخت تسهیلات بانکی یا موارد 

دیگر توقیف شده اند تا از این طریق این بنگاه ها به چرخه اقتصادی کشور بازگردد.

مرکز آمار:

 یک سوم خانوارها در سال ۱3۹5 مستاجر بودند

 نتایج سرشماری نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، ۳۰.7 درصد خانوارها اجاره نشین 
بودند و در مقایسه با پنج سال قبل )۱۳۹۰( به میزان ۴.۱ درصد رشد داشته است. 

براساس گزارش روز دوشنبه مرکز آمار، در سال ١٣٩٥، از ٢٣ میلیون و ٥٨٠ هزار و ٢٢١ 
خانوار معمولی و گروهی ساکن در واحدهای مسکونی کشور، ۶۰.۵ درصد از خانوارها 

مالک عرصه و اعیان )زمین و بنا( و ٣٠,٧ درصد خانوارها اجاره نشین بودند.
سال ١٣٩٠ از تعداد ٢١ میلیون و ٤٩ هزار و ٩٣٤ خانوار معمولی و گروهی ساکن در 
واحدهای مسکونی، ۶۲.7 درصد از خانوارها مالک عرصه واعیان )زمین و بنا( و ۲۶.۶ 

درصد خانوارها اجاره نشین بودند.
میزان شهرنشینی در کشور از 7۱.۴ درصد در سال ۱۳۹۰ به 7۴ درصد در سال ۱۳۹۵ 
رسید،  که نشان می دهد شهرنشینی در این مدت ۲.۶ درصد افزایش یافته است. این 
افزایش در صورتی بود که در این دوره زمانی ۱۰۳ شهر به شهرهای کشور اضافه شد 

)سال ۱۳۹۵ در مجموع یک هزار و ۲۴۲ شهر داشتیم(.
همچنین در سال ۱۳۹۵از ٣٢ میلیون و ٨٥٩ هزار و ٣٧٧ نفر زنان بالای ١٠ سال 
کشور، ۲۶.۲ درصد در گروه افراد هرگز ازدواج نکرده قرارگرفته اند و این در حالی است که 
این رقم در سال ۱۳۹۰، در بین ٣١ میلیون و ٤٣٥ هزار و ٨١٨ نفر زنان بالای ١٠ سال 

کشور، ۳۰.۲ درصد بوده است.
این شاخص درباره مردان در سال ١٣٩٥، ۳۴.۴ درصد و در سال ١٣٩٠ نیز ۳۸ درصد 

بوده است.
بررسی شاخص تراکم جمعیت در سرشماری سال ١٣٩٥ نشان می دهد تراکم جمعیت 
در کل کشور برابر ٤٩ نفر در هر کیلومتر مربع بود که این عدد در سال ۱۳۹۰، برابر ٤٦ 

نفر در هر کیلومتر مربع بود.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی:

سهام دولت در ۱5 شرکت دولتی تا پایان سال 
عرضه می شود

گفت:  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
سهام دولت در ۱۵ شرکت دولتی بورسی 

تا انتهای سال عرضه می شود.
برنامه های  درباره  دژپسند  فرهاد 
برای  داراریی  و  اقتصاد  وزات 
خصوصی سازی، اظهار داشت: در حال 
نام  به  آن  از  که  خصوصی سازی  حاضر 
خصوصی سازی بزرگ یاد می شود، آغاز 
سهم  پالایشگاه ها،  از  تعدادی  و  شده 
دولت در بیمه البرز و... در بورس عرضه 
شده است و منتظر حضور متقاضی برای 
خرید آنها هستیم تا به فروش برسند. وی افزود: سهام دولت در ۱۵ شرکت دولتی بورسی 

تا انتهای سال عرضه می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به اینکه آیا روند واگذاری ها با توجه به عدم موفقیت 
خصوصی سازی، اصلاح می شود، تصریح کرد: در واگذاری ها، روش های واگذاری و 

قیمت گذاری متنوع شده تا نتیجه خصوصی سازی ها بهتر شود.

افزایش عمدی قیمت خودرودلیل تغییریکه زارع 

سکاندار مپنا پشت فرمان ایران خودرو
»علی ربیعی«  سخنگوی دولت، روز دوشنبه در جریان نشست خبری هفتگی خود با 
خبرنگاران از تغییر »هاشم یکه زارع« مدیرعامل ایران خودرو و جایگزینی »عباس علی 

آبادی« مدیرعامل مپنا به جای وی خبر داد. 
در صورت انجام این جابجایی، یکه زارع که در نوزدهم شهریورماه سال ۹۲ به جای 
»جواد نجم الدین«  به سمت مدیرعاملی ایران خودرو رسیده بود، پس از حدود ۶ سال 
سکان بزرگترین شرکت خودروساز خاورمیانه را به علی آبادی می سپارد. سخنگوی دولت 
، دلیل جابجایی مدیرعامل ایران خودرو را »افزایش عمدی و بدون هماهنگی قیمت 
خودرو« عنوان کرده بود. برپایه این گزارش، در رزومه علی آبادی علاوه بر مدیرعاملی 
مپنا، معاونت وزیر نیرو در امور برق و انرژی و ریاست هیأت مدیره شرکت توسعه منابع آب 
و نیروی ایران دیده  می شود.وی از سال ۱۳۸۸ به عنوان مدیرعامل مپنا انتخاب شده بود 

و سابقه ریاست دانشگاه صنعتی مالک اشتر را نیز در کارنامه دارد.

اقتصادی

رییس کل بانک مرکزی گفت که با همراهی نهادهای مختلف شاهد بهبود شرایط 
اقتصادی کشور تا پایان سال جاری خواهیم بود. 

»عبدالناصر همتی« دوشنبه شب در برنامه گفت وگوی ویژه خبری سیما اظهار 
داشت: با همراهی بخش های مختلف با بانک مرکزی، رونق اقتصادی اعاده می شود و 

تا پایان سال شاهد شرایط بهتری هستیم.
وی ادامه داد: تورم و رکود مهم و البته رکود مهم تر است؛ شاخص های این دو مهم با 
تصور عمومی متفاوت است.  اشتغال فعال ما امسال ۲۴ میلیون و ۴۰۰ هزار شده که 

نسبت به سال گذشته شاهد افزایش ۳۲۰ هزار شغل در کشور هستیم.
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به شوک بدی که در بخش خودرو سازی ایجاد شد، 
تصریح کرد: اگر کمک ۴۰ هزار میلیاردی بانک مرکزی و همراهی وزارت صمت به 

خودروسازی و قطعه سازان نبود شرایط می توانست متفاوت تر باشد.
قیمت مسکن پایین می اید

همتی با اشاره به اینکه تصویب کردیم وام به ساخت مسکن و قابل انتقال باشد،  افزود:  
قیمت مسکن افزایش بسیاری داشت اما قیمت ها در این ماه کاهش یافت و نسبت به 
ماه پیش معاملات در این بخش ۳۲ درصد کاهش یافته است. وی اضافه کرد: افزایش 

قیمت مسکن ادامه پیدا نخواهد کرد و فروشندگان باید قیمت ها را پایین بیاورند.
و ۲۴ درصد رشد  نقدینگی حساسم  به  اینکه نسبت  بیان  با  بانک مرکزی  رییس 
نقدینگی زیاد است، توضیح داد: دولت در تلاش است وارد ساخت و ساز شده و ۴۰۰ 
هزار واحد مسکونی بسازد و زمین های دولتی رایگان را برای این مهم استفاده کند تا از 

این طریق بخشی از مشکلات حل شود.
وام ازدواج بدون نوبت

همتی با اشاره به عملکرد سیستم بانکی کشور تاکید کرد: سال گذشته یک میلیون 

وام ازدواج دادیم و از ابتدای سال جاری نیز ۳۸۰ هزار وام ازدواج پرداخت شده و به ۱۲۰ 
هزار نفر به زودی این وام پرداخت می شود و  ۸۰ هزار نفر نیز در نوبت هستند.

وی افزود: متاسفانه می بینم برخی در این زمینه بزرگنمایی می کنند در صورتی که 
نزدیک به ۵۰۰ هزار نفر در ابتدای امسال وام گرفتند.

رییس کل بانک مرکزی گفت: مشکل در گرفتن وام، ضامن معتبر است که مصوب 
مجلس بوده و بانک برای این مهم سخت گیری می کند. چهارشنبه در این زمینه دوباره 
ابلاغیه خواهیم زد که  با یک ضامن، وام ازدواج را پرداخت کنند. در این راه مشکلات 
بروکراسی اداری وجود دارد اما ۱۲ هزار میلیارد تومان تاکنون وام ازدواج پرداخت شده و 

نباید تمام زحمات سیستم بانکی را زیر سوال ببریم.
همتی در ادامه از مسوولان بانک های سراسر کشور درخواست کرد در اعطای وام 

ازدواج در مسئله ضامن سخت گیری نکنند.
وی با اشاره به واردات کالاهای اساسی نیز اظهار داشت: ما ۳ میلیون تن کالا در 
انبارهای بندر امام)ره( داریم که ۹۰ درصد نسبت به سال گذشته بیشتر است و واردات 
کالاهای اساسی نیز  ۶۲ درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته و  ۶.۲ میلیارد دلار 
برای دارو و کالاهای اساسی اختصاص دادیم.  بخشی از این ارز با رقم ۴۲۰۰ تومان 

اختصاص یافته و در این بخش مشکلی نداریم.
بازار ارز

رییس بانک مرکزی درباره کنترل بازار ارز نیز اظهار داشت: از سال قبل و در پی تلاطم 
بازار ارز به سبب تحریم های ظالمانه، با تمهیداتی که اندیشیده شده توانستیم نرخ ارز را 

ثابت نگه داریم و روند تسهیلات دهی موفقی داشته باشیم.
وی همچنین یادآور شد: از آغاز امسال تاکنون تسهیلات دهی کل بانک ها به طور 
میانگین ماهانه ۵۰ هزار میلیارد تومان بوده که حدود ۳۰ درصد آن به صنعت، ۱۲ درصد 

به بخش مسکن و ۱۰ درصد به کشاورزی تزریق می شود که روی هم رفته بیش از ۶۰ 
درصد از منابع به تولید اختصاص می یابد.

همتی از کمک  ۸ هزار میلیارد تومان به سیل زدگان خبر داد و عنوان کرد که 7 هزار و 
۸۰۰ میلیارد تومان به خرید تضمینی گندم اختصاص داده شده است.

وی ادامه داد: درخواست ما از بانک ها این است که تمرکز اصلی را روی سرمایه در 
گردش داشته باشند که از این مرحله اقتصادی به خوبی عبور کنیم.

رییس بانک مرکزی تصریح کرد: پس از گذر از آثار تحریم های ظالمانه در دو سال 
اخیر، به شرایطی رسیده ایم که با ایجاد ثبات در بازار ارز، در مسیری قرار داریم که 
شاخص های کلان اقتصادی کشور رو به بهبود است، در بازار ارز توانستیم با کاهش 
۱۸ درصد نرخ ارز دلار را از ۱۴ هزار و پانصد تومان به ۱۱ هزار هزار و ۶۰۰ تومان 

برسانیم و ثابت نگه داریم.
همتی اضافه کرد: دخالت بانک مرکزی بر نرخ ها نیست بلکه عرضه و تقاضا بیشتر 
مورد توجه بانک مرکزی قرار دارد به این منظور سفته بازی ها کنترل شده و در حاشیه 
بازار کمتر به چشم می خورد. همچنین به دنبال صادرات غیر نفتی هستیم و گام های 
خوبی هم برداشته شد در ۵ ماهه نخست امسال کار صادرکنندگان غیر نفتی روان شده 

است.
وی گفت: با مدیریت تورم و بازار در ماه های گذشته، تورم ماهانه و نقطه به نقطه 
کاهنده شده بدان معنا که رشد و افزایش تورم کاهش یافته و مفهومش آن نیست که 
تورم نداریم اسفند ۹7 با نرخ رشد ۵ درصد ماهانه مواجه بودیم که درحال حاضر نرخ 
تورم به زیر ۲ درصد ماهانه رسیده، تورم نقطه به نقطه هم که در حال صعود بود تیرماه 
متوقف و مرداد ماه با سقوط همراه است و خوشبختانه توانستیم ترس ونزوئلایی شدن 

در تورم را کنترل کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه در خصوص اموال و مستغلات مازاد بانک ها افزود: 
طبق مصوبات قانونی هر بانکی که دارای اموال مازاد باشد باید مالیات معین را پرداخت 
کند و  در بخشنامه ای اعلام کردیم هر بانکی که به مصوبات عمل نکند در صلاحیت 

مدیران آن تجدید نظر خواهیم کرد، به طور جدی به دنبال اصلاح نظام بانکی هستیم.
کاهش ۳۱ هزار میلیارد تومانی بدهی بانک ها 

همتی از کاهش ۳۱ هزار میلیارد تومانی بدهی بانک ها به بانک مرکزی خبر داد و 
تصریح کرد: بابت نرخ سودی که به بدهی دولت به بانک ها وجود دارد، اختلاف نظر 
وجود دارد که قرار است با برخی دوستان جلسه بگذاریم و بدهی دولت به بانک ها را 

معین کنیم.
وی درباره بدهی خارجی گفت: کمترین بدهی خارجی را در میان کشورها داریم 
اواخر سال ۹۶ بدهی کشورمان به خارج از کشور ۱۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار بود که 

در حال حاضر این رقم به ۵ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار کاهش یافته است.
رییس بانک مرکزی درباره اینستکس نیز یادآور شد: حرف ما این است که اگر غربی ها 
در این خصوص جدی و مصمم هستند باید در حدی که به درآمدهای نفتی ما لطمه وارد 
شده در این جریان پول جاری کنند یا اینکه نفت ایران را پیش خرید کنند اگر اروپایی ها 
خواهان حفظ و اجرای برجام هستند باید تعهداتشان را اجرایی و اعتبار خواسته شده ما 
را تامین کنند در واقع رقم های بیان شده اروپایی ها برای ما اهمیت ندارد اینستکس باید 

شامل کالاهای تحریمی هم باشد.
معرفی ۷ دانه درشت به مراجع قضایی

رئیس کل بانک مرکزی همچنین خبر داد که برای بدهکاران بانکی هم برنامه هایی 
در دست است برای هفت دانه درشت نامه ای نوشته شد که جهت رسیدگی به مراجع 
قضایی ارجاع شده است، بدهی هر کدام از این هفت نفر حدود هزار، دو هزار و یا سه 

هزار میلیارد تومان است به طور جدی به دنبال پرونده این بدهکاران هستیم.
همتی در این گفت وگو همچنین با نقدی بر برنامه های صدا و سیما همزمان با عید 
غدیر اظهار داشت: وظیفه اصلی رسانه ملی ایجاد سرگرمی و نشاط مردم است بهتر 
است که به این منظور اقدام به پخش موزیک و آهنگ ها و برنامه های شاد کند، آرشیو 

صدا و سیما از برنامه های مجاز و قابل پخش برای نشاط مردم پر است.

رییس کل بانک مرکزی: 

شرایط اقتصادی تا پایان سال بهبود می یابد

بر اساس بخشنامه سازمان امور مالیاتی، جرایم تمام مودیانی که تا پایان مهر برای پرداخت اصل مالیات اقدام کنند، بخشیده می شود که این 
دستورالعمل و بخشودگی با تعدیلاتی تا پایان امسال تداوم دارد. 

سهم نفت در بودجه جاری کشور روز به روز در حال کاهش بوده و در مقابل، جایگاه مالیات تقویت شده است؛ حتی چندی پیش سازمان برنامه و 
بودجه اعلام کرد سهم نفت در بودجه به صفر درصد خواهد رسید.

بر این اساس، سازوکارهای اخذ مالیات از گروه های مختلف درآمدی به سرعت در حال آماده سازی است و در این مسیر سخت گیری ها در حال 
افزایش است. حتی پزشکان که در سال های گذشته به بهانه های مختلف توانسته بودند وقت کشی کرده و با عدم نصب کارتخوان در مطب خود 
از پرداخت مالیات، فرار کنند این بار با هشدار سازمان مالیاتی و نهادهای ذیربط مواجه شده اند که باید در مهلت قانونی تعیین شده هرچه سریعتر 

نسبت به نصب کارتخوان با هدف محاسبه درآمدها و تعیین میزان مالیات اقدام کنند.
علاوه بر شناسایی پایه های مالیاتی جدید و جلوگیری از فرار مالیاتی، راهکار جدید برای اخذ پایدار درآمدهای مالیاتی، تعیین تکلیف بدهی های 

مالیاتی است. بر این اساس، اعلام شده است جرایم تمام مودیانی که تا پایان مهر برای پرداخت اصل مالیات خود اقدام کنند، بخشیده می شود.
معاون سازمان امور مالیاتی درباره جزئیات بخشش جرایم مالیاتی در گفت و گویی اظهار داشت: بر اساس بخشنامه ابلاغ شده مقرر شد تمام 
مودیان مالیاتی حقیقی و حقوقی غیر دولتی که تا پایان مهر ماه اقدام به پرداخت بدهی مالیاتی خود کنند ۱۰۰ در صد جرایم مالیاتی آن ها بخشوده 
شود. »محمد مسیحی« افزود: این افراد به تناسب تاخیری که تا پایان سال داشته باشند به ازای هر یک ماه برای بخش های تولیدی ۲ درصد و برای 

سایر بخش ها ۴ درصد از مالیات آن ها کم خواهد شد و این بخشنامه تا پایان سال ۹۸ ادامه دارد.
وی اضافه کرد: سازمان امور مالیاتی در راستای اقدامات موثر در سال تولید و حمایت از کالای ایرانی، تصمیماتی را برای حمایت از عمده مودیان 

مالیاتی و به طور ویژه برای بخش تولید اتخاذ کرد که در قالب بخشنامه ای ابلاغ شد.
معاون سازمان امور مالیاتی تاکید کرد: قاعده بازی بر اساس بخشش مالیاتی در راستای عفو و فراهم کردن شرایط برای واحدهای تولیدی و 
نظام مند شدن قانون مالیات تعریف شده است و مودیانی که به قانون تمکین می کنند از راستگویی خود منفعت خواهند بود و آن هایی که اظهارات 
خلاف قانون دارند و دروغ بگویند بر اساس این بخشنامه ضرر خواهند کرد و قاعده بازی بر اساس صداقت خوداظهاری خواهد بود. وی گفت: به 
طور مثال اگر مودی، مالیاتی برای سال ۹۵ داشته باشد اگر اصل بدهی مالیات اعم از مالیات بر ارزش افزوده و مالیات مستقیم را پرداخت کند تمام 

جرایم مالیاتی قابلیت بخشودگی ۱۰۰ درصد دارد.
معاون سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه این بخشنامه در سال های بعد تکرار نخواهد شد، تاکید کرد: در سال بعد تفویض اختیار به استان ها کاهش 

خواهد یافت و درصد بخشودگی تغییر و نظام مند برخورد خواهد شد بنابراین بهتر است که فعالان اقتصادی از این فرصت استفاده کنند.
مسیحی افزود: در سازمان امور مالیاتی به دنبال این هستیم که با تقویت ضمانت های اجرایی و با بازتعریف رابطه بین سازمان امور مالیاتی و فعالان 
اقتصادی با مبارزه قاطعانه با فرار مالیاتی درکنار حمایت همه جانبه از تولید بتوانیم تمکین مالیاتی را با خوداظهاری افزایش دهیم.وی تصریح کرد: با 
توجه به اینکه مالیات بهترین ابزار تامین مالی دولت ها و قدرت ذاتی دولت هاست بنابراین راهبرد سازمان مالیاتی این است که باید محدود، مشروط 

و کاهنده باشد.
معاون سازمان امور مالیاتی افزود: مالیات بر ارزش افزوده در ۱۶۰ کشور اجرا می شود و در کشورهای حوزه خلیج فارس نیز از ابتدای ۲۰۱۸ آن را 
عملیاتی کرده اند و در نظام مطلوب اجرایی نباید فعال اقتصادی از محل سرمایه در گردش، مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کند بلکه باید در حلقه 

به صورتی پرداخت کند که در نهایت به مصرف کننده برسد.

 معاون مسکن شهری  بنیاد مسکن  اظهار داشت: با توجه به توافقاتی که با بانک مسکن صورت گرفته است 
 متوسط تسهیلات تا 7۵ میلیون تومان با سود ۱۸ درصد است این تسهیلات نیاز به سپرده گذاری ندارد و تا سقف 

۱۰۰ میلیون تومان نیز می رسد 
جواد حق شناس اظهار داشت: دولت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی برای تامین مسکن اقشار ضعیف را در دستور کار 

قرار داده است که از این تعداد ساخت  ۱۰۰ هزار واحد آن بر عهده بنیاد مسکن است.
وی با اشاره به اینکه تفاوت  طرح اقدام ملی مسکن با مسکن مهر در این است که قبل از ساخت واحد های 
مسکونی، تقاضا برای ساخت مدنظر است گفت: از تجربه مسکن مهر در این طرح استفاده کردیم و قبل از ساخت 

واحد های مسکونی اقدام به شناسایی مکان های دارای تقاضا کردیم بطوریکه تقاضا شناسایی شده است.
 وی بیان کرد: سامانه مراحل پایانی را طی می کند، در اوایل شهریور ثبت نام به صورت آزمایشی از شهر کرمان آغاز 
می شود بعد از ۱۰ روز استان های دیگر به آن اضافه می شود، و  بعد از ثبت نام اولیه متقاضیان، پایش افراد کمتر از 

یک ماه صورت می گیرد.
حق شناس افزود: افرادی که واجد شرایط هستند می توانند اقدام به ثبت نام در سامانه کنند البته متقاضیان نیز به 

دو دسته تقسیم بندی شده اند افراد دارای زمین و افراد فاقد زمین هستند.
وی تصریح کرد: افرادی که دارای زمین هستند تسهیلات ساخت و مجوز برای ساخت در اختیار آن ها قرار می گیرد 
و افراد فاقد زمین نیز از اراضی دولتی که در اختیار این طرح است استفاده می شود بطوریکه با سازندگان وارد مذاکره 
می شویم و تا حدودی بر سر قیمت تمام شده به توافق می رسیم و در سامانه قیمت ها بستگی به نوع پروژه درج 

خواهد شد.
وی ادامه داد: یکی دیگر از امتیازات این طرح این است که در تامین خدمات زیرساخت و روساخت هیچ مشکلی 

وجود ندارد، زیرا به دلیل تقاضا محور بودن پروژه ها سریع ساخته و در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
معاون مسکن شهری  بنیاد مسکن  انقلاب اسلامی درباره تسهیلات ارائه شده به این طرح گفت: با توجه به 
توافقاتی که با بانک مسکن صورت گرفته است  متوسط تسهیلات تا 7۵ میلیون تومان با سود ۱۸ درصد است این 
تسهیلات نیاز به سپرده گذاری ندارد و تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان نیز می رسد و البته بانک مسکن در کنار این، 

تسهیلات جعاله نیز پرداخت می کند.
وی بیان کرد: تسهیلات 7۵ میلیون تومانی  یا به صورت تسهیلات خرید به خریدار پرداخت می شود یا اینکه 

تسهیلات به انبوه سازان پرداخت می شود و انبوه سازان می توانند این تسهیلات را انتقال دهند.
آقای حق شناس افزود: متقاضیان باید در زمان اولیه هزینه جزیی پرداخت کنند و بعد از تایید نهایی وضعیت 
متقاضیان باید ۳۰ تا ۵۰ میلیون تومان در بانک مسکن سپرده گذاری کنند  و دو دهک اول  مانند  اقشار کم درآمد که 

شامل افراد تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی هستند نیازی به آورده اولیه ندارند.
وی ادامه داد: افرادی که زمین در اختیار دارند به صورت انفرادی اقدام به ساخت می کنند شرایط برای آن ها 
فراهم است و تسهلات ارائه می شود، اما در ساخت گروهی از  انبوه سازان گروهی دارای صلاحیت استفاده می شود.

معاون سازمان امور مالیاتی مطرح کرد

شرط بخشودگی جریمه های مالیاتی چیست؟ 
معاون مسکن شهری  بنیاد مسکن  خبر داد: 

آغاز ثبت نام طرح ملی مسکن 

معاون اول رئیس جمهوری لازمه رونق بخش تولید و بهبود فضای کسب و کار را حذف 
مقررات و موانع دست و پاگیر دانست و تاکید کرد: در شرایط خطیر فعلی کشور باید 
مقررات دست و پاگیر که مانع فعالیت بخش خصوصی و رونق تولید داخلی است، حذف 

شوند. 
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با اشاره به 
تدوین راهبردهای اصلی اقتصاد کشور و ابلاغ آن از سوی مقام معظم رهبری، افزود: در 
این راهبردها که برای مقابله با راهبرد فشار حداکثری آمریکا تدوین و ابلاغ شده، بر لزوم 
اجرای اقتصاد مقاومتی، تکیه بر توان داخلی و گره گشایی از هر گونه موانع پیش روی 
رونق تولید و بهبود کسب و کار، دانش بنیان شدن اقتصاد و مردمی کردن اقتصاد تاکید 

شده است.
جهانگیری با تاکید بر اینکه دولت و همه نهادها مسئول اجرای دقیق این راهبردها 
هستند، خاطر نشان کرد: دولت مصمم است این راهبردها را به صورت دقیق اجرایی کند 
و دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی نیز باید با تمرکز جدی بر سرفصل های تدوین 
شده، بسترهای لازم را برای اجرای این راهبردها فراهم کند. ضمن آنکه همه دستگاه ها 
باید برای مقابله با سیاست فشار حداکثری آمریکا بر اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 

تمرکز کنند.
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی لازمه رونق بخش تولید و بهبود فضای کسب 
و کار را حذف مقررات و موانع دست و پاگیر دانست و تصریح کرد: در شرایط خطیر فعلی 
کشور باید مقررات دست و پاگیر که مانع فعالیت بخش خصوصی و رونق تولید داخلی 
است حذف شوند که در این زمینه هم ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و هم شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه از اختیارات کافی برای این منظور برخوردارند و می 

توانند در این زمینه ایفای نقش کنند.
جهانگیری با اشاره به گزارش مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی کشور در خصوص 
وضعیت موجود کالاهای اساسی در بنادر، این گزارش را مثبت ارزیابی کرد و گفت: 
افزایش موجودی کالاهای اساسی در بنادر کشور اتفاقی مثبت است اما از سوی دیگر این 
نگرانی وجود دارد که ماندگاری کالا در بنادر به مدت طولانی موجب آسیب دیدن برخی 

اقلام شود که این موضوع باید با دقت مدیریت شود.
معاون اول رییس جمهوری افزود: با توجه به محدودیت منابع ارزی کشور، باید واردات 
کالاهای اساسی مطابق با مصوبات و در سقف تعیین شده انجام شود چرا که واردات بیش 
از سقف تعیین شده هم نیاز به منابع ارزی بیشتر دارد و هم موجب ماندگاری کالا در بنادر 

و انبارها می شود.

روند تخلیه کالاهایی که در انبار بنادردپوشده اند، تسریع شود 
وی با تاکید بر اینکه باید روند تخلیه کالاهایی که در انبار بنادر "دپو" شده اند، تسریع 
شود، خاطر نشان کرد: اگر صاحبان کالا و واردکنندگان تمایلی به تخلیه کالای خود از 
بنادر ندارند باید با استفاده از روش ها و ساز و کارهای لازم، شرایطی فراهم شود تا زمان 

ماندگاری کالاها در انبار بنادر کاهش پیدا کند.
جهانگیری همچنین با اشاره به برخی دغدغه ها در خصوص کمبود ناوگان حمل و نقل 
برای خروج کالاها از انبارها و توزیع در استان های مختلف کشور، از وزیر راه و شهرسازی 
خواست جلسه ای را با حضور وزیر جهاد کشاورزی و قائم مقام وزیر صنعت، معدن و 
تجارت برگزار کند تا ضمن رفع دغدغه های موجود در خصوص کمبود ناوگان حمل و 
نقل کالا، ساز و کاری را برای سرعت بخشیدن به روند تخلیه کالا از انبارهای بنادر ایجاد 

کنند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به زمانبر بودن فرایند صدور مجوز تخلیه 
کالا از بنادر توسط سازمان ملی استاندارد و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، بر 
لزوم مدیریت یکپارچه در این زمینه تاکید کرد و گفت: نباید به دلیل اینکه چند دستگاه 
متولی صدور مجوز هستند، باعث کندی در امر تخلیه کالا شود. باید این موضوع به نحوی 
مدیریت شود تا فرآیند صدور مجوز، به عاملی برای افزایش ماندگاری کالا در بنادر تبدیل 

نشود.
وی پس از استماع گزارش دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در خصوص 
گزارش عملکرد دستگاه های اجرایی در باب عملیاتی شدن پروژه های اقتصاد مقاومتی 
و ارسال گزارش عملکرد از طریق سامانه "نیپا"، افزود: دستگاه هایی که تاکنون گزارش 
عملکرد خود را به طور کامل به دبیرخانه ارسال نکرده اند باید در اسرع وقت نسبت به 

تکمیل این گزارش ها اقدام کنند.
جهانگیری همچنین خواستار تعیین سازوکاری مشخص برای ارتباط دبیرخانه ستاد با 
قائم مقامان رییس ستاد در استان های مختلف کشور شد و گفت: وزرا و اعضای دولت 
که به عنوان جانشین رییس ستاد و معین در استان های مختلف کشور هستند باید از 
طریق سازوکاری مشخص با دبیرخانه ارتباط داشته باشند تا مطالب و تصمیمات در 
سفرهای استانی این افراد ثبت و ضبط شده و امکان پیگیری آن از طریق دبیرخانه ستاد 
وجود داشته باشد و دبیرخانه ستاد باید از تصمیمات ستاد های استانی اقتصاد مقاومتی 

پشتیبانی لازم را انجام د هد.
ماندگاری ذخایر راهبردی در انبارها امری طبیعی است

وزیر جهاد کشاورزی هم در این جلسه با بیان اینکه افزایش ذخیره سازی کالاهای 

اساسی مطابق برنامه و مصوبات سال گذشته و در چارچوب تکالیف انجام شده است، 
گفت: ماندگاری ذخایر راهبردی در انبارها امری طبیعی است چرا که این کالاها قرار است 
برای زمان کسری کالا در کشور مورد استفاده قرار گیرد بنابراین رسوب و ماندگاری ذخایر 
راهبردی در انبارهای کشور موضوعی نگران کننده نیست. اما موضوع نگران کننده این 
است که کالاهای اساسی در بنادر کشور دپو شود که باید هرچه سریعتر این کالاها به 

انبارهای مختلف در داخل کشور منتقل شوند.
وزیر راه و شهرسازی هم در این جلسه با بیان اینکه تأخیر تخلیه کالاها از بنادر کشور 
ناشی از کمبود در ناوگان حمل و نقل کشور نیست گفت: ناوگان حمل و نقل کشور از 
ظرفیت مناسبی برخوردار است و اگر کندی و تأخیری در ترخیص کالا و توزیع صورت می 

گیرد، معمولا به دلیل عدم اراده صاحبان کالا برای تخلیه بار از انبار بنادر است.
در این جلسه که وزرای امور اقتصادی و دارایی، نیرو، نفت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، رییس سازمان برنامه و بودجه، معاون رییس جمهوری در 
امور زنان و خانواده، رییس سازمان امور اداری و استخدامی، معاون علمی و فناوری رییس 
جمهوری، فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء و رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی 
نیز حضور داشتند، دبیر ستاد گزارشی از عملکرد سامانه نیپا و وضعیت تکمیل و ارسال 
منشور پروژه های اقتصاد مقاومتی سال ۹۸ در این سامانه از سوی دستگاه های اجرایی 

ارائه شد.
آخرین وضعیت موجود کالاهای اساسی در بنادر کشور 

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی نیز در این نشست گزارشی از وضعیت موجود 
کالاهای اساسی در بنادر کشور ارائه کرد و گفت: موجودی کالاهای اساسی طی شش 
ماه اخیر در بنادر جنوبی ۵۵ درصد و در بنادر شمالی ۲۵ درصد افزایش داشته و موجودی 
کالا در بندر امام خمینی )ره(   که هاب کالاهای اساسی کشور است نسبت به سال گذشته 

۸۱ درصد افزایش داشته است.
محمد راستاد در ادامه به تشریح برخی چالش های وضع موجود در خصوص ماندگاری 
کالا در بنادر پرداخت و پایین بودن تعرفه های انبارداری، کمبود ظرفیت انبارهای داخلی 
کشور جهت دپوی کالاهای اساسی و عدم توزیع متوازن کالاهای اساسی به بنادر کشور را 

از جمله عوامل ماندگاری کالا در بنادر عنوان کرد.
در ادامه این جلسه راهکارهای سرعت بخشیدن به روند تخلیه کالاهای اساسی و حذف 
عوامل ماندگاری کالا در انبار بنادر مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و مقرر شد جلساتی 
در این خصوص برگزار و تصمیمات لازم اتخاذ و نتایج آن به ستاد فرماندهی اقتصاد 

مقاومتی گزارش داده شود.

معاون اول رئیس جمهوری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی: 

حذف موانع دست و پاگیر لازمه رونق تولید است
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شاهین طبع :

روی بسکتبال ایران در جام جهانی حساب می شود
وزیر ورزش:

 لیگ برتر فوتبال منظم تر و در امنیت کامل برگزار می شود

ورزشی6

وزیر ورزش و جوانان در آستانه نوزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال 
گفت: این لیگ منظم تر و در امنیت و آسایش کامل هواداران برگزار 
کنترل وضعیت  فوتبال هم  فدراسیون  اصلی  رسالت  می شود. 

انضباطی باشگاه ها و تیم ها است. 
»مسعود سلطانی فر« این اظهارات را روز دوشنبه در نشست 
تامین امنیت رویدادهای ورزشی و در جمع معاونان دستگاه متبوع 
فرمانده  رحیمی  فدراسیون، سردار  رییس  تاج«  »مهدی  خود، 
پلیس تهران، سردار کوثری جانشین قرارگاه ثارالله و مسئولان 
وزارت کشور و نهادهای برگزاری مسابقات عنوان کرد و افزود: 
فرمانده میدان در مسابقات ورزشی نیروی انتظامی است و همه 
باید با آنها هماهنگ باشند و نیت اصلی برگزار کنندگان باید حفظ 
نشاط اجتماعی و رضایت هواداران از مسیر فوتبال و ورزش باشد. 
وی درباره نقش صدا وسیما و برنامه ورزشی در لیگ برتر آینده 
بخشی  آرامش  در  ای  کننده  تعیین  نقش  ملی  رسانه  گفت: 

تماشاگران و محیط فوتبال دارد و در کنار آن رادیو با آگاهی بخشی 
و کمک به انتشار اطلاعات درست، یاری کننده مسیولان برگزاری 

و باشگاه هاست.
وزیر ورزش و جوانان از عوامل برگزاری لیگ برتر و فدراسیون 
فوتبال خواست تا تعامل بیشتری با رسانه ها و خبرنگاران داشته 
باشند و جلوگیری از دامن زدن به نگرانی و دلهره و اضطراب و 

مقابله با شایعات را جزو رسالت مهم اصحاب رسانه دانست.
توقع نیروی انتظامی از فدراسیون فوتبال در لیگ برتر

 فرمانده پلیس تهران بزرگ هم در این نشست گفت: پلیس در 
تمامی رویدادهای ورزشی فرمانده میدان است و امنیت داخل و 
خارج ورزشگاه ها بر عهده یگان ویژه و پلیس پیگیری و یگان امداد 

است.
سردار »حسین رحیمی« ادامه داد: پلیس مقتدرانه در صحنه 
حضور دارد و کنترل کامل را بر فضای برگزاری رویداد داریم. البته با 
نصب گیت ها و بلیط فروشی الکترونیکی ورزشگاه آزادی، شرایط 

برگزاری بسیار بهتر خواهد شد.
فرمانده پلیس تهران تاکید کرد: در لیگ برتر جدید موضوع 
لیدرها جمع شده و کسانی که به عنوان مشوق در کنار باشگاه و 
تیم هستند باید صلاحیت و پیشینه آنها بررسی شود و  مسئولیت 
باشگاه هاست  مدیران  عهده  بر  آنها  احتمالی  تخلفات  قانونی 
که باید پاسخگو باشند.  رحیمی افزود: امنیت و آسایش خاطر 
هواداران  زمان حضور در ورزشگاه ها هدف اصلی نیروی پلیس 
است و توقع داریم فدراسیون فوتبال و مجموعه انضباطی آنجا با 
مربیان و بازیکنانی که با مصاحبه های تنش زا این آرامش و نشاط 

را بر هم می زنند، برخورد قانونی کند.
نوزدهمین دوره لیگ برتر از پنجشنبه جاری و با انجام چهار دیدار 
در ورزشگاه های مختلف کشور برگزار می شود که در نخستین تیم 
پرسپولیس برابر پارس جنوبی جم در تهران به مصاف هم می روند.

 سرمربی تیم ملی بسکتبال با ابراز رضایت از شرایط کلی این تیم 
برای حضور در جام جهانی گفت: جزو تیم هایی هستیم که در 

گروه روی آن حساب می شود.
مهران شاهین طبع در جریان آخرین جلسه تمرینی تیم ملی 
بسکتبال که روز دوشنبه در محل تالار آزادی برگزار شد، گفت: تیم 
ملی جلسات تمرینی و اردویی خوبی را پشت سر گذاشت. در کل 
۱۰ هفته درگیر اردو بودیم و طی این مدت به نقاط ضعف و قوت 
ملی پوشان اشراف کامل را پیدا کردیم. وی با بیان اینکه بسیاری از 
جلسات تمرینی بر اساس مرتفع کردن همین نقاط ضعف و قوت 
برگزار شد، خاطرنشان کرد: پیش از آغاز جام جهانی و در تورنمنت 
پیک چین دو دیدار مقابل مونتنگرو و لهستان خواهیم داشت. 
نتیجه این دو بازی تدارکاتی می تواند شرایط تیم ملی را برای دیدار 
اول جام جهانی که مقابل پرتوریکو برگزار می شود، مشخص خواهد 
کرد. سرمربی تیم ملی بسکتبال از شرایط جسمانی، بسکتبالی و 
روحی بازیکنان این تیم ابراز رضایت کرد و در پاسخ به این پرسش 
مبنی بر اینکه دوره پیش روی جام جهانی برای تیم ملی چه تفاوتی 
نسبت به ادوار گذشته دارد، خاطرنشان کرد: این موضوع را در نظر 
بگیرید که چگونگی اجرا و انتخاب تیم ها برای جام جهانی ۲۰۱۹ 
در کل تغییر کرده بود. تیم ها ۱۵ ماه درگیر مسابقات انتخابی بودند 
تا هم سهمیه جهانی بگیرند و هم برای ورود به المپیک شانس پیدا 
کنند. وی با بیان اینکه پیش از این انتقاد زیادی نسبت به چگونگی 
انتخاب تیم ها برای المپیک مطرح بود، تصریح کرد: بر اساس 
شیوه گذشته که برای همه تیم ها و قاره ها یکسان نبود، خیلی از 
تیم ها به حقشان نمی رسیدند اما با تغییر شیوه برگزاری مسابقه، 
این موضوع برطرف می شود. در واقع تیم هایی سهمیه جهانی 
گرفتند و در مسابقات جام جهانی می توانند برای المپیک کسب 
سهمیه کنند که ساختار قوی داشته باشند و از نظر کمی و کیفی 
از شرایط ایده آلی برخوردار باشند. این مربی در مورد شانس تیم 
ملی بسکتبال ایران برای صعود از مرحله مقدماتی جام جهانی و 

کسب سهمیه المپیک گفت: به هر حال ایران جزو تیم هایی است 
که در گروه خود حساب زیادی روی آن باز شده است. خیلی از تیم 
های دیگر در رابطه با ایران صحبت های خوب مطرح می کنند. 
خودمان هم امیدوار هستیم که بتوانیم از گروه خود صعود کنیم 
و در شرایط کسب سهمیه قرار بگیریم. به خصوص که نسبت به 
شرایط حریفانمان بررسی لازم را داشته ایم. شاهین طبع در بخشی 
از صحبت های خود با تاکید بر اینکه تمرکز لازم را روی تمرینات 
تیم ملی داشته و سعی کرده ایم نسبت به خیلی از جزئیات به 
اشراف کامل برسیم، در رابطه با شکست مقابل یونان در تورنمنت 
اخیر گفت: صحبت های زیادی در این زمینه مطرح شده است 
که اگر بخواهم به طور کامل به آنها بپردازم در حق برخی از اهالی 
رسانه اجحاف می شود. همه تشخیص می دهند که کدام رسانه 
موثر عمل کرده و انتقاد می کنند. به خاطر یک سری افراد واکنشی 

نشان نمی دهیم اما انتقادات موثر را می پذیریم.

۱۰ نکته آماری که باید در آغاز لیگ برتر بدانیم

پرسپولیس در حالی لیگ را آغاز می کند که در کنار سپاهان، پرافتخارترین تیم لیگ 
است، اما از حیث امتیازی در ۱۸ دوره گذشته، استقلال در صدر قرار دارد. 

نوزدهمین دوره لیگ برتر، بالاخره بعد از تأخیر حدوداً یک ماهه، از پنج شنبه این 
هفته یعنی ۳۱ مرداد، با دیدار تیم قهرمان هر سه دوره پیش یعنی پرسپولیس تهران با 
پارس جنوبی جم، آغاز خواهد شد. به این بهانه نگاهی کردیم به آمار و ارقام و اطلاعات 
جالبی که از برگزاری ۱۸ دوره لیگ برتر به دست آمده است و ۱۰ نکته را برایتان خلاصه 

کرده ایم:
۱. اولین دوره لیگ برتر ایران، ۱۱ آبان ۱۳۸۰ با حضور ۱۴ تیم آغاز شد. پرسپولیسِ 
علی پروین توانست در نهایت این لیگ را به لطف باخت دراماتیک استقلال مقابل ملوان 

در هفته پایانی و برد خود مقابل فجر سپاسی، با قهرمانی پشت سر بگذارد.
۲. استقلال، پرسپولیس، سپاهان، ذوب آهن و سایپا تنها تیم هایی هستند که در تمام 

ادوار لیگ برتر حضور داشته اند.
۳. در ۱۸ دوره لیگ برتر، تیم های پرسپولیس و سپاهان هر کدام با پنج قهرمانی، 
بیشترین میزان قهرمانی را دارند و پس از آنها، استقلال تهران با سه قهرمانی، فولاد 
خوزستان با دو قهرمانی، و تیم های پاس، سایپا و استقلال خوزستان هر کدام با یک بار 
قهرمانی، در رده های بعدی تیم های پرافتخار ایستاده اند. البته می توان پرسپولیس را که 

در سه فصل گذشته، سه بار قهرمان لیگ شده، پرافتخارترین تیم لیگ دانست. 
۴. برترین تیم ها از حیث امتیاز، در مجموع ۱۸ دوره برگزاری این مسابقات، عبارتند 
از استقلال تهران با مجموع ۹۸۶ امتیاز، پرسپولیس با مجموع ۹۲۸ امتیاز و سپاهان 

با ۹۱۱ امتیاز.
۵. بیشترین پیروزی در تمام دوره های لیگ برتر متعلق به تیم استقلال تهران است. 
تیم استقلال در لیگ برتر ۲7۱ بار پیروز شده است و پس از آن، پرسپولیس با ۲۵۴ 
برد در رتبه دوم قرار دارد و سپاهان هم با ۲۴۵ پیروزی و ذوب آهن با ۲۱۹ پیروزی در 

جایگاه های بعدی قرار دارند.
۶. بیشترین شکست در همه ادوار لیگ برتر در اختیار تیم سایپا است. نارنجی پوشان 
از مجموع ۵۵۲ بازی خود، ۱۸۴ شکست دارند. پس از آن، تیم پیکان با ۱۴ دوره حضور 
در لیگ برتر و ۴۲۸ بازی، ۱7۶ بار شکست را تجربه کرده است. سایپا با ۱۹۲ تساوی، 
رکورددار بیشترین تساوی لیگ برتر است. به این ترتیب می توان گفت بیشترین تعداد 

باخت و مساوی در اختیار تیم های خودروساز قرار دارد.
7. بهترین خط حمله لیگ برتر در طی ۱۸ دوره برگزاری این مسابقات متعلق به 
آبی های پایتخت است. استقلال تهران با به ثمر رساندن ۸۱۳ گل در رتبه اول قرار دارد 
و پس از آن سپاهان با 7۸7 گل و پرسپولیس با 777 گل در رتبه های بعدی قرار دارند. 
بهترین خط دفاع لیگ برتر نیز در اختیار استقلال تهران است. این تیم تهرانی، در 
مجموع ۵۵۲ بازی در لیگ برتر، ۵۰۵ گل دریافت کرده  است. پرسپولیس و سپاهان هم 

۵۳۴ گل دریافتی داشته اند که آنها را به طور مشترک در رتبه دوم قرار می دهد.
۸. پرگل ترین بازی لیگ برتر در اولین دوره برگزاری این مسابقات در هفته بیست و 
ششم بین تیم های ابومسلم مشهد و استقلال رشت )پگاه( انجام شده که این بازی با 
نتیجه ۹ بر ۲ به سود ابومسلم به پایان رسیده است. پرگل ترین مساوی هم در لیگ دهم 
و در هفته دوازدهم بین تیم های سایپا و فولاد خوزستان صورت گرفته که بازی با نتیجه 

۵ بر ۵ به اتمام رسیده است.
۹. بیشترین گل زده در مجموع ۱۸ دوره برگزاری این مسابقات به ترتیب در اختیار 
غلامرضا عنایتی با ۱۴7 گل زده، آرش برهانی با ۱۱7 گل و مهدی رجب زاده با ۱۱۶ 

گل زده است.
۱۰. امیر قلعه نوعی با پنج قهرمانی، بیشترین قهرمانی را در بین مربیان لیگ برتر 
کسب کرده است که سه قهرمانی با استقلال و دو قهرمانی با سپاهان بوده است. پس 
از او، برانکو ایوانکوویچ با سه دوره قهرمانی پیاپی همراه پرسپولیس و حسین فرکی با دو 

قهرمانی همراه تیم های فولاد خوزستان و سپاهان در رتبه دوم و سوم جای دارند.

شاهرخ بیانی: 

استقلال اشتباه های گذشته را تکرار نکند
پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: آبی پوشان در سال های اخیر لیگ برتر را خوب 
آغاز نکردند و امتیازهای زیادی را از دست دادند که باعث شد قهرمانی را از دست بدهند. 

آن ها نباید در این فصل اتفاق ها و اشتباه های گذشته را تکرار کنند. 
»شاهرخ بیانی« اظهار داشت: در رقابت های فشرده و سنگین همچون لیگ برتر، 
نخستین مسابقه از اهمیت زیادی برخوردار است و باعث می شود تیم ها روحیه خود 

را افزایش دهند.
وی افزود: استقلال در نخستین دیدار در لیگ نوزدهم به مصاف ماشین سازی تبریز 
خواهد رفت و در این جدال باید به پیروزی برسد و سه امتیاز کامل را به نام خود ثبت کند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال در اولین مسابقه در لیگ برتر میهمان 
است و باید در تبریز به مصاف ماشین سازی برود اما باید قبول کنیم استقلال همیشه 

استقلال است و همه تیم ها از رویارویی با این تیم وحشت دارند.
بیانی تصریح کرد: استقلال در سال های اخیر لیگ برتر را خوب  شروع نکرده و 
امتیازات زیادی را از دست داده است امتیازاتی که در پایان فصل باعث شد این تیم 
قهرمانی را از دست بدهد. آن ها باید بدانند نباید در این فصل اتفاقات گذشته رخ دهد.
وی تاکید کرد: »آندره آ استراماچونی«  یک مربی حرفه ای است که از بدقولی متنفر 
است و مسولان استقلال تمام قول هایی را که به وی دادند را انجام بدهند تا در ادامه راه 

مشکلی پیش نیاید.
بازیکن اسبق استقلال گفت:درباره عملکرد بازیکنان این تیم نمی توان در حال حاضر 
اظهارنظری کرد. باید لیگ شروع شود تا نمایش های آنان را با پیراهن آبی تماشا و سپس 

ارزیابی کرد.

رئیس هیئت کبدی استان قم:

2۸۰ جوان قمی جذب رشته کبدی شده اند
 رئیس هیئت کبدی استان قم گفت: ۲۸۰ کبدی کار جوان قمی جذب رشته کبدی 

شده اند اما آمار واقعی کبدی کاران قمی در حال حاضر بیش از این رقم است.
مسلم رشیدی شامگاه یکشنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: رشته کبدی در قم 
یک رشته در حال گسترش است و این را آمار رو به فزونی ورزشکاران، مربیان و باشگاه ها 
به ما می گوید اما انتظار نتیجه گیری سریع انتظاری غیر منطقی است و ما در مسیر رشد 
پله به پله قرار داریم. وی افزود: در حال حاضر علی اصغر وفایی کبدی کار قمی در تیم 
ملی کبدی جوانان حضور دارد و این برای ما یک اتفاق مثبت و بزرگ محسوب می شود 
که توانسته ایم ملی پوش داشته باشیم در حالی که روند رسیدن یک ورزشکار به تیم ملی 
بسیار دشوار است و علاوه بر تلاش ها و سختی ها، رایزنی و پیگیری های لازم از سوی 
استان مربوطه را می طلبد. رئیس هیئت کبدی استان قم گفت: آخرین آمار کبدی کاران 
سازمان یافته قمی حاکی از فعالیت ۲۸۰ دختر و پسر کبدی کار در قم است که البته با 
توجه به این که ملاک این شمارش، کارت بیمه است و کارت بیمه ورزشی نیز اعتباری 
یک ساله دارد و دیگر مثل گذشته در پایان سال شمسی به پایان اعتبار نمی رسد، پیش 
بینی می کنیم آمار واقعی ما بیش از این رقم باشد. رشیدی بیان داشت: آمار ۲۸۰ کبدی 
کار در قم ممکن است آمار فوق العاده ای نداشته باشد اما ما باید خودمان را با گذشته 
مقایسه کنیم. در گذشته آمار کبدی کاران ما بسیار محدود بود و این یک حرکت رو به جلو 
است که به تدریج نوجوانان و جوانان ما به کبدی علاقه نشان می دهند ضمن این که 

باشگاه های کبدی ما در سطح شهر در حال افزایش است. 

رئیس هیات ووشو استان قم:

ووشوکاران قم در رقابت های کشوری هفت 
مدال کسب کردند

رئیس هیات ووشو استان قم گفت: ووشوکاران استان در رقابت های قهرمانی سبک 
نان چوان ووشو کشور موفق به کسب هفت مدال رنگارنگ شدند.  جواد محمد زاده 
افزود: این رقابت ها از ۲۴ مردادماه جاری به مدت ۲ روز با حضور حدود ۶۰۰ ورزشکار 
از سراسر کشور در ۲ بخش تالو و ساندا به میزبانی قزوین برگزار شد. وی ادامه داد: 
ورزشکاران قمی با درخشش در این رقابت ها موفق به کسب ۴ مدال طلا و سه مدال نقره 
شدند. رئیس هیات ووشو قم اظهار داشت: در بخش تالوی بزرگ سالان احمد عمویی و 
احسان رمضانی موفق به کسب چهار مدال طلا،  محمدمهدی خورشیدی در تالو موفق 
به کسب ۲ مدال نقره و در بخش ساندا نیز سجاد عبدالحمزه موفق به کسب یک مدال 
نقره شد. مسابقات ووشو در دو بخش نمایشی )تالو( و مبارزهٔ فول کنتاکت )ساندا( برگزار 

می شود. سه سبک اصلی ووشو چانگ چوان، نان چوان، و تای چی چوان است. 

حسن روشن:

حرف من آن قدر تأثیر دارد که باعث می شود استقلال قهرمان نشود؟!

هرگاه بخواهید با حسن روشن هم کلام شوید، بدون تردید حرفی برای گفتن دارد. 
صراحت لهجه دارد و بی  پرده سخن می گوید. پدیده دهه پنجاه و پیشکسوت امروز 
فوتبال ایران و استقلال در یک گفت وگوی مفصل با خوش رویی پاسخگوی سوالات بود.

  چرا هیچ وقت شکایتتان به سرانجامی نرسیده است؟
من هیچ گاه شکایت نکردم، این آنها بودند که از من شکایت کردند.

  چرا وقتی تخلف های صورت گرفته مشخص شد، هیچ کس حاضر نشد این 
ماجرا را پیگیری کند؟ حتی وقتی رضا رجبی گفت که مدیرعامل باشگاه خواسته 
تا خودش هزینه آکادمی را از هر طریقی شده فراهم سازد، کسی نمی آید بپرسد 
مدیرعامل به چه حقی گفته که از پدر بازیکنان پول بگیرد و اصلًا چرا این پول به 

جیب شخص برود نه حساب باشگاه؟!
شما درست می گویید. اصلًا درست نیست، همین آقای رجبی را که نام بردید، آمدند 
با من آشتی دادند و من به او گفتم  نگو اشتباه نکردم. حتی چند روز پیش جایی بودیم، 
رجبی من را دید و گفت من را »ماچ« نمی کنی؟ گفتم: نه! هنوز طاهر طاهر نشده ای. 
ولی خب، فایده ای ندارد! وقتی اولین بار ماجرا را برملا کردم، همین آقای رجبی رفت 
و از من شکایت کرد، اما در دادگاه محکوم شد. بیست و هشتم همین ماه باید به دادگاه 
بروم چون آقای افتخاری از من شکایت کرده، در حالی که خودش را محکوم کرده اند. او 
مدیرعامل بود، حتی جریمه اش کرده اند. مسئله مهم این است که آنها به فکر بچه های 
مردم نیستند. الان چرا من این مسئله را عنوان کردم، چرا  اصغر حاجیلو که رفته بود، 

دوباره برگشت؟ علناً به او گفتم که آقای حاجیلو! مراقب اطرافیانت باش!
  چرا؟!

حاجیلو قبلًا نیز همین سِمَت را در آکادمی استقلال بر عهده داشت. در آن زمان او 
برخی از افراد خاص را به کار گرفته بود که عملکرد خوبی از خود بر جای نگذاشتند و 
بودنشان هیچ گونه سودی برای باشگاه نداشت؛ چون آدم های خوشنامی نیستند، 

کارهایی کرده اند که ...
  که؟!

حالا! حاجیلو گفته بود که بهتر بود روشن اسم می آورد تا همه بدانند منظورش چه 
کسانی است. شما خواستید که من اسم بیاورم و من اسمشان را گفتم. الان همین 
آقایانی که اسم آورده ام به خبرگزاری البرز و به رضا اسماعیلی زنگ زده اند، آقا! تو را خدا 
فلان کنید، ما کاری نکرده ایم، آقا! تو را خدا ما را با روشن آشتی بدهید. من می گویم 
شما اگر کاری نکرده اید، پس چرا ناراحت هستید؟! برای چه می خواهید آشتی کنید، در 

صورتی که من با کسی قهر نیستم.
  انتظار شما از حاجیلو چیست؟

من می گویم، آقای حاجیلو! هر کسی آمد خرج کند باید همه از آن با خبر باشند و 
جایگاه آنها هم باید جایی باشد که آمده اند به باشگاه کمک کنند نه اینکه بیایند پستی 
بگیرند. من پنجاه بازیکن را می آورم که بگویند همین آقایان حقشان را خورده اند و خدا 
کند الان هم آنها معتاد نشده باشند! دوستانم به من می گویند آقای روشن تو داری 

اشتباه می کنی این حرف ها را می زنی.
  چرا اشتباه می کنید؟ در واقع شما می خواهید شفاف سازی کنید.

باز هم می گویم که من اشتباه می کنم، چون نرود میخ آهنی در سنگ!
  ما هم این را قبول داریم، اما معتقدیم شاید یک مدیرعامل با شخص حسن 
روشن مشکل داشته باشد، چرا به جای اینکه از حرف های روشن یا از او مشاوره 

بگیرد، زود جبهه گیری می کند؟
نه! مشکلی وجود ندارد. آقای فتحی به من پیشنهاد داد تا مدیریت آکادمی را بر عهده 

بگیرم و حتی وزیر ورزش هم از من چنین درخواستی داشت، اما گفتم بیایید یک میلیارد 
تومان برای آکادمی پول بدهید، بعد روی آن فکر می کنیم. نه برای خودم، بلکه هزینه 
یک سال آکادمی باشد، اما آنها دیدند برایشان صرف نمی کند. وقتی آقای مومنی آمد به 
او گفتم باید قراردادی رسمی با باشگاه استقلال ببندید و میزان بودجه این آکادمی نیز 

باید به درستی تعیین شود.
  محمد مومنی هم قربانی شد؟

بله! وقتی با حکم می آیی، صبح به تو می گویند برو! به اعتقاد من مومنی باید اعضای 
کادر فنی آکادمی را هم خودش انتخاب می کرد و حق و حقوق هر یک از مربیان آکادمی 
فوق هم باید مشخص می شد، ولی متأسفانه او هرگز حرف های مرا گوش نکرد و سرانجام 
از سمت خود برکنار شد، اما این اقدام مسئولان باشگاه در قبال این پیشکسوت پسندیده 
نبود. اصغر حاجیلو بچه خوبی بوده، زحمت کشیده، ولی خب! چطوری می رود، 
چطوری دوباره می آید؟! اصلًا اصغر چطور سرپرست استقلال شد؟ برای چه برداشتند؟!
  همین موضوع جای سؤال دارد، مگر سرپرست نباید زبان انگلیسی بلد 

باشد؟
بله، اما یکی نیست بپرسد چرا می گذارید و چرا برمی دارید؟

  جالب اینکه وقتی از سرپرستی برکنار شد، هر روز یک خبر درباره  پست 
جدیدش بود تا اینکه رسید به مدیریت آکادمی! اکنون این سؤال پیش می آید که 
چگونه رضا رجبی بدون دریافتی هیچ حکمی در رسانه ها خود را مشاور فتحی 

معرفی می کند؟!
دلیل آن ضعیف بودن آقای فتحی است.

   بحث دیگر واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس است.
نمی توانند!

مدیرعامل می گوید من از ۸ صبح تا ۱۰ شب در باشگاه هستم و حقوق هم نمی گیرم!
  چه اشکالی دارد مثل تیم های انگلیسی، این دو باشگاه را به مالکان خارجی بسپارند. 
در حال حاضر بیش از ۹۰ درصد تیم های حاضر در لیگ برتر انگلیس، مالکان خارجی 
دارند؛ چرا که پول آنها می تواند در اینجا گره گشای استقلال و پرسپولیس باشد، چون 

خصوصی می شوند و ساختار این دو باشگاه درست می شود.
اصلًا امکان ندارد! من چند نمونه مثال می زنم. همین امارات تیم های خودش را دارد، 
سه تیم الاهلی، الشباب و دوبی را کرده یک تیم برای اینکه دیده دوبی ۶ تیم نمی خواهد 
بلکه سه تیم کافی است: النصر، الوصل و الاهلی. شرکت خصوصی شده برای اینکه 
حرفه ای شده اند. هواپیمایی الامارات و الاتحاد که از آن احمدبن سعید آل مکتوم و شیخ 
منصور است، اسپانسر ورزشگاه تیم های آرسنال و منچستر سیتی شده اند. الامارات 
حتی اسپانسر پیراهن بسیاری از تیم های بزرگ جهان شده، اما آنها جرئت سرمایه گذاری 
در کشورمان را ندارند، زیرا کسی حاضر نیست با توجه به شرایط کنونی مملکت ما روی 
تیم های ورزشی ما به خصوص این دو تیم بزرگ سرمایه گذاری کنند. زیرا اگر فوتبال ما 
همه چیزش درست بود و »ای اف سی« فشار نمی آورد، شاید این اتفاق می افتاد! ممکن 
است یک انزلیچی بیاید به ملوان کمک کند، اما هیچ کس حاضر نیست یکی از این 
تیم ها را بخرد. اگر استقلال و پرسپولیس را خارجی ها بخرند، امنیت اقتصادی ندارند. 
اگر داخلی هم بخواهد این دو باشگاه را بخرد، با توجه به سیاسی بودن این دو تیم و 
اینکه هرکدام ۴۰ و ۵۰ میلیون طرفدار دارند، در صورت اول یا دوم شدنش، خوب بودن 
مدیرعاملش به دنبال کاندیدا شدن برای ریاست جمهوری می آید. به همین دلیل اجازه به 
داخلی ها داده نمی شود که این دو باشگاه را بخرند. به یک نکته ای می خواهم اشاره کنم.  

   چه نکته ای؟!
باشگاه های امارات مثل ما دولتی هستند، اما یک شرکت خصوصی ثبت کرده اند، اما 
یک هیئت مدیره در رأس کار آورده اند که شکمشان سیر است، کمیته های قوی دارند، 
تصمیمات اصلی را همین کمیته های قوی می گیرند. انضباطی، فنی هر چیزی که فکر 
کنید، دارند و نتیجه می گیرند. آنها هم مثل ما باید از چند تا فیلتر عبور کنند. به نظر من 
خیلی ها حاضرند این دو تیم را بخرند، اما با توجه به توضیحی که در بالا دادم، امکان 

ندارد!
  دلیل ناکامی این تیم ها چیست؟

اول نداشتن بودجه و دوم عدم ثبات مدیریت. مدیرعامل را با یک حکم می آورند، فردا 
برمی دارند. من نمی دانم چرا این مدیران که می بینند باشگاه صد میلیارد تومان بدهی 
دارد، می آیند قبول مسئولیت می کنند. حتماً برایشان نفع دارد. نکته جالب توجه اینکه 
مدیرعامل می گوید من از ۸ صبح تا ۱۰ شب در باشگاه هستم، حقوق هم نمی گیرم! 

حالا یکی نیست بگوید شما که حقوق نمی گیرید، چرا می آیید مدیرعامل می شوید؟!
 قابل باور است؟!

اصلًا نیست! حالا یک مدیرعامل خوب هست، انتخاب می شود، ممکن است پسرخاله 
وزیر باشد، حالا هر کسی هست، انتخاب می شود، اما اینکه بخواهد وقت بگذارد و بدون 

حقوق باشد، به  هیچ عنوان قابل باور نیست.
حرف من آنقدر تأثیر دارد که باعث می شود استقلال قهرمان نشود؟!

  یک مدیرعامل باید چه کاری کند که نه خودش ضرر کند نه باشگاه؟
وقتی یک نفر به عنوان مدیرعامل معرفی می شود، باید بیاید یک قرارداد سه تا پنج ساله 
بندد و بگوید که طی این مدت قرار است چه کارهایی را صورت دهد. حتی به صورت 
مکتوب آن را بدهد نه همان طوری بیاید و بدون آن که تأثیر مثبتی بگذارد، با روح و روان 
هواداران بازی کند. استفاده از پیشکسوتان باشگاه در دستور کاریش قرار بگیرد. برنامه 
باشگاه را بدهد، حقوق بگیرد، اگر قبل از پایان قراردادش کنار گذاشته شد و مشخص 
کند چقدر خسارت بگیرد. متأسفانه افرادی به این دو باشگاه می آیند که نمی توانند 

چنین حرف هایی را بزنند، بنابراین همان اتفاقی رخ می دهد که در این سال ها شاهد آن 
بوده ایم. آنها میز را دوست دارند و بدون تردید برایشان نفع هایی است که می آیند، بدون 
هیچ کار مثبت دو باشگاه بزرگ پایتخت را به این روز می اندازند. آقای فتحی رفیق من 
است و هیچ ربطی به این ندارد، اما قرار نیست او در نقش مدیرعاملی باشگاه کار خلاف 
انجام دهد و بعد من بگویم نه، کارش خوب است! یک دوستی داریم که سر جای خودش 

است، اما من نمی توانم چشم خود را به روی ضعف هایش ببندم. من یک سؤال دارم.
  بفرمایید.

آقای فتحی! شما برای پوشاندن ضعفتان به هواداران می گویید اگر روشن ساکت باشد 
تیم استقلال قهرمان می شود! به نظر شما حرف من آن قدر تأثیر دارد که باعث می شود 
استقلال قهرمان نشود؟! زمانی که امیر قلعه نوعی سرمربی استقلال بود، دو بار گفتم 
استقلال قهرمان نمی شود که نشد. دلیل اینکه می گویم قهرمان نمی شود از اتفاقات 
است که می بینم، بی جهت و از روی عنان این حرف ها را نمی زنم. من باید بگویم به من 
۵۰۰ هزار تومان بدهید تا حرف های قشنگ بزنم. آقای فتحی! هوادار ما راست یا دروغ 
می گوید، وزیر پرسپولیسی است و به آنها بیشتر می رسد! اما من می گویم آقای وزیر هیچ، 
آقای رهبر هم انسان است، می تواند به یک تیم علاقه مند باشد، این گناه نیست، اما 
آقای فتحی! شما به احترام هواداران باشگاه بروید پیش وزیر و به هواداران هم بگو بیایند 
جلوی دفتر وزیر و حتی به من، علی جباری و خیلی از پیشکسوتان این باشگاه بگو شما 
هم بیایید، ما به اتفاق هواداران جلوی در می ایستیم، شما بروید پیش وزیر و به او بگویید 
هواداران باشگاه می گویند شما به پرسپولیس بیشتر از استقلال توجه می کنید! آقا حق 
استقلال را بدهید، اگر ندهید می گویم بیایند بریزند داد و فریاد راه بیندازند. من از شما 
می پرسم آیا آقای فتحی می تواند این کار را انجام دهد؟ نمی تواند چون خود وزیر او را 
گذاشته است سرکار. به همین دلیل می گویم که نباید با احساسات هواداران بازی کرد. 
هوادار از حرف شما به سمت من آمده و می گوید چرا انتقاد می کنی و مانع قهرمانی تیم 
می شوی؟ وقتی با او حرف می زنم و دلایل خود را می گویم آن هوادار لطف دارد و دست 

من را می بوسم و می رود. 
  در سال های اخیر هر مربی ای که به استقلال آمده، از آن ایراد گرفته اید، 
حتی نگاه شما به استراماچونی مثبت نیست، چون باشگاه برنامه ریزی ندارد و 
هر فصل کلی خروجی دارد که غیر قابل تصور است و زمان می خواهد تا یک مربی 

تفکرات خود را در تیم جا بیندازد، دلیل انتقاداتتان چیست؟!
ببینید من از این مربی ایتالیایی شناختی ندارم، اما سؤال این است: اگر مربی خوبی 
بود، چرا دو سال بیکار است. اما منکر این نیستم که یک مربی بیکار نتواند در تیم جدید 
موفق باشد، چرا که ممکن است ایده او به فوتبال آن طرف نخورد، اما به فوتبال ما بخورد و 
موفق هم بشود. این باز مستلزم این است که تمرینات چگونه باشد، چه نفراتی به خدمت 
بگیرد. استراماچونی وقتی آمد بازیکنان را نمی شناخت، به همین دلیل تعداد جدیدی را 
به خدمت گرفتند، اما من می گویم اگر باشگاه یک کمیته فنی قوی داشته باشد، در مدت 
کوتاهی که تیم مربی ندارد، این کمیته فنی باشگاه را اداره می کند و حتی پیش از پایان 
فصل بررسی می کند، می فهمد در آکادمی چند بازیکن دارد که می تواند به تیم کمک 
کند، می داند چه نفراتی قراردادشان به پایان رسیده، می داند خسرو حیدری امسال 
خداحافظی خواهد کرد، آنها این مسائل را بررسی می کنند و وقتی فهمیدند می آیند 
برای آینده باشگاه یک تصمیم درست حسابی می گیرند. حتی با سرمربی می نشینند، 
مشورت می کنند و با پیشنهادهای خود به او کمک خواهند کرد تا باشگاه برای فصل 
جدید پرقدرت ظاهر شود. اگر کمیته فنی وجود داشته باشد، مگر کشک است که ۱۶ 
نفر در لیست خروجی قرار بگیرند. مدیرعامل از کجا می داند قرارداد بازیکن تمام شده 

است. آیا این بازیکنان پرونده پزشکی دارند؟
  ایراد که زیاد داریم و همه آنها نشأت گرفته از ضعف مدیران است. به عنوان 
آخرین سؤال اگر قرار باشد از پیشکسوتانی مانند شما دعوت به عمل بیاید که به 
باشگاه کمک کنید، این توانایی را در خودتان می بینید به تیم کمک کنید یا اینکه 
مثل مدیرانی که از سوی وزیر انتخاب شده اند، شما هم به موقعیت و میز تکیه 

می زنید؟!
بله! با حرف زدن، درست کردن این باشگاه مثل آب خوردن است. ببینید این باشگاه 
قدمت 7۵ ساله دارد، از پیرمردها از جوان ها و ... می توان باشگاه ساخت، اما به این 
راحتی نیست. وقتی هر مدیرعاملی می آید برای خودش سازی می زند، یک هدفی برای 
خودش دارد و باشگاه بزرگی مثل استقلال به این حال و روز می افتد که داریم می بینیم. 
یک مدیرعامل موفق کسی است که بازیکنان سابق تیم را به عنوان مشاور در کنار خود 
داشته باشد، مشاوری که حرفش را بخرد، نه اینکه به او و حرف هایش بی توجهی شود. 
یک مدیر موفق مدیری است که از مخالف خود بخواهد مشاورش شود، یعنی مخالف 
خوب، مشاور خوبی است. نه یک آدم بله قربان گو که هر چیزی شما گفتی بگوید، بله، بله 
شما درست گفتید! اگر فوتبال ما قبلا موفق بود، دلیل آن این بود که مدیرعامل باشگاه 
را سالی یک یا دو بار می دیدیم، آن هم به  خاطر بازی با پرسپولیس بود که یا برده بودیم یا 
باخته بودیم. دیگر نمی دیدیم! دلمان خوش بود تیمسار خسروانی مدیرعامل وقت اگر با 
ماشینش بیاید بماند تا ساعت هشت شب، ما بیاییم با او بای بای کنیم! در سطح بالاترش 
تیم ملی، ما رئیس فدراسیون فوتبال را سالی دو دفعه می دیدیم، چرا؟ برای اینکه هر کدام 
از باشگاه ها و تیم ملی، بازوهای قوی و مشاورهای قوی داشت. کمیته فنی قوی داشت 
که می رفت اوفارل را می آورد. اوفارل هم مثل برادر با این کمیته کار می کرد و یکی مثل 
حشمت مهاجرانی را داشت که بعد از خودش، او را مربی تیم ملی کرد که با راه اوفارل 
توانست تیم ملی فوتبال ما را به المپیک ببرد و به جام جهانی برویم. همه اینها برمی گردد 

به یک کمیته فنی قوی که در حال حاضر در باشگاه های ما دیده نمی شود.

به  سرخ  شیاطین  پیشین  مدافع 
انتقاد تند از پل پوگبا بعد از هدر دادن 
ضربه پنالتی پرداخت. منچستر یونایتد 
برتر  لیگ  های  رقابت  دوم  هفته  در 

انگلیس به مصاف ولورهمپتون رفت.
شیاطین سرخ در این دیدار با تساوی 
یک بر یک متوقف شدند این درحالی 
بود که پل پوگبا در این بازی یک ضربه 
پنالتی را از دست داد که باعث اعتراض 

گری نویل، ستاره سابق این تیم شده است.
او گفت: حتی قبل از این که پوگبا پشت ضربه پنالتی قرار گیرد به خودم گفتم 
که او نمونه خودخواهی است. وقتی راشفورد در دیدار قبلی پنالتی اش را تبدیل 
به گل کرد چرا باید پوگبا پشت ضربه قرار گیرد؟ او باید اجازه می داد که راشفورد 

این پنالتی را بزند. 
گری نویل ادامه داد: منچستر یونایتد یک رهبر در زمین کم دارد. آن ها نمی توانند 
که تصمیمات مهم بگیرند. یک چیز اشتباه در تیم وجود دارد که باعث می شود 

این گونه تصمیمات را خوب نگیرند.

هافبک برزیلی بایرن مونیخ از پیوستن 
به این تیم بسیار خوشحال است و ابراز 
امیدواری کرد که برای مدت طولانی در 

بایرن بماند.
 فیلیپ کوتینیو گران ترین خرید تاریخ 
باشگاه بارسلونا به شمار می آید اما این 
بازیکن برزیلی نتوانست انتظارات را در 
آبی اناری ها برآورده کند و در نهایت از این 
تیم جدا شد. کوتینیو تصمیم گرفت که با 

قرادادی قرضی و یک ساله بارسلونا را ترک و راهی بایرن مونیخ شود.
این هافبک برزیلی انگیزه بسیار بالایی برای ثابت کردن خود در تیم جدیدش دارد.

او گفت: در بارسلونا آن گونه که دوست داشتم و فکر می کردم کارها پیش نرفت. 
بارسلونا الان و در شرایط کنونی برای من فراموش شده است. امیدوارم که برای مدت 

طولانی در بایرن مونیخ باقی بمانم و بتوانم جام ها و افتخارات زیادی به دست آورم.
کوتینیو ادامه داد: من از تجربه بالایی برخوردار هستم و جام های زیادی هم کسب 
کرده ام. الان برای موفقیت در بایرن به تمرکز بالایی نیاز دارم. به بایرن آمدم چرا که 

برنامه و شرایط این تیم را قبول داشتم و امیدوارم که روزهای خوبی را رقم زنم.

بارسلونا  فرانسوی  مهاجم  دیدگی  آسیب 
جدی است و این بازیکن تا ۵ هفته نمی تواند 

تیمش را همراهی کند.
ببارسلونا فصل جدید رقابت های لالیگا را با 

شکست آغاز کرد.
میدان  به  بیلبائو  اتلتیکو  برابر  آبی اناری ها 

رفتند و با یک گل تن به شکست دادند.
در  این دیدار عثمان دمبله، مهاجم فرانسوی 
بارسلونا برای تیمش به میدان رفت اما خبر بد 

برای آبی اناری ها این که آسیب دیدگی که این بازیکن داشت جدی است.
باشگاه بارسلونا اعلام کرد که عثمان دمبله از ناحیه ران پای چپ دچار کشیدگی شده 

است و برای بازگشت به میادین به ۵ هفته زمان نیاز دارد.
برابر تیم های رئال بتیس، اوساسونا، والنسیا و گرانادا  این ترتیب دمبله در دیدار  به 

نمی تواند آبی اناری ها را همراهی کند.
وضعیت خط حمله بارسلونا در همین آغاز لیگ بحرانی شده است چرا که لیونل مسی و 
لوییس سوارس هم مصدوم هستند و از طرف دیگر هم کوتینیو از تیم جدا شده تا همه بار 

خط حمله بر روی دوش آنتوان گریزمان خرید جدید این تیم بیفتد.

دمبله 5 هفته خانه نشین شدکوتینیو: بارسلونا برای من فراموش شدانتقاد تند گری نویل از پوگبا
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احتمال ظهور جریان سوم واقعی چقدر است؟

جریان سوم؛ بی هویت و رادیکال یا بدیل 
سیاسی کارآمد؟

گزارش از : اعظم حمیدپور

عملکرد سالیان گذشته جریانات سیاسی زمینه را برای ظهور و بروز طیف سوم مهیا 
کرده است. در حالی که برخی از جریان سوم به عنوان بدیلی مناسب برای سیاست ورزی 
در کشور نام می برند، گروهی دیگر آن را تشکلی بی هویت می دانند که با بی برنامگی، 

تنها به آشفتگی های سیاسی دامن می زند. 
به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، فضای سیاسی کشور زمینه 
های ظهور و بروز جریان سوم سیاسی را بیش از پیش مهیا کرده است. این گزاره را می 
توان در لابه لای گفت و گوهای رسانه ای چهره ها و شخصیت های سیاسی در روزهای 

گذشته مشاهده کرد.
امروز افکار عمومی تصویری از عملکرد جریان های عمده سیاسی کشور پیش روی 
خود دارد. ارزیابی ها از تجربه اصلاح طلبان و اصولگرایان در عرصه عمل، نگرانی هایی 

را در مورد افت مشارکت مردم در انتخابات های پیش رو به وجود آورده است.
مسوولیت گریزی اصولگرایان در برابر عملکرد دولت های نهم و دهم از یک سو و  
تردیدهای موجود در اردوگاه اصلاحات در خصوص دولت اعتدال و فراکسیون امید، 
به اعتماد مردم به جریان های عمده سیاسی آسیب رسانده و »تاثیرگذاری بر عرصه 
سیاسی از طریق مشارکت انتخاباتی« را برای بسیاری به گزاره ای با علامت های سوال 

بسیار مبدل کرده است.
در فضایی که به دلیل تحریم های گسترده آمریکا، سوء مدیریت ها، فساد در سیستم 
اقتصادی و همچنین بروز فساد در دستگاه سیاسی و اداری مردم تحت فشارهای شدید 
معیشتی قرار دارند، طیفی روی شعار »اصلاح طلب، اصولگرا، دیگه تمومه ماجرا« مانور 
می دهند. به همین خاطر برخی ناظران زمینه را برای بروز جریان های دیگر سیاسی 
مهیا می دانند؛ اوضاعی که گروهی به دیده مثبت به آن می نگرند و گروهی از اساس 

با آن مخالفند.
احتمال ظهور جریان سوم واقعی چقدر است؟

برداشت واحدی از جریان سوم در سیاست ایران وجود ندارد. به نظر می رسد هر آن 
که داعیه اصلاح طلب و اصولگرا بودن نداشته باشد، از ظن جامعه ممکن است در زمره 
جریان سوم قرار گیرد. فقدان گفتمان یا هویت واحد و تعریف شده برای جریان سوم، 
دامنه و طیف شمول اطلاق این عنوان برای خرده جریان های اغلب منتقد را گسترده 

کرده است.
بر همین اساس برخی »نواصولگرایی« قالیباف را آن جریان سومی می دانند که 
داعیه ایجاد تغییرات اساسی در نحوه مدیریت کشور را دارد. برخی دیگر جریان منتسب 
به »محمود احمدی نژاد« را در قالب جریان سومی تعریف می کنند که ارایه مسیری 
متفاوت در میانه اصولگرایی و اصلاح طلبی را ادعا می کند و شماری دیگر تشکل های 
مستقل را در قامت جریان سوم تصور می کنند. در همین ارتباط، برخی نزدیک شدن 

احمدی نژاد و قالیباف به یکدیگر را زمینه ساز تولد ناگهانی جریان سوم می دانند.
»حسن بیادی« فعال سیاسی اصول گرا  معتقد است که نتیجه دیدار میان احمدی نژاد 
و قالیباف و ملاقات های احتمالی آینده این دو شخصیت سیاسی، می تواند بسترهای 

لازم برای ایجاد یک جریان جدید را فراهم کند.
به گفته این فعال سیاسی، با این اوضاع و وانفسای گردهمایی سیاسی و تمامیت 
خواهی بعضی از افراد و بعضاً گروه های وابسته به باندهای متصل به قدرت و ثروت حتماً 
جریان سومی شکل خواهد گرفت، به ویژه آنکه مردم از این دو جناح سیاسی عبور نموده 

و خیری از آنان ندیده اند. 
از دید بسیاری از ناظران، جریان سوم با هویت مستقل در عرصه سیاست جمهوری 

اسلامی ایران هنوز موجودیت نیافته و نباید در آینده ای نزدیک منتظر ظهور آن بود.
»علی تاجرنیا« فعال سیاسی اصلاح طلب به تازگی احتمال جوانه زدن جریان جدید 
دیگر از میان دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا و ورود آن به عرصه انتخابات را زیاد ارزیابی 
کرده است. به گفته تاجرنیا  نباید این انشعاب یا جوانه را جریان سوم بنامیم. آن ها با 
بینش اصولگرایی یا اصلاح طلبی وارد عرصه انتخابات می شوند و استراتژی حرکتی خود  

را تغییر می دهند.
شکل گیری چنین جریانی با هویتی مستقل و مجزا از اصلاح طلبی و اصولگرایی را 
عده ای غیرممکن ارزیابی می کنند. »حسین شریعتمداری« سردبیر روزنامه »کیهان« 
به تازگی در گفت و گویی رسانه ای با اشاره به اینکه از ابتدای انقلاب همیشه صحبت از 
یک نیرو یا جریان سوم بوده است، تصریح کرد: نیروی سوم واقعیت بیرونی ندارد. بعضی 
اوقات تابلوهایی به اسم نیروی سوم برمی خیزد اما پس از مدتی متوجه می شویم که این 

تابلوها، همان تابلوهای قدیمی اند، منتها رنگ و لعابشان فرق کرده است.
در شرایط کنونی کشور گروه هایی می توانند با موج سواری روی مطالبات و نارضایتی 
های عمومی داعیه جریان سوم را مطرح کرده و در فضای انتخاباتی با نفی جریان 
اصولگرایی و اصلاح طلبی و انتقاد از این دو جریان نامزدهای خود را به رقیب جدی 

انتخاباتی تبدیل کنند.
با این حال از دید ناظران جریانی که بر انتقاد از شرایط موجود مبتنی باشد و به جای 
ارایه راهکارهای بدیل و کارآمد، بر مولفه های سلبی بنا شود، مشکلات کشور را افزون تر 

و عمیق تر خواهد کرد.
خطر بروز رادیکالیسم و گرایش های تند سیاسی در چنین جریاناتی بسیار جدی است 
و این مساله به شدت آینده کشور را تهدید می کند. هشدار اخیر »ناصر ایمانی« فعال 
سیاسی اصولگرا ناظر بر این واقعیت است. به گفته ایمانی، هر دو جریان سیاسی باید 

این احساس خطر را جدی بگیرند.
آیا جریان سوم می تواند بدیلی کارآمد باشد؟

در حالیکه گروهی شکل گیری جریان سوم در شرایط کنونی را فاقد واقعیت بیرونی و 
زمینه ای برای موج سواری بر شرایط موجود می دانند، شماری هم  وجود جریان سوم 

به معنای واقعی آن را گشاینده روزنه ای رو به ایجاد تغییرات مثبت در کشور می دانند.
به گفته »امیر محبیان« فعال سیاسی اصولگرا، تابه حال جریان های سوم در تاریخ 
انقلاب اسلامی با عدم توجه روبه رو بوده اند، اما اگر جریان مستقل صاحب برنامه ای که 

بتواند اعتماد مردم را جلب کند، پدید آید، بعید نیست در شرایط فعلی منشاء اثر شود.
جریان سوم پایدار و  واقعی تنها زمانی شکل خواهد گرفت که در گذر زمان گفتمانی 
مستقل و متفاوت از آنچه موجود است در فضای سیاسی کشور شکل گرفته شود و  
جریان مبتنی بر این گفتمان با ارایه برنامه ای مشخص و بدیلی متفاوت راه حلی برای 

غلبه بر چالش ها و اداره کشور مطرح کند.
با توجه به شرایط کنونی کشور، ضعف گفتمانی جریان های عمده سیاسی و نبود تفکر 
و ایده سیاسی متفاوت و مبتنی بر مولفه های ایجابی و مستقل هویتی، شکل گیری 

جریان سوم قوی و کارآمد در فاصله زمانی هفت ماه تا انتخابات بعید به نظر می رسد.
در چنین شرایطی به گفته »ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا، ناامیدی مردم از دو 
جناح سیاسی سنتی ممکن است پیامدهای نامناسبی برای کشور داشته باشد. یعنی 
اگر حتی مردم در یک انتخابات گرایش بیشتری به هر یک از دو جناح اصلاح طلب یا 
اصولگرا داشته باشند و یک طرف در مسند قدرت قرار بگیرد، بسیار بهتر از آن است که 

افرادی که هیچ گونه هویت شفاف سیاسی و ملی ندارند پا به عرصه بگذارند.

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مسائل استراتژیک:

کمپین فشار حداکثری در برابر ایران شکست 
خورده است

کارشناس ارشد مسائل استراتژیک با تاکید بر این که کمپین فشار حداکثری آمریکا 
علیه ایران تا امروز شکست خورده است، گفت: به نظر می رسد چندجانبه گرایی یا به 
کلی در سیاست خارجی آمریکا از میان رفته یا به ابزاری در خدمت منافع کوتاه مدت این 
کشور تبدیل شده است.تحمل این وضعیت برای اروپایی ها آسان نیست و آنها امیدوارند 

با پایان دولت ترامپ روابط به حالت سابق خود برگردد.   
»دیاکو حسینی« ، با اشاره به رد درخواست آمریکا از سوی جبل الطارق برای تداوم 
توقیف کشتی حامل نفت ایران گفت: اختلاف نظر کشورهای اروپایی و ایالات متحده 
در سال های اخیر تازگی ندارد. نحوه مواجهه با برجام یکی از نشانه های این اختلاف بود 
اما به آن محدود نیست.   وی با بیان اینکه امروز اروپا مشابه سال  ۲۰۰۳ احساس می کند 
که از سوی آمریکا نادیده گرفته و حتی تحقیر می شود، اظهار داشت: آمریکا مانند متحد 
با اروپا رفتار نمی کند و به نظر می رسد که چندجانبه گرایی یا به کلی در سیاست خارجی 
آمریکا از میان رفته یا به ابزاری در خدمت منافع کوتاه مدت این کشور تبدیل شده است. 
تحمل این وضعیت برای اروپایی ها آسان نیست ولی آنها امیدوارند که با پایان دولت 
ترامپ روابط به حالت سابق خود برگردد.    تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی ادامه 
داد: تا جایی که به ایران مربوط می شود، اروپایی ها علاقه ای به همراهی با سیاست های 
از هم گسیخته و سردرگم آمریکا در برابر ایران ندارند. کمپین فشار حداکثری در برابر 

ایران تا امروز شکست خورده و به هیچ کدام از نتایج مورد نظر واشنگتن نرسیده است.

شامگاه ۲۰ اسفند ۱۳۹7 تنها ساعاتی بعد از معارفه رسمی سید 
ابراهیم رئیسی به ریاست قوه قضاییه، رئیس جدید دستگاه قضا 
اولین جلسه کاری خود را با فراخواندن رؤسای کل دادگستری ها 
و دادستان های کل کشور برگزار کرد و در این جلسه که به مدت 
دو ساعت و نیم ادامه یافت، رئیسی با تشریح اولویت های این قوه، 
از آغاز یک دوره جدید کار و تلاش شبانه روزی برای حل مسائل 

مردم در بخش قضایی خبر داد. 
نفوذآفرین،  و  شجاع  قضات  از  حمایت  ایسنا،  گزارش  به 
بخش هایی از سخنان رئیسی در آن جلسه بود و وی در این زمینه 
گفت: حتماً باید از قاضیِ عزت آفرین و مقتدر که در برابر نفوذ 
می ایستد و هیچ گونه جناح سیاسی، خط و خط بازی و روابط 
ناسالم بر او تأثیر ندارد، و تحت هیچ شرایطی حق و عدل را زیر 
پا نمی گذارد، حمایت کرد، چرا که حمایت از این گونه قضات که 

تعداد آنها نیز کم نیست، حمایت از کل دستگاه قضایی است.
از  دیگری  بخش  در  قوه قضاییه  جدید  رئیس  جلسه  آن  در 
سخنان خود به مسئله فساد اشاره و تاکید کرد: امروز مسئله 
مبارزه با فساد، خواست جدی و عمومی مردم است و بخش های 
نظارتی قوه قضاییه موظفند ساز و کارهایی را در نظر بگیرند که 
سلامت دستگاه قضایی تضمین شود. در برخورد با فساد خط 
قرمزی وجود ندارد تنها خط قرمز در این خصوص، بی استناد 
سخن گفتن و بی استناد عمل کردن، است. من در دوره ریاست 
سازمان بازرسی کل کشور نیز تأکید داشتم که در پیگیری و 
نظارت بر عملکرد سازمان ها هیچ جا تابلو ورود ممنوع وجود 
ندارد؛ فقط نباید حرف یا عمل ما غیرمستند باشد، چرا که ما 
در جایگاه قضاوت قرار داریم و باید کاملًا مستند سخن بگوییم 
و عمل کنیم. رئیس قوه قضاییه مردمی بودن و توجه به خواست 
مردم را اصل دیگری در دوره جدید قوه قضائیه برشمرد و افزود: 
مبارزه با فساد یک کار بخشنامه ای نیست و مردم باید عزم راسخ 
مدیران و دستگاه های کشور را در عمل ببینند و همه متوجه شوند 
که در این کشور به ویژه در دستگاه اداری، ارتکاب فساد هزینه 
دارد، بنابراین باید هزینه فساد را بالا برد. ارتباط با مردم، شنیدن 
خواست آنها و تبیین مسائل برای آنها لازم است و اگر حکمی 
صادر و یا اقدامی انجام می شود، باید درباره آن با مردم صحبت 
کنیم. قشرهای مختلفی از مردم هستند که آماده اند این سخنان 
را بشنوند و اگر قانع شوند، خود به یک نیروی کارآمد و در میدان 

برای دفاع از قوه قضاییه تبدیل می شوند.
سخنان جلسه اول رئیسی  بیانگرعزم جدی

 در مبارزه با فساد 
سخنان رئیسی در همان جلسه اول خود نشان از عزم جدی 
وی در مبارزه با فساد داشت. موضوعی که در همان هفته اول 
با برکناری برخی افراد در دستگاه قضا به خصوص اشخاصی 
مثل اکبر طبری که شائبه هایی درباره آن ها وجود داشت خود را 
نشان داد. علی اکبر طبری پور معاون پیشین امور اجرایی و فنی 
مهندسی حوزه ریاست رئیس قوه قضاییه )در زمان ریاست صادق 
آملی لاریجانی( بود که گفته شده پس از حضور رئیس جدید 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در این نهاد با وی به مجمع رفته 
است که البته این موضوع توسط دفتر رئیس مجمع تشخیص 
صاحب  گذشته،  سال  در ۲۰  طبری  شد.  رد  نظام  مصلحت 
مناصب مختلفی در حوزه های مالی و رفاهی قوه قضاییه بوده 
است. او در دوره ریاست آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی، 
مدیر امور مالی و مدیر امور خدماتی و رفاهی بوده و در دوره 
آیت الله صادق آملی لاریجانی با حضور در دفتر رئیس قوه قضاییه، 
ابتدا مدیرکل امور اجرایی و سپس معاونت اجرایی حوزه ریاست 
شده است اما سیدابراهیم رئیسی هفت روز پس از اینکه بر مسند 
ریاست قوه قضاییه نشست، طبری را برکنار و یوسف باقری را 
ریاست  حوزه  اجرایی  معاونت  سرپرست  عنوان  به  او،  به جای 
قوه قضاییه منصوب کرد تا نشان دهد مبارزه با فساد را از دفتر 
خود و حوزه ریاست قوه قضاییه شروع کرده و در این زمینه با 

کسی شوخی و به قول خودش هیچ خط قرمزی وجود ندارد.
درباره موضوع اکبر طبری که گفته می شد اتهامش استفاده 
از نفوذ خود در برخی پرونده ها بوده بعدها مشخص شد که وی 
دستگیر شده و سخنگوی قوه قضاییه هم در نشست خبری ۲۵ 
مرداد خود در پاسخ به سوالی در رابطه با "صحت خبر دستگیری 
نمایندگان  از  یکی  توسط  قوه قضاییه  سابق  اجرایی  معاون 
مجلس و اظهار نظر نماینده دیگری پیرامون اتهامات انتسابی 
این فرد"، اظهار کرد: فردی که قبلًا درحوزه ریاست قوه قضاییه 
معاون یکی از بخش ها بوده و در آن حوزه شاغل بوده است تحت 
تعقیب قرار گرفته و پرونده ای تشکیل شده است. فرد مذکور و 

افراد دیگری بازداشت شده اند و این خبر صحت دارد.
با آغاز سال ۹۸ کم کم ابعاد تغییرات و تلاش جدی برای مبارزه با 
مفاسد با برگزاری دادگاه های متعدد مفسدان اقتصادی و تسریع 

در رسیدگی به پرونده هایی مثل فساد ارزی بیشتر نمایان شد.
در ۲۶ اردیبهشت ۹۸ رئیس قوه قضاییه در نشست صریح و 
صمیمانه با دانشجویان با اشاره به موضوع سلامت قوه قضاییه 
اظهار کرد: باور ما این است که اگر یک قاضی یا یک فرد مرتبط 
با مجموعه قضائی صلاحیتش مخدوش شد، به هیچ عنوان حق 

ورود به سایر عرصه های قضائی از جمله امر وکالت را ندارد.
خط قرمز قائل نشدن  دربرخورد با فساد 

موضوع خط قرمز قائل نشدن در موضوع مفاسد که از جمله 

انتقاداتی است که برخی مواقع به قوه قضاییه وارد می شود و 
بسیاری از مردم از مصون بودن بعضی از افراد شکایت دارند، این 
بار هم توسط رئیسی مطرح شد و وی در این نشست تصریح کرد: 
هرکسی در هر جایگاهی اعم از اقتصادی و اجتماعی و سیاسی 
باشد، اگر مرتکب فساد شود باید مورد رسیدگی قرار گیرد و در 
این رابطه هیچ خط قرمزی وجود ندارد. در رابطه با مبارزه با فساد 
خط قرمز ما پیگیری بی استناد است؛ اما اگر استنادات کافی 
وجود داشته باشد، هیچ خط قرمزی را برای برخورد با فساد به 

ویژه فساد اقتصادی قائل نیستیم.
از طرفی نوع برحورد با افرادی که مفاسد را آشکار می کنند 
از مردم تا رسانه ها از موضوعاتی است که باعث شده خیلی ها 
برای آنکه مشکلی برایشان ایجاد نشود قید آشکار کردن مفاسد 
را بزنند اما رئیس قوه قضاییه در این نشست خود با دانشجویان 
ناظران هستند.  بهترین  تاکید کرد: مردم  این موضوع  درباره 
هرجا به مردم اعتماد کردیم و مردم را به میدان آوردیم، آنجا حوزه 
موفقیت ما بوده است؛ لذا از گزارشات مردمی پیرامون فساد 
حمایت می کنیم و مخبرین و کسانی را که خبر از فساد دهند، 
مورد تشویق قرار می دهیم. ما این موضوع را به صورت قانونمند 
دنبال می کنیم تا سازوکار آن فراهم شود و افراد مخبر و خبردهنده 
از فساد تحت فشار قرار نگیرند و تشویق شوند. البته نه اینکه یک 
مسئولی مدتی در جایی مشغول بوده و حالا بیرون آمده و اعلام 
کند در آن مجموعه فساد وجود دارد؛ این قابل پیگرد است که 
چرا این فرد تاکنون از این فساد در آن مجموعه خبر نداده است.

شفاف نبودن برخی اقدامات قوه قضاییه از دیگر موضوعاتی 
با همین دلیل  به آن وارد می شود و شاید  انتقاداتی  است که 
رئیسی در این نشست با دست گذاشتن روی این نقطه با بیان 
اینکه در این دوره تحولی به دنبال شفاف سازی هستیم، گفت: 
بر مبنای اصل شفاف سازی اعلام کرده ایم که آرای قضات در 
منظر و مرئای همگان قرار گیرد و در سامانه ای همه آرای قضائی 
بدون ذکر نام درج شود؛ البته در مواردی که قانون الزام کرده نظیر 
پرونده های فساد اقتصادی، بعد از قطعی شدن حکم، آن حکم 
صادره بنا بر تصریح قانونی با ذکر نام اعلام خواهد شد. وظیفه 
قانونگذاران تصویب قانونی برای مبارزه با فساد است؛ وظیفه 
دستگاه های اجرایی این است که بسترهای وقوع فساد را از بین 
ببرند و وظیفه قوه قضاییه هم برخورد با مفاسد است و اگر هر دو 
اینها به وظایف خود عمل کنند، ما حتماً کاهش فساد را شاهد 

خواهیم بود.
ابهام زدایی و تلاش برای شفافیت و مبارزه با فساد 

زنده  گفت وگوی  رئیسی  حضور  امیدوارکننده  نقاط  از  یکی 
تلویزیونی وی در دوم تیر ۱۳۹۸ در آستانه سالگرد گرامی داشت 
شهدای هفتم تیر و هفته قوه قضاییه بود که در آن به بسیاری 
اقدامات جدید و  از  امیدوارکننده ای  و اخبار  ابهامات پاسخ  از 

برخوردهای قاطع دستگاه قضا داد.
ابهام، ۶۳ حساب در اختیار رئیس  از موضوعات مورد  یکی 
قوه قضاییه بود که برخی منتقدان آن را منشا فساد و وجود این 
۶۳ حساب را غیرضروری و غیرشفاف می دانستند که رئیسی در 
این گفت وگو درباره آن گفت: اولًا ۶۳ حساب نیست و این عدد 
درستی نیست که اعلام شده. این حساب ها امکانی برای قوه 
قضائیه بود که وقتی بودجه دولتی کفاف هزینه های دستگاه را 
نمی داد از آن استفاده می شد. ما تلاش کردیم این حساب ها را به 
پنج حساب تقلیل دهیم. من تصمیم دارم به طور سالانه درآمد از 
این حساب ها و هزینه کرد آن را به اطلاع همگان برسانم. تاکنون 
این حساب ها در اختیار رؤسای قوا بوده است و عمده هزینه ها 
صرف امور خدمات می شد. از روزی که بنده آمدم این حساب ها 
با سه امضا کار می کند. موضوع ۶۳ حساب مقداری سیاسی شد 
اما چون این موضوع در جامعه مطرح شده آماده ام حتی گزارش 
درآمد و هزینه کرد این حساب ها در سنوات گذشته را هم گزارش 
کنم. علاوه بر این در دوره خودم هم در پایان هر سال این گزارش 

را به مردم ارائه خواهم کرد.

همین توضیحات و اینکه این ۶۳ حساب به پنج حساب تقلیل 
یاقته و از طرفی با سه امضاء کار خواهد کرد خود نشان دهنده 
عزم رئیس دستگاه قضا برای ابهام زدایی و تلاش برای شفافیت و 

مبارزه با فساد تلقی شد.
رئیسی در این گفت وگو در پاسخ به آن چه فساد در دستگاه 
قضایی خوانده می شود، تاکید کرد: فساد زیبنده دستگاه های 
مختلف ما در کشور نیست. ان شاءالله با کمک وکلا، کارشناسان 
و قضات سالم که می خواهند سالم کار کنند این روند را اصلاح 
می کنیم. ما تاکید داریم تعرفه ها باید واقعی و شفاف باشند. من 
این مسئله را در جلسه با کانون وکلا هم مطرح کردم. آنها هم 
قبول دارند که باید درباره حق الزحمه ها و پرداخت ها و دریافت ها 
شفاف سازی صورت گیرد. ما سلامت نبودن در دستگاه قضائی 

را برنمی تابیم و با آن برخورد می کنیم.
برخورد با مفسدین حتی در داخل دستگاه قضایی 

برخورد با مفسدین حتی در داخل دستگاه قضایی از جمله 
امیدواری هایی بود که با حضور رئیسی و اظهاراتش بوجود آمد 
و در همین زمینه وی در این گفت وگوی تلویزیونی خود از اقدام 
مهم دیگری خبر داد و خاطرنشان کرد: برخورد با ۶۰ قاضی 
آغاز کار ماست. ما دادگاه عالی بررسی صلاحیت ها را تشکیل 
می دهیم و بخش های نظارتی قوه را نیز فعال می کنیم. مردم باید 
این تغییرات را احساس کنند و از کسانی که ناسالمی را در ذهن 
و عمل خود می پرورانند بدانند در پایان کار شرایط سختی در 
انتظارشان است. دادگستری باید نماد حق خواهی و حق طلبی 
باشد و جولانگاه افراد خلاف و رشوه بگیر نیست. ما برای این کار 

مصمم هستیم.
مجتمع  تشکیل  قوه قضاییه  رئیس  دیگر  اقدامات  جمله  از 
ویژه قضائی مبارزه با فساد اقتصادی بود که وی در اظهارات 
خود در این باره یادآور شد: اولین اقدام ما در این رابطه تشکیل 
این مجتمع است که همه فرایند قضائی در آنجا دیده شود. 
ما  تهران متمرکز هستند.  اقتصادی هم در  دادگاه های فساد 
ارتباطی  و  اطلاعاتی  با دستگاه های  نیازمندیم  این مسیر  در 

همکاری داشته باشیم و در این راستا به ما کمک کنند.
در همین زمینه در ۲۲ مرداد ۹۸ دستورالعمل تشکیل مجتمع 
تخصصی ویژه رسیدگی به جرائم اقتصادی تهران از سوی رئیس 
قوه قضاییه ابلاغ شد که در بخشی از این دستورالعمل آمده است: 
به منظور انجام بهینه وظایف قوه قضاییه در مسائل اقتصادی 
جامعه، پیشگیری از وقوع مفاسد و جرائم اقتصادی، حمایت از 
سرمایه گذاری سالم، تدوین سیاست کیفری مناسب و بازدارنده، 
تهیه پیوسته های اطلاع رسانی متناسب، مبارزه و مقابله قاطع با 
مجاری فساد، تسریع در تعقیب، تحقیق، رسیدگی، صدور حکم 
و اجرای احکام و در اجرای قانون مجازات اسلامی و مقررات آیین 
دادرسی کیفری، به ویژه ماده ۵۶۶ و تبصره آن، »دستورالعمل 
اقتصادی  به جرائم  ویژه رسیدگی  تشکیل مجتمع تخصصی 

تهران«، به شرح مواد آتی است.
اعلام لیست اموال خود پیام روشنی به همه مسئولان
از طرفی شفاف نبودن اموال مسئولان از نکاتی بود که به عنوان 
یکی از منشاهای فساد تلقی می شد. رئیسی با حضور در راس 
دستگاه قضا ابتدا با اعلام لیست اموال خود نشان داد که در 
پیگیری این موضوع هم جدی است و ابتدا از خود شروع کرده 
است. او در این گفت وگوی خود در رابطه با موضوع رسیدگی به 
اموال مسئولان با توجه به قانونی که در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در این رابطه نهایی شده، گفت: در این قانون پیش بینی 
شده همه مسئولان لیست اموال خود را در اختیار قوه قضاییه قرار 
دهند. البته ابهاماتی در قانون بود و کار متوقف شد اما آئین نامه 
اجرای این قانون را ما تهیه و ابلاغ کردیم و سامانه ثبت اموال را 
نیز ایجاد کردیم. همه مسئولین باید به رئیس قوه گزارش دهند 
و رئیس قوه لیست اموالش را به رهبری اعلام می کند اما بنده 
اولین کسی هستم که اعلام می کنم لیست اموالم را علاوه بر 
رهبری به طور شفاف در اختیار مردم قرار می دهم. همه مسئولان 

از جمله نمایندگان مجلس و همه مسئولان مجلس، قضات و 
تمام قوه قضاییه و وزرا و تمام دولت که صاحب سمت هستند، 
باید در سامانه خوداظهاری اموالشان را داده باشند. این قانون از 
مسئولان و شایعات احتمالی درباره آنها صیانت می کند. به علاوه 
بازدارندگی خوبی را ایجاد می کند تا مسئولین از هرگونه خطا مبرا 

باشند.
به گزارش ایسنا، در این گفت وگو رئیس قوه قضاییه اعتماد 
مردم به دستگاه قضایی را ۱۰۰ روز پس از ریاستش امیدوارکننده 
این کار حاضر شدم  بر سر  بنده  افزود: در زمانی که  و  خواند 
نظرسنجی هایی از سوی برخی سازمان ها انجام شده بود که 
نشان می داد مردم به دلیل برخی شایعات، ذهنیت ها و افتراع ها 
و برخی ابهامات در رابطه با بعضی پرونده ها اعتماد بالایی به 
دستگاه قضا ندارند و لازم بود این اعتماد بازسازی شود. سرمایه 
قوه قضاییه اعتماد مردم است که باید با عملکردها قوت گیرد. به 
نظر می آید از سه ماه گذشته تفاوت هایی در این میزان اعتماد 
صورت گرفته است و تا حدودی شرایط بهبود یافته اما این را باید 
سازمان های نظرسنجی بگویند. آن چه ما با توجه به مراجعات 
مردم دریافت می کنیم نشان می دهد امیدواریشان به دستگاه 

قضا افزایش یافته است.
رئیسی همچنین یک بار دیگر در رابطه با مبارزه با فساد در 
دستگاه قضا تاکید کرد: ما در این رابطه جدی هستیم و اگر 
حکمی به واسطه رشوه و خلاف قانون صادر شده باشد آن را 
بررسی می کنیم و حتی اگر سال ها از آن گذشته باشد آن را معلق 
و حقوق تضییع شده از افراد را باز می گردانیم. این جور نیست که 
یک عده ای فسادی را بکنند و بروند و حکمی را به واسطه رشوه 
صادر کنند و دیگر این موضوع پیگیری نشود. تصمیم سازان و 
تصمیم گیران در کشور باید طوری عمل کنند که اقدامات منجر 
به پیشگیری از جرم شود. در همین رابطه شورای عالی پیشگیری 
از وقوع جرم تشکیل شده است و این شورا فعالیت جدی ای 

خواهد داشت.
اخبار و اظهارات رئیسی در این گفت وگو بار دیگر نشان داد 
که برخورد با فساد در رویکرد جدید دستگاه قضا تنها در حد 
شعار نیست و حتی با ۶۰ قاضی متخلف برخورد صورت گرفته 
است. موضوعی که در ماه های بعد هم با برگزاری دادگاه های 
کرد.  پیدا  بیشتری  ظهور  و  بروز  اقتصادی  مفاسد  متعدد 
برکناری و جابجایی چند مقام عالی رتبه قضایی، سرعت گرفتن 
از  تعدادی  به خصوص  اقتصادی  برگزاری دادگاه های مفاسد 
دانه درشت هایی که سال ها نامشان به عنوان مفسد مطرح بود 
اما برخوردی با آنها صورت نمی گرفت، در ماه های اخیر و البته 
گزارش عملکرد قوه قضاییه در این مدت نشان داده که رئیس 
جدید دستگاه قضا همچنان بر لزوم بخورد فاطع و سریع با مفاسد 

تاکید جدی دارد.
در همین زمینه روز ۲۳ مرداد ۹۸ علی عبداللهی رئیس مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه در دومین نشست شورای اداری 
اشاره  این قوه  از رئیس  انقلاب  به مطالبات رهبر معظم  سقز 
و تصریح کرد: اکنون طبق فرمایش ایشان پاکسازی از درون 
قوه قضاییه در حال انجام است. مدیریت قوه اکنون این عملیات 
را از درون دستگاه قضایی آغاز کرده و در پاکسازی بیرونی هم 

هیچ وقت توقفی در کار نخواهد بود.
صدور دستور برای برخورد و ریشه کنی فساد اداری 

رئیس قوه قضاییه در آخرین اقدام خود در ۲۶ مرداد ۹۸ و در 
پی سفر به استان کردستان و حضور در جلسه شورای اداری این 
استان، برخی مطالب مبنی بر بالا بودن آمار فساد در برخی از 
دستگاه های اداری و اجرایی استان کردستان با استناد به گزارش 
یکی از مراجع رسمی که اخیرا در این زمینه منتشر و در برخی از 
رسانه های کشور منعکس شده بود، مطرح شد که رئیسی پس از 
استماع اظهارات حاضرین در جلسه با تاکید بر اینکه این موضوع 
نیازمند بررسی جدی است، از استاندار خواست که این موضوع 
را بررسی و در صورت صحت موضوع برای برخورد و ریشه کنی 

فساد اداری تدبیر و اقدام جدی کند.
این گزارش  ارزیابی  راستای  رئیس قوه قضاییه در  همچنین 
از  ویژه ای  هیئت  تشکیل  دستور  موضوع،  به  رسیدگی  و 
و  بازرسی  سازمان  محوریت  با  استان  نظارتی  دستگاه های 
عضویت سازمان تعزیرات، دیوان محاسبات، اداره اطلاعات و 

اطلاعات سپاه و ناجا را صادر کرد.
دیگر قوا هم همپای قوه قضاییه جهت ریشه کنی 

فساد تلاش کنند
همین نگاه کوتاه و گذرا به اقدامات صورت گرفته توسط رئیس 
جدید دستگاه قضا شاید نشان می دهد که رئیسی اکنون در 
جای درستی قرار گرفته  وحالا در کمتر از شش ماه از آن روزی که 
اولین جلسه اش با رؤسای کل دادگستری ها و دادستان های کل 
کشور در ۲۰ اسفند ۱۳۹7 برگزار شد، نشانه های این دوره جدید 

در حال آشکار شدن است؛ پشت به فساد، رو به مردم.
حالا شاید بتوان این مطالبه را از دیگر قوا و دستگاه ها هم 
در  جدید  قوانین  تصویب  با  قوه قضاییه  همپای  که  داشت 
قوه مقننه و پیگیری و اجرای درست این قوانین در قوه مجریه، 
با نظارت دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی، فساد را که مانند 
موریانه اعتماد مردم به جمهوری اسلامی را می جود از ریشه 

بخشکانند.

بررسی عملکرد دستگاه قضا در مبارزه با مفاسد؛

پشت به فساد، رو به مردم

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره اظهارات آیت الله محمد یزدی و پاسخ آیت 
الله آملی لاریجانی به وی گفت: من از این گونه مجادلات متاسف هستم؛ می خواهم 

اعلام کنم که ما قصدی برای ورود به مسائل مطرح شده نداریم.
علی ربیعی روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی خود اظهارداشت : این مجادلات نه 
مساله ای را حل می کند و نه به نفع جامعه است و نه دردی از درد مردم را در شرایط فعلی 
درمان می کند، بنابراین موضوعی که در ارتباط با رئیس جمهور بیان شده نه از اختیارات 

است و می تواند به عنوان یک منتقد و نظر شخصی مطرح شود و نه بیش از این.
ربیعی گفت: من یقین دارم که نظرهیچ کدام از جامعه محترم مدرسین هم این بیانات 
نیست، فکر می کنم روحانیت از ارکان اصلی سرمایه اجتماعی ما است و هر گونه لطمه 
به جایگاه معنوی روحانیت و مرجعیت چون با باورهای دینی مردم سروکار دارد به زیان 

ثبات و پیشرفت جامعه و لطمه به سرمایه عظیم اجتماعی ما است.
سخنگوی دولت اظهار کرد: جایگاه روحانیت در میان مردم به رغم همه تبلیغات سوء 
بدخواهان، از اهمیت زیادی برخوردار است؛ به ویژه در شرایط کنونی که همه باید در 
کنار هم از بحران ها و سختی ها و کاستن از مشکلات و رنج مردم عبور کنیم، هرگونه 

مطلب و مجادله ای که این روند را خدشه دار کند به صلاح نیست.
وی افزود: طرح این گونه مطالب در عرصه سپهر عمومی به صلاح نیست بحث درباره 
اینکه چه کسی مرجع است یا نه، باید در حوزه های خاص خود مطرح شود، ما به نفع 
جامعه نمی دانیم، دولت هم قصد ندارد به این حوزه ها ورود کند و پاسخ خاصی دهد؛ 

این نقد شخصی فرد بسیار محترم است و ما ورود نمی کنیم.
نخواستیم کام مردم را تلخ کنیم

ربیعی گفت: ما در کنار مردم از این مرحله عبور کردیم و مقاومت کردیم و در آستانه 
هفته دولت باید بگویم دولت با خود و مردم تجدید پیمان می کند که در کنار رنج مردم 
قرار داریم و مشکلات مردم را درک می کنیم. اما نخواستیم با بیان سختی های دولت کام 

مردم را تلخ کنیم
وی اظهارداشت:  برخی مخالفان در داخل و مخالفان جدی در خارج می خواستند با 
بازنمایی ها و برجسته سازی های ناروا روی روان جامعه تاثیر بگذارند امروز ما در کنار هم از 

این ها عبور کردیم. دولت و ملت با همدیگر از کنار مشکلات عبور خواهیم کرد.
تجارت  بورس،  های  شاخص  ارز،  بازار،  ثبات  علائم  کرد:  اضافه  دولت  سخنگوی 
خارجی و صادرات هرچند که محدود است اما از واردات پیشی گرفته است. علاوه بر این 
رشد تولیدی که صورت گرفت و از نفت کندگی که از بودجه اتفاق افتاد همه علائم مثبتی 
است که در سایه اتحادی که داشتیم و با مجموعه تلاش هایی که در دولت صورت گرفت 

و راهنمایی هایی که رهبری کردند که از ایشان تشکر می کنیم، محقق شد.
درباره ذخیره کالاها نگرانی نداریم

دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور با بیان اینکه بعد از آنکه آقای همتی از 
گمرکات بازدید کردند، وزرای دیگر نیز موظف بازدید شدند، اظهار داشت: موانع گمرکی 

اینها حل شده است. بعضی ها کالا آورده اند و تازه می خواهند ارزش بگیرند. این مسئله 
مسیر را دشوارتر کرده است. دو سه شرکت خصوصی، ذرت و سویا آورده اند. البته من 

عدد و رقم لازم را از میزان ذخیره کالاها در انبارها را ندارم.  
ربیعی ادامه داد: رئیس بانک مرکزی، وزیر کشور و وزیر اقتصاد از آنجا بازدید داشته اند. 
خوشبختانه کالاهایی که امروز ما در انبار داریم از مدت مشابه سال قبل قطعا بیشتر است 

و نگرانی در این باره نداریم.
وی با بیان اینکه برخی در مورد واردات برنج نگران بودند که ما تصمیم گرفتیم در 
زمانی که شالیکاران برنج خود را عرضه می کنند، وارداتی هم در این زمینه صورت 
نگیرد، تصریح کرد: اکنون یک نظمی در بازار ایجاد شده است. باید برای قصه دراز و 
طولانی سیب زمینی و پیاز که هر سال با وجود صادرات موجب کمبود و گرانی می شود، 

پیش بینی هایی انجام شود.  
سخنگوی دولت با بیان اینکه اکنون واردات به موقع صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: 
میزان انبارداری در حال رعایت شدن است. کالاهای استراتژیک هم علاوه بر نیاز امروز 
بازار، چند برابر آن در انبارها نگهداری خواهد شد. اکنون وضعیت ما مشخص و مطلوب 
است.  ربیعی افزود: خوشبختانه هم ارز لازم داده شد و هم کالاها به کشور وارد می شود 

و قطعا تحریم نمی تواند اثرگذار باشد.
واگذاری بوشهر و چابهار صحت ندارد

ربیعی درخصوص واگذاری و اجاره بندر بوشهر و چابهار به شرکت های هندی یا روسی 
که اخیرا در مطبوعات نیز به این موضوع پرداخته شده، اظهار داشت: این موضوع 
صحت ندارد. آنچه که اتفاق افتاده این است که ما قراردادی را با هند که در راستای 
توافقنامه چابهار، که میان افغانستان، ایران و هند منعقد شده است، داریم. این یک 
قرارداد خرید با کشور هند است و از این قرار است که یک شرکت هندی برای مدیریت و 
بهره برداری از فاز یک بندر شهید بهشتی که شامل ۵ فاز است و همچنین بندر کلانتری 

را هم داریم.
سخنگوی دولت بیان کرد: درخصوص یکی از اینها به روش بی او تی  قرارداد امضا 
شده و ۱۸۵ میلیون دلار هم در این زمینه سرمایه گذاری انجام می دهند و مدت این 
قرارداد هم ۱۰ ساله است. این قرارداد نه منزله واگذاری حاکمیت است و نه به منزله 

واگذاری بندر.
وی عنوان کرد: به خاطر دارم در  ملاقاتهایی که در سفرهای خارجی داشتیم، برخی 
کشورهای آسیای میانه به ما پیشنهاد می کردند مناطقی از بندرهایشان را به ما واگذار 
کنند که ما بتوانیم از طریق آن کالاهایمان را منتقل کنیم و برای آنها درآمدزایی داشته 

باشد.
ربیعی در عین حال تصریح کرد: طی صحبتی که با مسئولان منطقه آزاد و مسئولان 
اقتصادی صورت گرفت، در گام های اولیه ما می توانیم بیش از ۱۱ میلیارد دلار مبادله 

داشته باشیم و این کار به اشتغال چابهار نیز کمک می کند.

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره راه اندازی کریدور شمال - جنوب گفت: 
 الان حمل بار از هند و بمبئی، کانال سوئز، هامبورگ، سن پترزبورگ، مسکو ۳7 روز طول 
می کشد. در حالی که از مسیر بمبئی، چابهار، انزلی، آستاراخان ۱۴ روز طول می کشد 
که درحال فعال شدن است. که این هم برای روس ها مزیت خوبی است و هم برای ما 

درآمدزایی دارد.  
وی اضافه کرد: بنابر این بحث واگذاری دریای خزر و بنادر به هیچ وجه مطرح نیست 
و در خارج نیز این موج به راه افتاده و آنها بیشتر این موضوع را پیگیری می کردند. قطعا 

قرارداد عادلانه و به نفع کشورمان خواهد بود.
دولت دخالتی در بازار متشکل ارزی نخواهد داشت

ربیعی درباره ثبات قیمت ارز و بازار متشکل ارزی گفت: آقای همتی در جلسه یکشنبه 
هفته قبل ستاد اقتصادی دولت، بحث بازار متشکل ارزی را مطرح کردند. این بازار مانند 
بازار بورس خواهد بود که صرافان و بانک ها در آن عضو هستند و دولت در آن دخالتی 
نخواهد داشت. این بازار به وسیله خود صنف شکل گرفته و هدایت می شود و به ما کمک 
می کند تا دوبی، کردستان عراق، هرات تاثیری بر وضعیت بازار ارز ایران نداشته باشند و  

وضعیت ارز متعادل شود.  
وی افزود: وقتی این گزارش مطرح شد برخی از ابعاد آن نیازمند تامین بیشتر برخی 
زیرساخت ها است و اینکه آن بازار به مکانی برای جابجا کردن نرخ ارز تبدیل نشود. مقرر 

شد آقای همتی آرام آرام این مسئله را بررسی کند و زیرساخت ها فراهم شود.
سخنگوی دولت با بیان اینکه بنای دولت تشکیل بازار متشکل ارزی است، اظهار 
داشت: ما فکر می کنیم تشکیل این بازار کمک کننده است. امسال هم ارز نیمایی را 
برای کالاها حفظ کردیم. خیلی ها این نقد را به ما داشتند که چرا سخنگوی دولت این 

موضوع را مطرح کرده است چراکه بخش اعظم این پول اختصاص داده شده است.  
حذف سه دهک یارانه بگیر کار ساده ای نیست 

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره حذف دهک ها نیز گفت: در آن دهک هایی که امکان 
حذف وجود داشت، یکبار، نزدیک به ۵ میلیون نفر حذف شد و حذف سه دهک یعنی 
حذف حدود ۳۰ میلیون نفر.   سخنگوی دولت ادامه داد: روز گذشته در ملاقاتی که با 
مسئول این کار )دهک ها( داشتم، گزارشی از دهک ها ارائه کرد که بایستی این گزارش 
به مجلس ارائه شود و  مجلس در این زمینه تصمیم گیری کند که با وضعیتی که از دهک 

ها وجود دارد آیا، به سمت حذف سه دهک برویم یا خیر؟  
ربیعی عنوان کرد: دولت مراقب زندگی، معیشت و مسائل اجتماع مردم است ضمن 
اینکه این تصمیم در عرض یک سال، کاری است که بایستی ابزار شناسایی آن کاملا 
مشخص شود. اگر فرض کنیم که این سه دهک به راحتی می توانند حذف شوند، تصور 
ساده ای است.  با این وجود،  آن تعدادی که امکانپذیر بود، تاکنون حذف شده اند. الان 
هم هر کس با توجه به شاخص هایی که در آن گذاشته شده در این طبقه قرار بگیرد، 

حذف می شود.

سخنگوی دولت :

لطمه به جایگاه روحانیت لطمه به سرمایه اجتماعی است



در  موجود  مشکلات  احصاء  لزوم  بابیان  قم  استاندار 
مشکلات  بندی  اولویت  ضرورت  بر  استان،  بخش های 

بخش ها و برنامه ریزی برای رفع آنها تاکید کرد. 
و  شهر  شورای  اعضای  با  نشست  در  سرمست  بهرام 
شهردار جعفریه با تاکید بر اهمیت توسعه مناطق روستایی 
و  شهر  شورای  اعضای  گفت:  قم،  استان  بخش های  و 
شهرداران بخش ها باید برنامه توسعه محور خود در راستای 
توسعه متوازن را ارائه دهند. وی با اشاره به خدمات انجام شده 
انتظار  کرد:  اضافه  قم،  بخش های  شهرداری های  توسط 
مدیریت استان این است که راهکارهای اجرایی و تسریع در 

اجرای طرح ها در دستور کار مسئولان بخش ها قرار گیرد.
وی بابیان لزوم احصاء مشکلات در هریک از بخش ها و 
شهرهای قم، گفت: این موضوع با محوریت فرماندار قم در 
دستور کار بوده و با اولویت سنجی اهم مشکلات در سفر به 

بخش ها موردبررسی قرار بگیرد. سرمست به لزوم اجرایی 
ساختن طرح های عمرانی در شهر جعفریه تاکید کرد افزود: 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در این زمینه 

مامور است تا طی جلساتی مشکلات بررسی و رفع شود.
در ابتدای این نشست شهردار جعفریه بابیان اقدام های 
صورت گرفته از زمان تصدی این پست، به بیان برنامه های 
توسعه محور خود برای این شهر پرداخت و اعضای شورای 
ارائه  شهر  وضعیت  از  گزارشی  نیز  جعفریه  شهر  اسلامی 

دادند.
تقویت همکاری قم و عراق در راستای ارتقاء 

خدمات به زائران 
همجنین استاندار قم و وزیر کشور عراق در خصوص تقویت 
همکاری مسئولان قم و عراق در راستای ارتقاء خدمات به 

زائران عراقی گفت وگو کردند. 
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، بهرام سرمست 
وزیر کشور عراق  یاسین الیاسری  ورود  بدو  در  روز دوشنبه 
به شهر قم، از وی استقبال کرد. وی ضمن همراهی وزیر 
کشور عراق در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین سید جواد 
شهرستانی، نماینده آیت الله سیستانی در ایران، با اشاره 
به میزبانی استان قم از زائرین کشور عراق در مناسبت های 
مختلف، اظهار داشت: ارائه خدمات مناسب و شایسته به 
زائرین عراقی در دستور کار مدیران و مسئولان ذی ربط است.
سرمست، عملکرد ستاد اربعین قم را موردتوجه قرار داد 
و افزود: افزایش تعامل بین مسئولان دو کشور در این حوزه 
می تواند نقش موثری در ارتقاء خدمات به زائران و مسافران 
عتبات عالیات در طول سال و به ویژه در ایام اربعین داشته 
باشد. وی حفظ امنیت و سلامت زائران عراقی در قم را از 
تاکنون  داد:  ادامه  و  دانست  استان  اساسی  اولویت های 
گزارشی مبنی بر مسائل امنیتی در مورد زائران واصل نشده 
است و اطمینان خاطر می دهیم هرگونه گزارشی در این 

حوزه با جدیت پیگیری می شود.

 ضرورت فراگیر شدن مدیریت اخلاق گرا در 
ادارات قم

استاندار قم همچنین در آیین گرامیداشت سالروز آزادگان 
به میهن اسلامی با اشاره به رسالت قم در بهره مندی از منابع 
باارزش قرآن و سیره اهل بیت )ع(، بر ضرورت فراگیر شدن 

مدیریت اخلاق گرا در ادارات استان تاکید کرد.
سرمست با اشاره به اهمیت برگزاری آیین بزرگداشت مقام 
آزادگان غیور و ایثارگری این عزیزان در طول سالهای دفاع 
مقدس و در دوران اسارت، اظهار کرد: باید برنامه ریزی این 
آیین در جهت بالا بردن آموزه های کاربردی و بینش افزایی 
افراد باشد. وی  اهمیت مناسبت های مذهبی در مذهب 
تشیع را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: این مناسبت ها 
فرائض  و  احکام  اجرای  چون  مهمی  ابعاد  در  می توان  را 
اخلاقی  ابعاد  به  توجه  و  جوامع  مذهبی  مدیریت  دینی، 
گردهمایی های مناسبتی موردبررسی قرار داد. وی با تاکید 
بر وجود برخی خلاء ها در جامعه مدرن امروزی، ادامه داد: 
جامعه شیعی می تواند با ارجاع تک تک اعضای خانواده به 
تعهد به مسائل اخلاقی، نمودی والا از یک جامعه ممتاز 
دیگری  در بخش  کند. سرمست  ایجاد  در سطح جهانی 
از سخنان خود، از مسائل مهم در برگزاری جشن ها و آیین 
اخلاقیات  اصل  به  توجه  را  تشیع  مذهب  در  بزرگداشت 
به ویژه شهر  و  از جامعه دینی  آنچه  دانست و عنوان کرد: 
در  اخلاق گرایی  شدن  نهادینه  می رود  انتظار  قم  مقدس 
تمام شئونات جامعه و زندگی است. استاندار قم همچنین 
الگو گرفتن کارکنان دستگاه های اجرایی از منابع قرآن و 
سیره اهل بیت )ع( را اصلی همیشگی دانست و خاطرنشان 
کرد: استانداری قم به عنوان نهاد مدیریت در استان باید 
برای گنجاندن مفاهیم عمیق مدیریتی در  برنامه ریزی  با 
سرفصل های آموزشی و کلاس های اخلاق مدیربتی پیشرو و 
پیشگام باشد. در پایان این آیین از تعدادی از آزادگان سرافراز 

و بازنشستگان استانداری قم، با تقدیم هدایایی تجلیل شد.

عضو شورای اسلامی شهر قم :

تمهیدات لازم در بقاع امامزادگان برای 
رفاه زائرین اندیشیده شود

عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه درشهرهای مذهبی و بزرگ مانند 
شهر مقدس قم بقاع امامزادگان پذیرای تعداد زیادی از مسافران هستند، 
گفت: در این میان لازم است هم از ظرفیت این مراکز برای تبیین شعائر 
مذهبی استفاده کرده و هم تمهیدات لازم برای آسایش و امنیت این عزیزان 

اندیشیده شود.
حسن طلایی با بیان اینکه در شهرهای مذهبی و بزرگ مانند شهر مقدس قم 
بقاع امامزادگان پذیرای تعداد زیادی از مسافران هستند، اظهار کرد: در این 
میان لازم است هم از ظرفیت این مراکز برای تبیین شعائر مذهبی استفاده 

کرده و هم تمهیدات لازم برای آسایش و امنیت این عزیزان اندیشیده شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه یکی از بقاع امامزادگانی 
که ظرفیت بسیار مناسبی ازاین حیث دارا بوده امامزاده عبدالله در ورودی 
جعفریه است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر این مکان مقدس شرایط 
مناسبی از جهت رفاهی و… دارا نیست و باید مسئولان استانی در راستای 
رفع این مهم اقدامات لازم را انجام دهند تا از ظرفیت ویژه این مراکز استفاده 
لازم صورت گیرد. طلایی نمونه موفق این مساله را ساماندهی و افزایش 
خدمات رفاهی در بقعه امامزاده جمال الدین عنوان کرد و افزود: در این بقعه 
با تکمیل زیرساخت های مناسب شاهد اسکان مسافرین بیشتر و تسهیل در 
رفت و آمد زائران کریمه اهل بیت)ع( از این مسیر هستیم. وی با تاکید بر نقش 
شهرداری در حوزه افزایش اقبال و حضور مردم در بقاع متبرکه امامزادگان، 
تصریح کرد: شهرداری کلانشهر قم در این خصوص می تواند شروع کننده 
نهصت اثرگذاری در شهر مقدس قم با همکاری اداره کل اوقاف و امور خیریه 

و سایر نهادهای ذی ربط باشد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

دو پایانه در جنوب و شمال شهر قم 
احداث می شود

دو  احداث  از  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
توجه  با  گفت:  و  داد  خبر  قم  شهر  شمال  و  جنوب  در  پارک سوار  و  پایانه 
آینده شهر  افق  پایانه اصلی در  انجام  شده احداث دو  نیازسنجی های  به 

پیش بینی  شده است.
رضا پوریافر با بیان چشم انداز و افق آینده شهر قم در حوزه حمل  و نقل 
انجام   نیازسنجی های  به  توجه  با  داشت:  اظهار  مسافربری،  پایانه های  و 
شده احداث دو پایانه اصلی در جنوب و شمال شهر قم در افق آینده شهر 
پیش بینی شده است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 
با بیان اینکه مطالعات جامع حمل  و نقل شهر در این رابطه در حال انجام 
پایانه شمالی در حدفاصل کمربندی  افزود: مشاور قبلی، احداث  است، 
امام علی)ع(- اتوبان کاشان، جنب عمار یاسر و پایانه جنوبی روبروی سیلو 
جنب کلانتری را پیش بینی کرده بود که به دلیل مشکلات تملک، ایجاد پایانه 
جنوبی در این محل منتفی شد. پوریافر با بیان اینکه مصوبه سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم احداث پایانه جنوبی در کنار بیمارستان امام رضا)ع( 
است، گفت: تملک زمین در این محدوده یکی از مشکلاتی است که هنوز 
وجود دارد. وی بیان کرد: مشاور طرح جامع حمل  و نقل شهری در حال انجام 
مطالعات است و در صورت تکمیل مطالعات وضعیت جانمایی این دو پایانه 
مشخص می شود ولی در هر صورت نیاز به احداث این پایانه ها در قم احساس 
می شود. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: بنا داریم با ایجاد پایانه جنوبی به شهرهای جنوب قم سرویس دهی 
داشته باشیم و پایانه شمالی هم به شهرهایی که مبدأ سفر قم به مقصد 

شهرهای شمال کشور و قم است سرویس دهی داشته باشند.
 

مسئول شورای سیاستگذاری ائمه جمعه استان قم :

توجه شهردار قم به طرح های مسجد محور 
ستودنی است

مسئول شورای سیاستگذاری ائمه جمعه استان قم گفت توجه شورا و 
با محوریت مساجد  شهرداری قم به توسعه متوازن فرهنگی در محلات، 

ستودنی است.
مسئول شورای سیاستگذاری ائمه جمعه استان قم دردیداربا نائب رئیس 
شورای اسلامی شهر قم، ضمن تقدیر از توجه ویژه شورای اسلامی شهر و 
شهردار قم به توسعه متوازن فرهنگی در محلات با محوریت مساجد، شهر 
قم را از این جهت  الگویی مناسب برای مدیریت سایر کلانشهر ها دانست و 
از حمایت دکتر سقائیان نژاد و شورای شهر قم از طرح های فرهنگی قرارگاه 
فرهنگی مصلی قدس تقدیر کرد. حجت الاسلام و المسلمین ولدان ضمن 
اشاره به اختصاص و افتتاح فضایی ویژه در مجموعه فرهنگی مصلی قدس  به 
نام مسجد جمعه قم توجه به مساجد را باقیات الصالحاتی ماندگار برای شورا و 
شهرداری قم دانست. مسئول نهاد نماز جمعه قم با اشاره به همکاری و عنایت 
ویژه دکتر سقائیان نژاد به  قرارگاه فرهنگی مصلی قدس و نمازگزاران جمعه 
قم، خواستار حضور مدیران شهرداری در بین نمازگزاران جمعه در قالب میز 
خدمت و طرح رقابت در خدمت جهت پاسخگویی به سوالات مردمی شد.  
حجت الاسلام و المسلمین ولدان در این دیدار ضمن اشاره به تجربه موفق 
میزبانی زائران اربعین در سال های گذشته، خبر از راه اندازی موکب دائمی 
مصلی قدس در روزهای آینده داد و ارائه خدمات دائمی به زائران، مسافران و 
مجاوران در تمام ایام سال را از اهداف راه اندازی این موکب بزرگ اعلام کرد 
و خواستار حمایت و همکاری مدیران استان از این حرکت بزرگ شد. نایب 
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این دیدار به حمایت از هر گونه طرح 
مسجد محور از طرف اعضای شورا تاکید  و بر تداوم فعالیت های فرهنگی و 
مذهبی توسط شهرداری تاکید کرد. بختیاری ضمن اشاره به طرح های ویژه 
مدیریت شهری قم در ایام اربعین آمادگی شورا و شهرداری را جهت حمایت از 

موکب مصلی قدس اعلام کرد.
 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل وترافیک شهرداری قم خبرداد

نصب راه بندهای نرده ای در سطح شهر قم
مدیرعامل سازمان حمل و نقل وترافیک شهرداری قم گفت: هر ماه یک 
دستگاه راه بند نرده ای بر اساس اولویت های مشخص شده در خیابان هایی 

که دارای محدودیت تردد خودرو هستند، نصب می شود.
علی نیک با بیان لزوم استفاده از راه بندها در مسیرهایی با محدودیت 
ترافیکی، اظهار داشت: راه بندهای فعلی به عنوان یکی از ابزارهای ایجاد 
محدودیت در تردد خودروها نیازمند به روز رسانی هستند. مدیرعامل سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با تاکید بر محدود کردن تردد خودروهای 
شخصی در مسیرهای پر ترافیک، تصریح کرد: امروزه در همه دنیا اولویت تردد 
با عابر پیاده و حمل و نقل عمومی است و ما نیز نیازمند ایجاد محدودیت های 

ترافیکی بیشتری هستیم. 
نیک افزود: استفاده از راه بندهای نرده ای که قابلیت جمع آوری دارد در 
دستور کار قرار گرفته و با توجه به اولویت های مشخص شده در مسیرهای پر 
تردد به مرور زمان نصب می شود. وی از نصب راه بندهای جدید در میدان 
سپاه و خیابان باجک خبر داد و خاطر نشان کرد: هر ماه یک دستگاه راه 
بند نرده ای بر اساس اولویت های مشخص شده در خیابان هایی که دارای 

محدودیت تردد خودرو هستند، نصب می شود.
 

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

بازگشایی بلوار امام علی)ع( همزمان با 
عید سعید غدیرخم

شهردار منطقه هشت قم از بازگشایی بلوار امام علی)ع( در پردیسان همزمان 
عید سعید غدیرخم خبرداد.

داشت:  ابراز  بلوار  این  احداث  اهداف  به  اشاره  با  مستقیمی  ابوالفضل 
این بلوار با هدف ایجاد دسترسی شمال به جنوب از محور اصلی بلوار امام 
صادق)ع( به بلوار آزادی و امامت و همچنین روانسازی ترافیک و کاهش زمان 

سفرهای درون شهری ایجاد شده است. 
وی مشخصات پروژه فوق را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: این محور 
به طول ۳.۲ کیلومتر و به عرض ۶۰متر یکی از محورهای اصلی درون شهری 
پردیسان بوده و با احداث آن امکان دسترسی از داخل مسکن مهر به طرف 

شهر قم در کمترین زمان امکان پذیر خواهد شد.
و  راه  کل  اداره  و  شهرداری  همکاری  به  اشاره  با  ادامه  در  مستقیمی   
شهرسازی برای احداث این پروژه خاطر نشان کرد: در این محور شهرداری 
اقدام به احداث باغچه های طولی به طول بیش از 7کیلومتر و همچنین نصب 

تابلو و علائم ترافیکی و خط کشی کرده است.

استاندار قم تاکید کرد؛
اولویت بندی مشکلات وبرنامه ریزی برای رفع آنها

 
علت اعتراض نجفی به حکم دادگاه 

وکیل مدافع محمدعلی نجفی از ثبت اعتراضش نسبت به دادنامه صادره در خصوص پرونده 
موکلش خبر داد و گفت: ما قتل را شبه عمد می دانیم.حمید گودرزی در گفت و گو با ایسنا در این 
باره گفت: در تاریخ ۲۶ مردادماه سال جاری طی تشریفات قانونی مراتب فرجام خواهی و اعتراضم  
را نسبت به دادنامه صادره از سوی شعبه ۹ دادگاه کیفری یک استان تهران  مبنی بر صدور قصاص 
بر علیه دکتر نجفی را به دادگاه تقدیم کردم و در دفتر دادگاه ثبت شد و اساسی ترین اعتراض ما 
موضوع شبه عمد دانستن قتل است و اقای نجفی مرتکب قتل عمد نشده و دفاعیات خود را در این 
زمینه در دادگاه ارایه دادم.وی افزود: از آنجا که اولیای دم پرونده اعلام گذشت کردند، قانونا مجازات 
قصاص منتفی می شود و از سوی دادگاه قرار موقوفی تعقیب صادر می شود؛  اما بدلیل اینکه دادگاه 
رای را صادر کرده  نمی تواند وارد رسیدگی شود و  باید پرونده به دیوان عالی کشور ارسال شود تا رای 
نقص شود و برگردد و دوباره در این زمینه  مورد رسیدگی قرار گیرد لذا مبنای اعتراض ما این است 
که باید قصاص منتفی شود و روند تشریفات آن در دیوان عالی و در شعبه دادگاه کیفری مجنی علیه 

پیگیری شود.

خسارت تلفات جاده ای در سال گذشته چقدر بود؟
رئیس پلیس راه کشور گفت: در سال ۹7 تصادفات فوتی رانندگی ۲ هزار میلیارد تومان خسارت به 
کشور وارد کرده است.سردار سید تیمور حسینی در چهارمین جلسه کمیسیون ایمنی، حمل و نقل 
و سوانح و اولین جلسه شورای راهبری ترافیک استان مرکزی اظهار کرد: دیه هر انسان حدود ۳۰۰ 
میلیون تومان است در حالی که هر کشته در تصادف نزدیک به ۵ میلیارد تومان هزینه روی دست 
کشور می گذارد، بر این اساس تلفات تصادفات در سال ۹7 بالغ بر ۲ هزار میلیارد تومان خسارت و 
ضرر برای کشور داشته است.وی افزود: تصادف رانندگی و تلفات ناشی از آن سالانه نزدیک به ۵ 
درصد از تولید ناخالص ملی را از بین می برد که با نگاه هزینه فایده ای و کاسب کارانه به این مسئله 
متوجه می شویم که اولویت اول کشور ساماندهی این حوزه است.حسینی تصریح کرد: کشور 
حداقل برای ۱۰ سال باید توسعه راه ها و ایجاد راه های جدید را تعطیل کند و همه اعتبار و بودجه و 

هزینه را برای بهسازی وضعیت موجود صرف کند.

توصیه آیت الله مکارم شیرازی به آملی لاریجانی و یزدی 
آیت الله مکارم شیرازی در واکنش به اختلافات آملی لاریجانی و یزدی گفت: به این وضع خاتمه 
دهید.متن توصیه این مرجع تقلید به شرح زیر است: »برادران عزیز! تجربه نشان داده که این گونه 
درگیری ها هرگز نتیجه ای جز روشن شدن آتش فتنه و اختلاف در میان مردم ندارد. به همۀ شما 
احترام می گذاریم و متواضعانه تقاضا دارم این باب را به کلی مسدود کنید و به آبروی روحانیت و نظام 
کمک فرمایید. من به همۀ شما عزیزان دعا می کنم که به این وضع خاتمه دهید و حتی اگر افرادی 

پادرمیانی کنند تا عزیزان از یکدیگر عذرخواهی نمایند بسیار بجاست.«

معاون رئیس جمهور: فرار مغز ها نداریم!
سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: آمار کذبی به نقل از گزارش صندوق 
بین المللی پول ارائه شده که اعلام می کند ایران در سال ۲۰۰۹ رتبه اول را در فرار مغز ها دارد. این 
آمار در حالی منتشر شده که اصلًا چنین گزارشی وجود ندارد و حتی ما اعلام کردیم که هر کس 
این آمار ها را برای ما پیدا کند، ما به آن ها تشویقی می دهیم! ادامه تحصیل نخبگان در دانشگاه های 
دیگر کشور ها به عنوان چرخش مغز ها مطرح است نه مهاجرت یا فرار مغز ها حداکثر ۱/۱ درصد از 
کل دانشجویان ایران در خارج از کشور تحصیل می کنند. در چهار ماهه امسال بیش از ۱۳۰ تن از 

دانشجویان ایرانی ۱۰۰ دانشگاه برتر دنیا به کشور بازگشتند.

کنایه ضرغامی به آملی لاریجانی
ضرغامی در واکنش به نامه روزیکشنبه  آملی لاریجانی نوشت: مانده ام که افشای این مخزن 
الاسرار چه نسبتی، با مصلحت نظام دارد! عزت الله ضرغامی در واکنش به اختلاف اخیر آیت الله 
یزدی و آملی لاریجانی و نامه روز گذشته رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در توئیتر خود نوشت: 
»معنای "احقاد" بدریه و حنینیه، که در اطلاعیه دفتر آقای آملی لاریجانی و در دفاع از آقای طبری 
آمده بود را نمی دانستم. امروز دانستم! فقط مانده ام که افشای این مخزن الاسرار چه نسبتی با 

مصلحت نظام دارد!«

دستورالعمل رئیسی برای بررسی پرونده های قضایی 
به دستور رئیس قوه قضائیه، تمام پرونده های قضایی قبل از طرح در محاکم، باید به شورای حل 
اختلاف بروند. در جلسه روزدوشنبه شورای عالی قضایی، دستورالعملی به تصویب رسید که بر 
اساس آن تمام دادگاه ها و دادسرا ها مکلف شدند برخی پرونده ها را پیش از طرح در محاکم، الزاما 
به شورای حل اختلاف جهت برقراری صلح و سازش ارجاع دهند. براساس این دستورالعمل که 
به امضای رئیس قوه قضائیه رسید، ارجاع پرونده های مربوط به تمامی جرایم قابل گذشت، جنبه 
خصوصی جرایم واجد دو جنبه عمومی و خصوصی و تمام اختلافات و دعاوی خانوادگی و دیگر 

دعاوی مدنی به شورای حل اختلاف با لحاظ شرایطی، الزامی شد.

 طرح:امید بهزادی

کلاهبرداری های اینترنتی در ایران به مرز هشدار رسید کاریکاتـور

شهردار قم: علاقه ای به خارج نشینی نداریم

 خانواده ام در حال حاضر در قم ساکن هستند 
تعدادی  و  همسر  گفت:  قم  شهردار 
از فرزندانم در حال حاضر در قم ساکن 
هستند و خبرها و شایعات مطرح شده 
مبنی بر اینکه تمام خانواده ام در خارج 
محض  کذب  می کنند،  زندگی  کشور 

است. 
اشاره  با  نژاد  سقاییان  سیدمرتضی 
در  فیلم ها  و  اخبار  از  برخی  انتشار  به 
فرزندان  سکونت  و  تحصیل  خصوص 
و خانواده وی در خارج از کشور اظهار 
های  فیلم  و  اخبار  خصوص  در  کرد: 
ابراز  رسانه ها  برخی  در  شده  منتشر 
و  اقدامات  دست  این  می کنم؛  تاسف 
زیرپا گذاشتن اخلاق توسط تعداد اندکی 
افرادی که خبرنگارنما هستند نه خبرنگار 
در  خبرنگاران  که  چرا  می گیرد  صورت 

راستای اهداف منافع ملی و نظام حرکت می کنند و از پایه های رشد و توسعه به شمار می روند.
وی یادآور شد: خانواده بنده ولایی و مذهبی بوده و به رعایت اخلاق اهتمام دارند؛ همسر و تعدادی 
از فرزندانم در حال حاضر در قم ساکن هستند و خبرها و شایعات مطرح شده مبنی بر اینکه تمام 

خانواده ام در خارج کشور زندگی می کنند، کذب محض است.
شهردار قم با بیان اینکه پیگیری های قضایی و حقوقی برای برخورد با طرح کنندگان چنین 
مسائلی صورت می گیرد یادآور شد: بنده تحصیلات عالی خود را در بهترین دانشگاه های دنیا 
گذرانده ام و ۴۱ سال است که کادر علمی دانشگاه برق اصفهان بوده و ۳۰ سال خدمت در نظام 

جمهوری اسلامی در پرونده کاری بنده به ثبت رسیده است.
وی تاکید کرد: چهار سال ریاست دانشگاه اصفهان، ۹ سال ریاست دانشگاه صنعتی اصفهان، ۱۲ 
سال مسؤولیت شهرداری اصفهان و بیش از ۴ سال مسؤولیت شهرداری قم سابقه کمی نیست که 

یک شبه بخواهند زیرپا گذارند و همه با این سابقه در کشور آشنایی دارند.
سقاییان نژاد با بیان اینکه در سال ۲۰۱۹، ۱۰ مقاله علمی از وی در مجلات معتبر داخی و خارجی 
به چاپ رسیده است گفت: تحصیل در خارج کشور جرم نیست و اگر تحصیلات در مسیر پیشرفت 

نظام باشد بسیار ارزنده است.
وی با اشاره به اینکه همه فرزندانش تحصیلات تا مقطع لیسانس را در دانشگاه های تهران و 
اصفهان گذرانده اند افزود: اگر برخی فرزندان من برای تحصیل علم و دانش به خارج رفته اند همگی 
به عنوان سفیران گویا برای نظام بوده اند؛ یکی از فرزندانم بعد از تحصیلات عالی در قم می خواهد 
تحصیلات خود را دنبال کند و خانواده من هیچ علاقه ای به زندگی در خارج از کشور نداشته و در 

خدمت نظام هستند.
شهردار قم با اشاره به اینکه حضور در خارج از کشور برای تحصیلات عالی در دانشگاه های معتبر با 
هدف رشد علمی و بهره گیری از آن برای خدمت به مردم است، گفت: زندگی ساده و عادی داریم و 

کسانی که ما را می شناسند این مسئله را تایید می کنند و روند زندگی ما مشخص است.

یادداشت های شهر سیل زده/6۱

 شب به گرگان بازمی گردیم تا از آشپزخانه بچه های هوا فضای سپاه بازدید کنیم و به آنان خدا 
قوت بگوییم. قرار است بخشی از پخت غذای شهر آق قلا توسط بچه های سپاه پخت شود و ما هم 

از  کمک های مردمی هزینه آن را متقبل شویم.
 بساط آشپزی در یکی از مساجد شهر بر پا شده است و همین بچه هایی که با آنان در توزیع بسته 
های حمایتی و اهدایی همراه بودیم کار طبخ غذا را برعهده گرفته اند. از آشپزخانه مسجد بازوید 

می کنیم.
 آشپزخانه ای که پاکیزگی حرف اول را در آن می زند.

برای صرف یک استکان چای به طبقه فوقانی مسجد که وسعت زیادی دارد هم محل استراحت 
نیروهاست و هم محل محل آماده سازی مواد و لوازم آشپزی است هدایت می شویم.  دقایقی که 
سرشار از نشاط و همدلی است را سپری می کنیم.  آقای جلالی که امام جماعت مسجد و خود از 
نیروهای جهادی است این مکان مقدس را در اختیار فرار داده است. این طور به نظر می رسد که با 
آبگرفتگی خانه های مردم حاج آقا جلالی مه زندگی خود را وقف خدمت به مردم کرده است. با اصرار 
او شب به منزل او می رویم و برای استحمام و استراحت در آنجا به سر می بریم. خانه ای که بوی 

کهنگی می دهد اما عجب صفایی دارد.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک
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دروغ مى  گويد كسى كه گمان مى  كند 
شیعه  ما است، ولى به ريسمان غیر ما، 

چنگ زده است. 
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ردپای سبقت غیر مجاز بر زندگی 
شما چیزی جز حادثه نیست. 

پیام آموزشی

از ابتدای تابستان امسال، میزان کلاهبرداری های مربوط به فیشینگ )اخذ اطلاعات کارت بانکی از طریق سایت های جعلی و خالی 
کردن حساب( رشد زیادی داشته بطوری که یک چهارم فیشینگ یک سال گذشته در تیر ماه امسال رخ داده است.

محمد خامه یار*

فرماندار قم گفت : مسائل و مشکلات حوزه فرهنگی در جامعه ریشه های تربیتی دارند، در 
زمینه تربیت به خصوص در سنین پیش از دبستان بسیار ضعیف عمل کرده ایم.

مرتضی حیدری صبح روزدوشنبه در جلسه  شورای مشاورین امور بانوان دستگاه های 
اجرایی استان قم، گفت: نقص های اساسی کشور در بخش تربیت و پرورش است، ساعات 

ویژه  در زمینه ی تربیت و پرورش در مدارس پایین است.
مرتضی حیدری بیان کرد: تربیت و پرورش باید از سنین ابتدایی زندگی آغاز شود و تا 
قبل از شروع سن مدرسه کودکان، مسائل اعتقادی و تربیتی در وجودشان نهادینه شود 
تا بتوانیم نمود آن را در سنین بزرگسالی مشاهده کنیم. وی افزود: مسئله مهم در حال 
حاضر مهدکودک ها هستند که آموزش کودکان را در این سنین حساس در دست دارند، 
باید برمحتوا و شیوه های تدریس مهدکودک ها نظارت شود تا کودکان را مذهبی و با اعتقاد 
پرورش دهند. حیدری خاطر نشان کرد: مربیان مهدهای کودک باید افراد متدین باشند، 
در این زمینه می توان از پتانسیل جامعه الزهرا استفاده نمود تا شاهد آموزش های مذهبی 
و دینی در مهدها باشیم که با مسائل دینی مان تناسب داشته باشد. وی ادامه داد: سرمایه 
گزاری در زمینه فرهنگی و تربیتی را باید از سنین پایین شروع کرد تا شاهد تاثیر آن باشیم، 

هم اکنون شاهد معضلات زیادی هستیم که علی رغم صرف بودجه های فراوان شاهد رفع 
مشکلات نیستیم زیرا کار ریشه ای در گذشته انجام نداده ایم و تلاش های کنونی نتیجه 
تاثیرگزاری ندارد. فرماندار گفت: باید جریان سازی در کل کشور در زمینه تربیت از سنین 
کودکی ایجاد شود، مساجد در این امر نقش مهمی دارند و علما نیز باید راهکار برای زندگی 
دینی ارائه دهند. وی بیان کرد: مسئله تربیت و پرورش وظیفه ی همه ی دستگاه ها است، 
باید نقاط قوت و ضعف شناسایی شود و با پیشنهادات کارشناسی به حل معضلات بپردازیم، 
باید دستگاه هایی که در زمینه تربیت کم کاری کرده اند شناسایی شوند و بیش از بیش در 
این زمینه اهتمام ورزند. فرماندار قم با ذکر این نکته که تربیت، وظیفه اصلی بانوان است، 
عنوان کرد: مسائل و مشکلات حوزه فرهنگی در جامعه ریشه های تربیتی دارند، در زمینه 
تربیت به خصوص در سنین پیش از دبستان بسیار ضعیف عمل کرده ایم. حیدری در پایان 
از مسئولین امور بانوان در دستگاه های اجرایی استان قم درخواست کرد: معضلات و 
مشکلات حوزه بانوان را به طور دقیق و کارشناسی شناسایی کنند و به مسئولین استان 
تحویل دهند، و ارتباط بیشتری با نمایندگان استان قم در مجلس شورای اسلامی داشته 

باشند و مسائل را با آنان در میان بگذارند.

فرماندار قم:

در زمینه تربیت کودکان ضعیف عمل کرده ایم

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت:  طرح سه شنبه های بدون خودرو در 
سطح شهر قم که اکنون متوقف است،  باید هرچه سریع تر اجرا شود. 

از اجرای طرح  بیان کرد:  متأسفانه در حال حاضر نشانه هایی  سید رضا موسوی 
برای  جدی  آسیبی  این  و  نمی شود  مشاهده  قم  در  خودرو  بودن  سه شنبه های 
فرهنگ سازی مؤلفه های حفاظت از محیط زیست در میان شهروندان است. وی بیان 
کرد: اجرای این طرح علاوه بر فواید زیست محیطی،  مقدمه ای برای حل مشکلات حوزه 
حمل ونقل و ترافیک شهری در قم است،  بنابراین باید فراهم کردن زیرساخت های آن در 
اولویت برنامه های مسئولان مدیریت شهری و سایر نهادهای متولی قرار گیرد. وی ادامه 
داد: اجرای موفق طرح سه شنبه های بدون خودرو در قم به غیراز افزایش توان ناوگان 
حمل ونقل عمومی،  نیازمند فراهم کردن مسیر امن برای تردد دوچرخه و عابران پیاده 
در سراسر شهر است تا شهروندان با خیال آسوده خودرو خود را کنار گذاشته و از سایر 

روش ها برای رسیدن به مقاصد خود استفاده کنند. موسوی گفت: شهر قم به دلیل تردد 
بیش ازحد خودروهای سواری به خصوص خودروهای تک سرنشین در آستانه مواجهه 
با آلودگی هوای شدید در اثر وارد شدن سوخت های فسیلی به محیط زیست است که 
برای جلوگیری از این مساله باید فرهنگ ترافیکی شهروندان اصلاح و آنان به سمت 
استفاده از حمل ونقل عمومی،  دوچرخه سواری و پیاده روی تشویق شوند. وی بیان کرد:  
تشکل های مردم نهاد و دوستداران محیط زیست ازجمله مهم ترین عوامل برای تشویق 
اقشار مختلف برای اجرای طرح سه شنبه های بدون خودرو و همچنین سایر طرح های 
مشابه برای کنار گذاشتن خودرو شخصی در ترددهای غیرضروری داخل شهر هستند. 
وی ادامه داد: هوای قم در حال حاضر با آلودگی های فراوان ناشی از بلند شدن ریز گردها 
مواجه است و اگر به سرعت فکری برای جلوگیری از نفوذ آلودگی های شیمیایی ناشی از 

تردد خودروها در آن نشود، سلامت شهروندان با آسیب های جدی مواجه خواهد شد.

 مدیرکل محیط زیست استان قم:

طرح سه شنبه های بدون خودرو در قم اجرا شود

طی مراسمی از سوی دانشگاه علوم پزشکی قم و سازمان نظام پزشکی استان از خبرنگاران 
فعال عرصه سلامت قدردانی شد. 

آیین تجلیل از خبرنگاران و فعالان عرصه سلامت از سوی دانشگاه علوم پزشکی قم و سازمان 
نظام پزشکی استان برگزار شد. در این مراسم دکتر گروسی سرپرست معاونت سیاسی امنیتی 
استانداری قم، دکتر ایرانی خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، دکتر عادلی رئیس سازمان 
نظام پزشکی استان و معاونان دانشگاه علوم پزشکی قم حضور داشتند. ابوالفضل ایرانی 
خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در این مراسم گفت: خبرنگاران  همکاران و همراهان 
ما در عرصه سلامت هستند و اگر همراهی های خبرنگاران در راستای برقراری ارتباط متقابل 
بین مردم و مسؤولان نباشد ما نیز نمی توانیم اهداف بخش درمان را دنبال کنیم. وی با 
بیان اینکه قلم خبرنگار دارای قداست است گفت: ما دست یاری به سوی خبرنگاران برای 
پیگیری و انعکاس اقدامات و طرح مشکلات در راستای بهبود شاخص های سلامت دراز می 
کنیم و اهالی رسانه برای ایجاد و تحول دانش سلامت جامعه می توانند نقش آفرین باشند. 
حسن عادلی رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم نیز در این مراسم با تجلیل از تلاش های 
خبرنگاران و رسانه های استان گفت: اعتماد یکی از مهمترین سرمایه های اجتماعی جامعه 
است و جامعه پزشکی جزو جوامع خدوم جامعه است و پیوسته خدماتی در استان ارائه می 
دهد. وی بیان کرد: اعتماد جامعه به همکاران در حوزه پزشکی می تواند موجب شود خدماتی 
که دریافت می کنند، موثرتر و بهتر شود، گرچه اعضای جامعه و حرفه مهمترین کسانی هستند 
که این اعتماد را حفظ می کنند ولی اصحاب رسانه می توانند کمک کرده و نقش موثری ایفا 
کنند. گروسی سرپرست معاونت سیاسی امنیتی استانداری قم نیز در این مراسم با تشکر از 
تلاش ها و خدمات جامعه سلامت استان و همچنین فعالان عرصه خبری در این زمینه گفت: 
خبرنگاران عرصه سلامت نقش موثری در گسترش مسائل سلامت محور داشته و دانشگاه 
علوم پزشکی قم نیز به خوبی از نقش رسانه ها استفاده می کند. وی بیان کرد: انتظار است 
رسانه های استان در زمینه گسترش مباحث مربوط به حوزه سلامت کوشیده و پل ارتباطی 

میان مردم و مسؤولان باشند. همچنین محمدرسول مهدوی مدیرروابط عمومی و امور بین 
الملل دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این آیین ضمن قدردانی از تلاش های خبرنگاران عرصه 
سلامت گفت: در طول سال خبرنگاران تلاش های گسترده ای در انعکاس برنامه های حوزه 
سلامت انجام می دهند که همواره قدردان آنها هستیم. وی بیان کرد: دانشگاه علوم پزشکی 
قم در یک فضای شفاف رسانه ای آمادگی همکاری و تعامل با تمام رسانه ها را داشته و این را 
جزو سیاست های کاری خود می داند. در این مراسم از تمام خبرنگاران، عکاسان و فعالان 
رسانه ای عرصه سلامت با اهدا لوح و هدایایی قدردانی و طی قرعه کشی صورت گرفته به 
هشت نفر از شرکت کنندگان کمک هزینه سفر به مشهد مقدس اهدا شد. همچنین در بخشی 
از برنامه با توجه به در پیش بودن عید سعید غدیر خم مراسم مولودی خوانی و شعر خوانی 
در مدح حضرت علی)ع( خوانده و پرچم متبرک به بارگاه نورانی حضرت امام رضا)ع( توسط 

خادمان آن حضرت در مراسم گردانده شد.

حال و هوای امام رضایی با ضرب آهنگ علوی 

تجلیل دانشگاه علوم پزشکی قم از خبرنگاران حوزه سلامت


